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منطقضعیفتکثیرایرلاینها

منطقضعیفتکثیرایرلاینها
   کریم حسن پور  -رضا دهقان:صنعت هوانوردی یکی از راهبردی   ترین اجزای زیرساخت حمل   ونقل در هر کشور است؛ صنعتی که با سرمایه گذاری سنگین، فناوری پیشرفته، ایمنی بالا و ساختار منسجم مدیریتی تعریف می شود.

 در این میان، نقش شــرکت های هواپیمایی به عنوان بازیگران 
اصلی این صنعت، نقشی کلیدی و تعیین   کننده است. با این حال، 
در ســال های اخیر صنعت هوانوردی ایران با روندی بی   ســابقه و 
نگران   کننده از صدور مجوزهای تکراری برای تاسیس ایرلاین   های 
جدید مواجه بوده است؛ روندی که به جای ارتقای کیفیت خدمات، 
رقابت واقعی و توسعه پایدار، منجر به پراکندگی منابع، رقابت ناسالم، 

تضعیف زیرساخت   ها و تهدید ایمنی شده است.
در حالی که بسیاری از کشورهای پیشرفته با ادغام ایرلاین   ها و 
تمرکز سرمایه و تخصص به سمت شکل   گیری شرکت های بزرگ و 
توانمند حرکت کرده   اند، صنعت هوایی ایران همچنان با رویکردی 
کمابیش منفعل به تعدد شــرکت های کوچک، ناپایدار و فاقد توان 
عملیاتی میدان داده است. این روند نه   تنها هزینه   های سربار صنعت 
را افزایش داده، بلکه فشــار مضاعفی بر زیرساخت   های فرودگاهی، 
شبکه ناوبری، منابع سوختی، تسهیلات دولتی و نظام نظارتی وارد 

کرده است.
شواهد میدانی و آمارهای منتشرشده نشان می دهد بسیاری از 
شرکت های جدید تنها با ۲ یا ۳ هواپیمای اجاره   ای، بدون تیم فنی 
مستقل، بدون پایگاه تعمیراتی و گاه بدون برنامه   ریزی دقیق پروازی، 
وارد بازار شده   اند. پیامدهای این سیاست صدور مجوز بدون ارزیابی 
دقیق، خود را در قالب تاخیرهای گســترده، نارضایتی مســافران، 
فرســایش ایمنی و حتی توقف فعالیت برخی شرکت ها طی مدت 

کوتاهی پس از تاسیس، نشان داده است.
از ســوی دیگر، با توجــه به محدودیت های ناشــی از تحریم، 
فرسودگی ناوگان، مشکلات تامین قطعات، کمبود نیروهای متخصص 
و زیرساخت   های ناکارآمد فرودگاهی، چنین روندی نه   تنها منجر به 
توسعه نشده، بلکه موجب افزایش تنش عملیاتی و ناترازی در زنجیره 

لجستیک هوایی کشور شده است.

الگوی جهانی؛ تمرکز به   جای تکثیر
در حالی که در بسیاری از کشورهای پیشرفته، صنعت هوانوردی 
در مســیر ادغام، چابک   سازی و ارتقای بهره   وری گام برمی   دارد، در 
ایران شــاهد روندی کاملا معکوس هســتیم؛ صدور پیاپی مجوز 
برای تاسیس شرکت های هواپیمایی جدید، آن   هم در شرایطی که 
زیرساخت   ها، ناوگان فرسوده، کمبود قطعات، محدودیت های ارزی، 
و ضعف در منابع انسانی متخصص از چالش   های جدی این صنعت 

به شمار می   روند.
 تجربه جهانی صنعت هوانوردی، چه در آمریکای شمالی و چه 
در اتحادیه اروپا، نشــان داده که روند ادغام شرکت های کوچک به 
نفع بهره   وری اقتصــادی، ایمنی پروازها و افزایش رقابت واقعی در 
ســطح بین المللی است. در ایالات متحده، پنج شرکت بزرگ بیش 
از ۹۰ درصــد بازار را در اختیــار دارند. در اروپا نیز گروه   هایی چون 
لوفت   هانزا و ایرفرانس-کی   ال   ام با مدیریت متمرکز، خدماتی استاندارد 

و قابل   اعتماد به مشتریان ارائه می دهند.
بررسی »دنیای اقتصاد« حاکی از این است که قرار است امسال 
۵ یا ۶ شرکت هواپیمایی جدید وارد صنعت حمل ونقل هوایی کشور 
شــده و فعالیت خود را آغاز کنند. این شرکت ها عمدتا در مرحله 

اخذ مجوز، جذب نیرو و شــکل   دهی ساختار هستند. این در حالی 
اســت که نگاهی به تجربه جهانی گویای آن است که شرکت های 
بــزرگ هواپیمایی برای کاهش هزینه   ها، ارتقای ســطح خدمات و 
افزایش رقابت   پذیری، به ســمت ادغام و تمرکز حرکت کرده   اند. در 
ایالات متحده، با وجود گستردگی جغرافیایی و حجم بالای مسافر، 
تنها ۵ تا ۷ شرکت اصلی همچون »دلتا«، »یونایتد«، »آمریکن« و 

»ساوت   وست« بیش از ۹۰ درصد بازار را در اختیار دارند.
در اروپــا، شــرکت هایی چــون »لوفت   هانــزا« در آلمان یا 
»ایرفرانــس« در فرانســه بــا مدل   هــای تلفیقــی و مالکیــت 
زیرمجموعه   های تخصصی، بازار را به   صورت متمرکز و موثر اداره 
می کنند. حتی در کشور پرجمعیتی مانند ژاپن نیز، دو برند اصلی 
یعنــی »ANA« و »Japan Airlines« بار عمده صنعت را به 
دوش می   کشند. در مقابل، ایران با جمعیتی کمتر، بازار محدود، 
اقتصاد تحت فشار، و زیرساخت   های ناکافی، بیش از ۲۰ شرکت 
هواپیمایی ثبت   شــده دارد. این در حالی است که بسیاری از این 
شــرکت ها نه ناوگان اختصاصی و منظم دارند، نه برنامه پروازی 
پایدار، و نه حتی ســاختار مالی شفافی که بتواند تداوم فعالیت 

آنان را تضمین کند.

آسیب شرکت های کوچک   مقیاس
ســاختار ناکارآمــد شــرکت های هوایی و وجود شــرکت های 
کوچک   مقیــاس با تعداد کم هواپیما و اتکای شــدید به یارانه   های 
دولتی، ســاختاری ناپایدار و غیر رقابتــی را در صنعت هوایی ایران 

به وجود آورده است.
سیدطه   حسین مدنی، رئیس اندیشکده حکمرانی هوشمند با اعلام 
این مطلب به »دنیای اقتصاد« گفت: یکی از موضوعاتی که صنعت 
حمل ونقل هوایی ایران با آن مواجه شده، تعداد بسیار شرکت های 
هوایــی و کوچک بودن این شرکت هاســت. ایــن وضعیت با مدل 
کشور   های توسعه یافته و پیشگام در صنعت هوایی مانند قطر و امارات 
همخوانی ندارد. در ایران این وضعیت باعث شده شرکت های هوایی 

به جای اتکا به داشته   های خود، با یارانه   های دولتی سرپا بمانند. 
وی افزود: به علت اینکه در کشــور، اســتانداردی برای حداقل 
سرمایه و تعداد هواپیما وجود نداشته، مساله شرکت های کوچک به 
وجود آمده است. این شرکت ها با سرمایه اندک و خرید هواپیما   های 
عمدتا با سن بالا، صنعت هوایی کشور را در اختیار گرفته و خدمات 

مناسبی به مردم ارائه نمی   دهند. 
مدنی پیشنهاد داد: راهکار این موضوع تعیین حداقل سرمایه و 
تعداد هواپیما برای شرکت های هوایی است؛ با تعریف استانداردهای 
حداقلی در زمینه ســرمایه گذاری و تعداد هواپیما، می توان از ورود 
شــرکت های کوچک و غیرکارآمد جلوگیری کرد و فضای رقابتی 

مناسب   تری ایجاد کرد.
وی با اشاره به معضل بعدی گفت: در کشور ۲۳ شرکت خدمات 
هوایی وجود دارد که تعداد هواپیماهای ۱۰ شرکت تک   رقمی و زیر 
۱۰ فروند اســت. حتی شــرکتی وجود دارد که فقط ۲ هواپیما در 
اختیــار دارد. فعالیت با این تعداد هواپیما در صنعت هوایی توجیه 
چندانی ندارد و بهتر است این شرکت ها به سمت ادغام پیش رفته 
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در خصوص تحلیل این اقدام حمایتی در شرایط کنونی 
بازار و در صورت عملیاتی شــدن آن، ابتدا اشــاره ای به 
مولفه   های کلیدی این بسته و اثرات احتمالی آن بر بازار 
بورس سهام تهران خواهم داشت. اگر تزریق نقدینگی به 
شــکل هدفمند و هوشمندانه، در جهت حمایت مستقیم 
از صنایــع و ســهام شاخص   ســاز مانند خــودرو، بانک، 
پتروشــیمی، فلزات و ... انجام شــود، می تواند در جهت 
بهبــود بازار اثرات مثبت کوتاه   مدتی چون کاهش فشــار 
فروش و مهار افت شــاخص کل را به همراه داشته باشد، 
البته به شــرطی که منابع مالی محدود نباشــد، در غیر 
 این صورت اثر آن موقتی اســت که این خود، یک ریسک 
برای بازار محســوب خواهد شــد. همچنین اگر بخشــی 
از این نقدینگی به ســمت بهبــود مدیریت صندوق ها و 
سبدها هدایت شــود و منجر به اثراتی چون بازنگری در 
ترکیب دارایی صندوق هــای ETF و کاهش تمرکز روی 
ســهام پرنوسان باشد، می تواند به بهبود بازار کمک کند.

همچنین اثــرات بلندمدت این فرآیند حمایتی، منجر 
به جذب ســرمایه گذاری نهــادی و کاهش حباب قیمتی 
در برخی بخش   ها خواهد شــد. موضوع دیگر، اســتفاده 
از ایــن فرآینــد در جهت حمایت از ابزار مشــتقه مانند 
اوراق تبعی و اختیار معامله اســت.  ایــن مهم می تواند 
با اثراتی چون امکان پوشــش ریســک برای سهامداران 
در برابر نوســانات و اثرات ساختاری چون افزایش عمق 
بازار و کاهش هیجانات کاذب، به بهبود بازار کمک کند. 
همچنیــن در جهت حمایت از بازار برای تســریع بهبود 
آن، اصلاح مقــررات بازار همچون تســهیل فرآیندهای 
معاملاتی و شفاف   سازی قوانین و در راستای روان شناسی 
بازار، بهبود اعتماد سرمایه گذاران خرد ضروری محسوب 
می شود. حال سوال اینجاست که آیا این بسته در شرایط 
پســاجنگ برای بهبود هر چه سریع تر بازار کارساز ظاهر 
می شــود؟ در این راستا بهتر است در دو بخش، فرصت   ها 

و تهدیدها، موضوع را بررسی کنم. 
نقــاط قوت این اقــدام می تواند بــا اثراتی چون مهار 
فروش هــای هیجانی، از ســقوط آزاد شــاخص در حال 
حاضــر جلوگیری    کند و با پیام مثبــت خود به بازار در 
خصــوص اینکه دولت اکنون از بورس حمایت می کند به 
کاهش ترس سهامداران خرد بینجامد و در نهایت، منجر 
به ثبات   ســازی داخلی بازار شود. همچنین با مشوق   هایی 
ماننــد اوراق تبعی، انگیزه خروج پول را کاهش    دهد و تا 
حدودی از فرار ســرمایه ها جلوگیری کند. اما چالش   های 

جدی این اقدام هم باید در کفه دیگر ترازو گذاشــت. 
اگــر تنش   ها، یعنــی ریســک   های ژئوپلیتیک ایران-

اســرائیل ادامه   دار یا بلاتکلیف باشــد، هیچ بسته داخلی 
قادر به خنثی   ســازی اثرات آن نخواهــد بود و تاریخچه 
بورس نشان می دهد بحران های سیاسی )مثل تحریم   ها( 
همیشــه بر بازار غالب شده   اند. از طرفی با توجه به تداوم 
متغیرهای ضعیف اقتصادی کشــور و اثرات نامطلوب آن 
بر صنایع به ویژه صنایع مولد، توجه به اعتماد فرســوده و 
دیرینه ســرمایه گذاران الزامی است چرا که بعد از تجربه 
رکود طولانی   مدت بازار، واکنش ســهامداران به وعده   ها، 
محتاطانــه خواهد بود. موضوع مهم تر، زمان بندی اجرای 
این اقدام حمایتی اســت. اگر اجرای این بسته به کندی 
پیــش رود، اثر آن در جذب نقدینگی از دســت خواهد 
رفــت. اگــر بخواهم چشــم   انداز آتی برای بــازار، با این 
اقدامــات حمایتی در این شــرایط و در راســتای بهبود 
موقت یا روند پایدار آن ارائه دهیم، دو شرط خوش بینانه 
و بدبینانه را بررســی خواهم کــرد تا به یک نقطه تعادل 
نزدیک شــویم.  شرایط خوش بینانه به این شرح است که 
اگر تنش   ها تشــدید نشود و بسته سریع اجرا شود، شاهد 
بازگشت نسبی اعتماد به بازار و توقف خروج پول و رشد 
حدودی ۱۰ تا ۱۵درصدی شــاخص کل در حداقل ۳ماه 

آتی خواهیم بود.
اما شــرایط بدبینانه به این شرح است که اگر تشدید 
درگیری   هــای منطقه   ای یا تحریم   های جدید را در آینده 
شاهد باشیم، طبعا به همان میزان نیز شاهد بی   اثر شدن 
بســته تثبیت و ادامه روند نزولی بازار و خروج سرمایه ها 
از آن خواهیم بود. اما توصیه من به ســهامداران در این 
شــرایط این است که ابتدا ریسک   پذیری خود را محاسبه 
کنید و در صورت تحمل   پذیری پایین، بخشی از سهام را 
به دارایی   های امن مانند طلا، ســکه و ارز تبدیل کنید و 
بــه میزان ضروری نقدینگی نگهداری کنید. همچنین در 
صورت مهارت و دانش لازم، از ابزارهای پوشــش ریسک 
چون اوراق تبعی یا اختیار فروش برای ســهام پرنوسان 
استفاده کنید. در مورد عملیاتی شدن این وعده حمایتی، 
حتما نشانه   های اجرای بسته چون افزایش حجم معاملات 
صندوق های دولتی و عرضه ســریع اوراق مشتقه توسط 
شــرکت های بزرگ و تغییر قوانیــن محدودکننده )مثل 

دامنه نوسان( را رصد کنید.
برای جمع   بندی باید توضیح داد این بســته می تواند 
موقتا از شدت ریزش بازار بکاهد اما برای تبدیل روند بازار 
به روند صعودی پایدار، نیاز به همزمانی ســه عامل است: 

-  اجرای فوری و شــفاف تمام مؤلفه   های بسته
-  آرامــش در فضای ژئوپلیتیک منطقه

- بهبود انتظارات تورمی )به   ویژه از طریق سیاست   های 
بانک مرکزی( پولی 

در شرایط پرابهام کنونی، رویکرد محافظه   کارانه )توام 
است. احتیاط( منطقی   تر  با 

هلن عصمت پناه
 مدرس دانشگاه و تحلیلگر مالی 

بسته دولتی، بورس را احیا 
می کند؟

8000 تومان
صفحه08

شرکت هایی چون 
»لوفت   هانزا« 

در آلمان یا 
»ایرفرانس« در 

فرانسه با مدل   های 
تلفیقی و مالکیت 
زیرمجموعه   های 
تخصصی، بازار را 

به   صورت متمرکز و 
موثر اداره می کنند.

و این معضل را رفع کنند.
مدنی درباره رهکار ادغام شــرکت های کوچک پیشنهاد کرد: تشویق شرکت های کوچک   مقیاس به 
ادغام با یکدیگر و تشکیل شرکت های بزرگ تر و پایدار، می تواند موجب افزایش رقابت   پذیری و بهره   وری 

در صنعت هوایی شود.

صدور بی   ضابطه مجوزهای جدید
نکته قابل تأمل آن است که این تکثر غیرکارآمد، نتیجه    یک برنامه   ریزی جامع یا تحلیل بازار نیست، 
بلکه محصول رویکرد نگران   کننده سازمان هواپیمایی کشوری در صدور بی   ضابطه مجوزهای جدید است.

حمید نجف، کارشناس صنعت حمل      ونقل هوایی با اعلام این مطلب در گفت   وگو با »دنیای اقتصاد« 
توضیح داد: سازمانی که باید نقش ناظر و تنظیم   گر حرفه   ای را ایفا کند، عملا به درگاهی برای صدور 
آســان مجوزهای بدون پشتوانه    فنی و اقتصادی بدل شده است. گویی تاسیس شرکت هواپیمایی به 
امری تشریفاتی تبدیل شده که با چند فرم و سرمایه حداقلی قابل انجام است، بی   آنکه الزامات ایمنی، 

توان فنی، یا چشم   انداز تجاری بلندمدت متقاضیان به   درستی ارزیابی شود.
وی افزود: اکنون در فضای پس از جنگ ۱۲ روزه ایران و اســرائیل که معادلات ژئوپلتیک منطقه 
دســتخوش تحولات جدی شــده و مخاطرات امنیتی افزایش یافته، این رویه    ناکارآمد بیش از همیشه 
غیرقابل دفاع اســت. صنعت هوایی، نه یک فعالیت صرفا تجاری، بلکه بخشــی از زیرساخت راهبردی 
ملی به شمار می رود. در چنین شرایطی، پراکندگی منابع بین شرکت های متعدد و فاقد توان عملیاتی، 
کشور را در برابر بحران های پیش   رو آسیب   پذیرتر می   سازد. استمرار این روند، نوعی ساده   انگاری در برابر 

پیچیدگی شرایط منطقه   ای و جهانی است.
این کارشناس صنعت حمل      ونقل هوایی گفت: صدور بی   رویه مجوزها نه تنها به بهبود کیفیت خدمات 
منجر نشــده، بلکه موجب پراکندگی منابع، تضعیف شــرکت های باسابقه، افزایش تاخیرها، نارضایتی 
مســافران، و حتی تهدید ایمنی پروازها شــده است. چه   بسا اگر همین منابع اندک، در قالب حمایت از 
ادغام شــرکت های کوچک، توســعه ناوگان، تربیت نیروی متخصص، و ارتقای تاب   آوری صنعت هزینه 
می   شــد، امروز با صنعت هوایی   ای مواجه بودیم که در بزنگاه   های امنیتی و سیاســی، توان ایستادگی و 

تداوم خدمات را داشت.
وی افزود: واقعیت این اســت که صنعت هوایی کشــور بیش از آنکه نیازمند »تعدد« باشد، محتاج 
»تثبیت«، »شفافیت« و »توسعه پایدار« است. سیاستگذاران و نهادهای ناظر باید رویکردی مسوولانه، 
تحلیلی و بلندمدت اتخاذ کنند. صدور مجوزهای بدون ارزیابی، اگرچه در کوتاه   مدت ظاهری از رشــد 
ایجاد می کند، اما در بلندمدت جز اتلاف منابع، آشفتگی مدیریتی و فرسایش اعتماد عمومی نتیجه   ای 

در بر نخواهد داشت.

پیشنهاد ادغام ایرلاین         ها
نجف به ادغام شرکت های هواپیمایی کوچک به         عنوان یک راهکار اشاره کرد و گفت: ادغام ایرلاین         ها 

می تواند بهره         وری را افزایش دهد و بازدهی صنعت حمل         ونقل هوایی را بهبود بخشد. 
این کارشــناس صنعت حمل      ونقل هوایی افزود: این ادغام در سایر کشورهای دنیا نیز اتفاق افتاده و 
حتی بعضی از کشورها شرکت های هوایی خود را در چارچوب دهکده جهانی با یکدیگر ادغام کرده         اند 

و این موضوع بازدهی فعالیت         ها را افزایش داده است.
به عنوان مثال در ســال های اخیر در کشــور برخی شرکت های هواپیمایی با تعداد یک یا دو فروند 
هواپیما تشــکیل شده است که شکل صحیحی نیست. به وزارت راه و شهرسازی پیشنهاد می شود که 
به شــرکت های جدیدی که این گونه قرار اســت تاسیس شوند، مجوز داده نشود و به جای آن در قالب 

مدیریت مشارکتی در شرکت های فعلی اقدام شود.
وی در ادامــه گفت: اکنون زمان آن رســیده که بــا درک واقعیت   های منطقه   ای، و درس   گیری 
از تهدیدهای اخیر، سیاســت   های غلط پیشین کنار گذاشته شــود و ادغام شرکت های هواپیمایی 
داخلی به   عنوان یک ضرورت اســتراتژیک در دســتور کار قرار گیرد. آینده    صنعت هوایی ایران، در 
گرو تصمیم   های شــجاعانه و حرفه   ای اســت؛ نه در تعدد نام   هایی که بر بدنه    هواپیماهای زمین   گیر 

نقش بسته   اند.
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تابآوریبانکهامقابلحملهسایبری
   مریم لطفی    -   نکته قابل توجه در خصوص این گزارش آن است که در سال ۲۰۲5 بانک ها برای تحلیل ریسک، پیش بینی بازار و شناسایی تقلب از 

هیچ ابزاری صرف نظر نمی کنند.

اقتصاد کلان 

در جریان 
جنگ ۱۲ روزه 

همزمان با حمله 
نظامی، دو بانک 
بزرگ کشور نیز 
با حمله سایبری 
مواجه شدند. به 

عقیده کارشناسان 
در سال های اخیر 

امنیت سایبری در 
بانک های کشور 

بهبود قابل توجهی 
نسبت به قبل 

داشته است.

ردپای پول شویی 
در شرکت ها و 
حساب های صوری

دبیر شــورای عالی پیشــگیری و مقابله با جرایم پول شــویی و تامین مالی تروریسم، از اقدامات موثر مرکز اطلاعات مالی برای مقابله با پول شویی اتباع خارجی در نظام اقتصادی کشور 
خبر داد. بر اساس داده های اعلام شده تاکنون ۵۶ شرکت صوری که اعضای هیات مدیره آنها را اتباع خارجی تشکیل می دادند با گردش مالی بیش از ۴۳۳ هزار میلیارد تومان شناسایی 

شده اند و این فرایند همچنان ادامه دارد.
این شرکت ها عمدتا توسط اتباع خارجی  ثبت شده اند که پس از ثبت شرکت، کشور را ترک کرده اند. اما شرکت ها و حساب های بانکی آنها فعال باقی مانده  و حتی در برخی پرونده های 
پول شویی یا تامین مالی تروریسم ظاهر شده اند. خانی بر ضرورت اقدام جدی دستگاه های متولی در زمینه اجرای کامل قانون مبارزه با پول شویی و تامین مالی تروریسم تاکید کرد. زیرا 
عدم اهتمام دستگاه های جرایی در اجرای تکالیف قانونی طی سال های گذشته باعث شده است که حاکمیت به جای تمرکز بر اقدامات پیشگیرانه، به سمت تقویت دستگاه های نظارتی، 

امنیتی و قضایی با رویکرد پسینی حرکت کند.
این رویکرد منجر به افزایش حجم دستگاه های نظارتی و قضایی شده و آنها را به ابزاری برای اصلاح خرابکاری های رخ داده، تبدیل کرده است.

تاب آوری در برابر تهدیدات سایبری یکی از محورهای کلیدی نهادهای رگولاتوری 
و فعالان صنعت بانکداری در سراســر جهان اســت. بررسی ها نشان می دهد که خطر 
بالقوه حملات ســایبری، به ویژه در صنعت بانکداری، به یکی از چالش های جدی و 
بحث برانگیز بدل شده اســت. به گونه ای که برخی کارشناسان خطر حملات سایبری 
را اصلی ترین مانع برای تحقق نظام مالی کاملا دیجیتال می دانند. شــرکت مشاوره و 
فناوری NTT DATA در گزارشــی جامع به بررسی مسائل مهم صنعت بانکداری در 

سال ۲۰۲۵ پرداخته است.
 این گزارش تاکید می کند که خدمات بانکداری جهانی در سال ۲۰۲۵ بسیار متنوع 
شــده و از طرفی به دلیل رقابت بالا در این صنعت دیجیتال شدن فرآیندها و استفاده 
از فناوری های پیشرفته بیش از پیش مورد توجه بانک ها قرار گرفته است. در این میان 
جدید ترین ابزار ها و برنامه ریزی ها برای افزایش امنیت و تاب آوری سایبری در سیستم 

بانکی کشورها از اهمیت و تاکید ویژه ای برخوردار است. 
در جریان جنگ ۱۲ روزه همزمان با حمله نظامی، دو بانک بزرگ کشور نیز با حمله 
سایبری مواجه شدند. به عقیده کارشناسان در سال های اخیر امنیت سایبری در بانک های 
کشور بهبود قابل توجهی نسبت به قبل داشته است. با این حال به عقیده کارشناسان 
امنیت ســایبری سیستم بانکی با وجود تحریم ها و تعداد زیاد حملات سایبری همواره 
چالش بر انگیز است. بر این اساس دنیای اقتصاد به بررسی گزارش اخیر شرکت ان تی تی 
دیتا به عنوان یک شرکت مشاوره ای مطرح و بررسی تجارب جهانی در ارتباط با امنیت 

بانک ها در مقابل خطرات سایبری پرداخته است. 

ان تی تی دیتا )NTT DATA( یک شرکت ژاپنی خدمات فناوری اطلاعات و مشاوره 
است که در بیش از ۵۰ کشور جهان فعالیت دارد. این شرکت در یکی از گزارش های 
اخیر خود به روندهای حاکم بر صنعت بانکداری در ســال ۲۰۲۵ پرداخته اســت. بر 
اساس این گزارش خدمات دهی سیستم بانکی در جهان از توسعه پرداخت تسهیلات 
و دریافت کارمزد گذر کرده و به مدل های جدید خدمات دهی مانند اشــتراک ماهانه 
خدمــات بانکی، بانکداری باز، کیف پول های دیجیتال و توســعه خدمات مالی تعبیه 
شــده در اپلیکیشن ها و فروشگاه ها رسیده اســت. همچنین مرور این گزارش گویای 
آن اســت که بســیاری از بانک ها توانسته اند با اســتفاده از هوش مصنوعی و تحلیل 
داده های پیشرفته، به شناخت بالاتری از مشتری و شخصی سازی خدمات دهی دست 
پیدا کنند. در این میان صنعت بانکداری در حال حاضر با چالش های متعددی مواجه 
اســت. بر اســاس گزارش ان تی تی دیتا، از جمله این چالش ها در سطح جهانی عدم 
قطعیت هــای اقتصادی، تحولات سیاســی، مقررات جدید و رقابت فزاینده از ســوی 
بازیگران غیرســنتی عنوان شــده اســت و موفقیت بانک ها به میزان توانایی آن ها در 

سازگاری با فناوری های نوین بستگی دارد.

امنیت به عنوان یک اولویت راهبردی
نکته قابل توجه در خصوص این گزارش آن اســت که در ســال ۲۰۲۵ بانک ها برای 
تحلیل ریســک، پیش بینی بازار و شناسایی تقلب از هیچ ابزاری صرف نظر نمی کنند و 
حتی در حال حاضر بهره گیری از رایانش کوانتومی را در دســتور کار خود قرار داده اند. 

    اعلام زمان اعمال تعرفه   های آمریکا 
دونالد ترامپ هشدار داده که از اول اوت )۱۰ 

مرداد(، واردات کالا از اتحادیه اروپا و مکزیک 
مشمول تعرفه   ای ۳۰ درصدی خواهد شد.

این تهدید، در نخســتین روز هفته، بازار سهام 
اروپا را تحت فشــار قرار داد و بیشترین ضربه را به 
سهام خودروسازان بزرگ وارد کرد. شاخص صنایع 
خودروسازی اروپا با افت ۱.۵ درصدی بیش از سایر 
بخش ها کاهش یافت. برندهای شناخته   شده   ای مانند 
پورشه، مرسدس بنز، بی   ام   و و فولکس   واگن هر یک 

بین ۲ تا ۲.۴ درصد کاهش قیمت را تجربه کردند.
به گزارش رویترز، در شرایطی که خودروسازان 
اروپایی طی ســال   های اخیر برای حفظ سهم خود 
در بازار آمریکا تحت فشــار بوده   اند، تهدید تعرفه   ای 
ترامپ بدون ارائه هیچ   گونه اســتثنایی برای صنعت 
خودرو مطرح شده اســت. خودروها و قطعات آنها 
همچنان مشــمول تعرفه ۲۷.۵ درصدی وارداتی به 
ایالات متحده هســتند و با تهدید جدید، این فشار 

می تواند تشدید شود.
در بازارهای سهام، این هشدار به سرعت بازتاب 
یافت و شاخص پان   اروپایی STOXX ۶۰۰ نیز با افت 
۰.۵درصدی به ۵۴۴.۴ واحد رســید. تنها شاخص 
بورس لندن توانست در این میان با ۰.۲ درصد رشد، 

مسیر متفاوتی را طی کند.
در پاسخ به تهدید ترامپ، مقامات اروپایی ترجیح 
داده   اند فعلاً از تنش مســتقیم پرهیز کرده و اجرای 
اقدامات تلافی   جویانــه را تا اوایل ماه اوت به تعویق 
بیندازند. با این حال، اتحادیه اروپا از هم   اکنون فهرستی 
از تعرفه   های تلافی   جویانه به ارزش ۲۱ میلیارد یورو 
علیه کالاهای آمریکایی آماده کرده است که در صورت 

شکست مذاکرات، فعال خواهد شد.
ماروش شفچوویچ، کمیسر تجارت اتحادیه اروپا نیز 
تاکید کرده اتحادیه همزمان با پیگیری گفت وگو، خود 
را برای اقدامات جایگزین آماده کرده است. تحلیلگران 
نیز معتقدند این رویکرد اروپا، تلاشی برای حفظ مسیر 

مذاکره در عین حفظ قدرت چانه زنی است.
تحلیلگران بازار نگران   اند که صنعت خودرو اروپا 
همان مسیری را طی کند که صنعت فلزات در مواجهه 
با تعرفه   های قبلی طی کرد. به ویژه آنکه وابســتگی 
زنجیره تامین خودروســازان به صادرات به آمریکا و 
واردات مواد اولیه کلیدی می تواند هرگونه سیاست 

تجاری ناگهانی را به تهدیدی جدی تبدیل کند.
با توجه به نقش پررنگ شــرکت های آلمانی در 
صادرات خودرو به ایالات متحده، تصمیم نهایی کاخ 
سفید می تواند تبعات سنگینی برای صنعت خودروی 
اروپا داشته باشد؛ صنعتی که در یک   سال گذشته با 
چالش   هایی مانند انتقال به تولید برقی، محدودیت   های 
زیســت   محیطی، رقابت فزاینده چینی   ها و افزایش 

هزینه مواد اولیه مواجه بوده است.

 ثبــت تراز مثبت 3 میلیــارد دلاری 
کشاورزی

وزیر جهادکشاورزی از مثبت شدن تراز بخش 
کشاورزی به میزان ۳ میلیارد دلار در سال گذشته 
خبــر داد. غلامرضا نوری افزود: خودکفایی کامل 
و صد در صدی در تامین گوشــت قرمز از جمله 
برنامه   های آتی این وزارتخانه است و در این زمینه 

مرکز اصلاح نژاد دام نقش ویژه دارد.
به گــزارش تســنیم، غلامرضا نــوری، وزیر 
جهادکشــاورزی با بیان اینکــه رخدادهای اخیر 
بار دیگر اهمیت امنیــت غذایی را بیش از پیش 
آشکار ساخت، تاکید کرد: باید با سرعت بیشتری 
برای تکمیل و استحکام امنیت غذایی با تکیه بر 
خودکفایی برنامه ریزی و اقدام کنیم. وی تصریح 
کــرد: خودکفایی کامل و صد در صدی در تامین 
گوشت قرمز از جمله برنامه   های آتی این وزارتخانه 
است. نوری با بیان اینکه برهم زدن امنیت غذایی 
یکی از ابزارهای جنگی دشمنان است تاکید کرد: با 
وجود کمبود منابع آب و فرسایش خاک، می توانیم 
با تکیه بر دانش علمی و تحقیقات پژوهشگران و 
دانشمندان، نیاز کشور را در داخل تولید کرده و از 

واردات بی   نیاز شویم.
وزیر جهادکشــاورزی با اشــاره به افزایش ۳۱ 
درصــدی صادرات و کاهــش ۵ درصدی واردات 
کشــاورزی در سال گذشــته، از مثبت شدن تراز 
منفی بخش کشــاورزی به میزان ۳ میلیارد دلار 
خبر داد و با اشاره به پر بودن ذخایر راهبردی کشور 
تصریح کرد: حتی با وجود تقاضای بیشتر از نیاز در 
برخی استان ها به دلیل جابه   جایی جمعیت، بیش 
از یک   سوم کالا   های ارسال شده مصرف نشده است.

    
    تطابق اطلاعات هویتی در گمرکات

به دنبال اجرای اصلاحات در ســامانه تجارت 
فرامرزی، تمام گمرکات بندری مشــمول تطابق 
اطلاعــات هویتی صاحب کالا در قبــض انبار و 
اظهارنامه شــدند. به گزارش خبرگزاری تسنیم، 
به تازگی اصلاحاتی در ســامانه تجارت فرارمزی 
گمرک ایران در دستور کار قرار گرفته است که بر 
این اساس بایستی اطلاعات هویتی صاحب کالا در 
قبض انبار و اظهارنامه تطابق داشته باشد. گام اول 
این اقدام در گمرک شهید رجایی بندرعباس انجام 
شد و حالا طبق اطلاعیه جدید از امروز شنبه باید 
این تطابق در گمرکات مرتبط با مرزهای دریایی 
کشور پیاده شود. بر این اساس از این پس در بندر 
امیرآباد، بندر لنگه، فریدون کنار، بندر آستارا، انزلی، 
نوشهر، رجایی بایستی تطابق کد ملی صاحب کالا 
در قبض انبار و اظهارنامه پیاده شود. از روز شنبه 
هجدهم تیر ماه در کلیه اظهارنامه های این بنادر 
بایســتی شماره قبض انبار معتبر سازمان بنادر و 

دریا نوردی در خانه قبض انبار وارد شود.

با ابلاغ آیین نامه واردات خودرو در میانه جنگ ایران و اسرائیل، اجرای آن همچنان با 
ابهامات جدی همراه است. شواهد نشان می دهد با وجود اقدامات دیرهنگام برای واردات 
۱۴۰۴، سیاستگذاران همچون ۲سال گذشته ورود خودروهای خارجی را با شرکت های 

محدود و شناخته شده پیش می برند.
 نزدیک به چهار ماه از آغاز سال ۱۴۰۴ گذشته که ولی وزارت صمت هنوز گام عملی 
برای اجرای سیاســت های وارداتی خودرو برنداشته و به   نظر می   رسد بار دیگر سناریوی 
محدود، مبهم و انحصاری سال ۱۴۰۲ تکرار شود. در این زمینه روز گذشته وزارت صمت 
فراخوانی منتشر کرد که در آن از متقاضیان واردات خودرو خواسته شده تا پایان تیرماه 
برای بررسی صلاحیت و رتبه   بندی نمایندگی   ها مدارک خود را به وزارت صمت ارائه دهند.  
این اطلاعیه به معنای آن اســت که وزارت صمت با گذشت حدود چهار ماه از سال 
جاری، تازه به فکر شناســایی شــرکت های مجاز وارد کننده افتاده؛ موضوعی که نشان 
می دهد از ابتدای سال تاکنون نه   تنها روند واردات آغاز نشده بلکه زیرساخت اجرایی نیز 
برای آن فراهم نشده است. این در حالی است که وزارت صمت در میانه جنگ دوازده   روزه 
ایران و اسرائیل به ناگهان با صدور آیین   نامه واردات خودرو تلاش کرد نشان دهد همچنان 
پای تعهدات خود در حوزه واردات ایستاده است.بدین ترتیب در میانه جنگ آیین   نامه   ای  
برای ورود خودروهای خارجی ابلاغ شد .آیین   نامه واردات سال ۱۴۰۴ که هم خودروهای 
نو و هم کارکرده را شامل می شود، در مقایسه با آیین   نامه   های سال   های گذشته از منظر 
فنی، اقتصادی و مقرراتی پیشرفته   تر و آسان تر است. بر اساس این آیین   نامه واردات ۹۰ 
هزار دســتگاه خودرو طی سال جاری هدف   گذاری شده است این در شرایطی است که 
در عمل، نه   تنها زیرساخت لازم برای این حجم واردات فراهم نشده بلکه حتی شناسایی 

واردکنندگان نیز تازه به اواخر تیرماه محول شده است.
در ظاهر آیین   نامه با هدف افزایش رقابت، تنوع   بخشی به بازار و کاهش قیمت خودرو 
تدوین شده؛ اما شواهد و تحولات چهار ماه گذشته نشان می دهد که در واقعیت، واردات 

همچنان ابزاری برای رقابت   پذیر شدن بازار نیست.
در این زمینه می توان به دو سال ۱۴۰۲ و ۱۴۰۳ اشاره کرد یعنی دوسالی که واردات 
خودرو به کشــور آغاز شد .بر این اساس ورود خودروهای خارجی در این دو سال عملًا 
در انحصار چهار شــرکت قرار گرفت که به صلاحدید وزارت صمت، بیشترین میزان ارز 
تخصیصی را دریافت کردند. این چهار بازیگر بدون شــرکت در فرآیند رقابتی یا مزایده 
شفاف موفق شدند سهم عمده   ای از واردات را به خود اختصاص دهند؛ به   گونه   ای که طبق 
داده   های غیررسمی، بیش از ۵۰ درصد خودروهای وارداتی تنها به همین چهار شرکت 
تعلق داشــت. چنین وضعیتی در عمل موجب حذف ده   ها شرکت کوچک و متوسط از 
چرخه واردات شــد؛ شــرکت هایی که اگرچه دارای توان فنی و شبکه توزیع قابل قبول 
بودند، اما به دلیل عدم دسترســی به ارز دولتی و عدم دریافت مجوزهای لازم از رقابت 
بازماندند.این ســاختار انحصاری، نه   تنها منجر به کاهش تنوع برند و مدل در بازار شد، 
بلکــه قیمت نهایی خودروهای وارداتــی را نیز افزایش داد، چراکه فضای رقابتی از بین 
رفت و واردکنندگان بزرگ بدون نگرانی از رقابت، خودروها را عرضه کردند. در نتیجه، 
اهداف اصلی آیین   نامه از جمله افزایش رقابت و کاهش قیمت، در عمل محقق نشــد و 
بازار صرفاً به کانالی برای ســوددهی شــرکت های منتخب بدل شد.در این زمینه حتی 
تخلف برخی از شرکت ها به دلیل بیش اظهاری نیز علنی شد با این حال اما این تخلف 

خللی در ارزدهی به این شرکت ها ایجاد نکرد.
حالا نیز به   نظر می   رســد وزارت صمت در سال ۱۴۰۴ همان مسیر وارداتی دو سال 
گذشــته را در پیش گرفته و با اعمال محدودیت   هــای اداری و ایجاد موانع متعدد، بار 
دیگر عرصه را بر واردکنندگان مســتقل و کوچک تنگ کند. شــواهد نشان می دهد که 
هدف اصلی این سیاســت ها، هدایت سهمیه   های وارداتی و تخصیص ارز به مجموعه   ای 
محدود از شــرکت های مورد تایید وزارتخانه است؛ رویکردی که نه   تنها رقابت را از بین 
می   برد، بلکه احتمالا زمینه   ساز شکل   گیری رانت   های سنگین و استمرار انحصار در بازار 

وارداتی   ها خواهد شد.
در این شرایط بسیاری از واردکنندگان بخش خصوصی از فرآیندهای پیچیده و زمان   بر 
وزارت صمت گلایه کرده و معتقدند که دولت به   جای تســهیل تجارت،  ورود بازیگران 
جدید را دشوار کرده است. در واقع، به   جای آنکه آیین   نامه واردات ۱۴۰۴ راهگشای بازار 
باشد، در عمل به ابزاری برای اعمال کنترل و مهندسی بازار بدل شده است؛ موضوعی 

که در نهایت منافع مصرف   کننده را نادیده خواهد گرفت.
بر این اساس اطلاعیه اخیر وزارت صمت، گرچه در ظاهر برای رتبه   بندی شرکت های 
نمایندگی خودرو صادر شده، اما از دید بسیاری از فعالان بازار، ظاهرا تلاشی است برای 
محدود کردن دامنه واردکنندگان و اعطای انحصاری مجوز واردات به چند شرکت خاص.

همانطور که عنوان شــد حالا به   نظر می   رسد وزارت صمت در تلاش است تا در سال 
جاری نیز با ایجاد موانع اداری و تشریفات پیچیده از تعداد واردکنندگان بکاهد. نتیجه 
این کار ، تداوم همان الگوی ناکارآمد ســال گذشــته اســت که منجر به توزیع محدود 

خودروهای وارداتی در بازار، سهمیه   بندی غیرشفاف و رانت   های سنگین شد.

محدودیت منابع ارزی؟
یکی از مهم ترین دلایل وزارت صمت برای تاخیر در واردات، محدودیت منابع ارزی 
کشــور اســت. اما در عین حال منتقدان می گویند که مشکل اصلی، عدم شفافیت در 
تخصیص ارز و اولویت های مبهم بانک مرکزی و وزارت صمت در توزیع منابع ارزی است.

به گفته برخی واردکنندگان، ارز لازم برای واردات ۹۰ هزار خودرو با توجه به قیمت 
میانگین خودروهای وارداتی، رقم چندان سنگینی نیست .با این حال اما وزارت صمت 
در این زمینه با صلاحدید خود گام برمی دارد . یک دســت اندرکار خودروهای وارداتی 
مدعی است  که محدودیت ارزی بیشتر   برای اعمال کنترل و هدایت واردات به سمت 
شــرکت های خاص است تا دغدغه   ای واقعی در مدیریت منابع ارزی. دو سال پیش نیز 
در حالی   که انتقادها نســبت به تعلل وزارت صمت در تخصیص ارز برای واردات خودرو 
بالا گرفته بود، محمدرضا فرزین، رئیس   کل بانک مرکزی با حضور در مجلس به صراحت 
اعــلام کرد که بانک مرکزی ارز لازم برای صنعت خودرو را تامین کرده، اما این وزارت 
صمت بوده که تمایلی به تخصیص آن برای واردات خودرو نداشــته است. این اظهارات 
پرده از واقعیتی مهم برداشــت: ارز خودرو بیشــتر از آنکه صرف واردات شود به سوی 

تولید محصولات مونتاژی هدایت می شود.
بر اســاس تحلیل برخی کارشناسان، یک جریان ذی   نفوذ تلاش می   کند واردات آزاد 
و رقابتی را ســد کند تا حاشیه امن سودآوری برای تولیدکنندگان خاص و مونتاژکاران 
وابسته حفظ شود. در چنین فضایی، آیین   نامه   های وارداتی هرچقدر هم مترقی باشند، 
عملًا به دلیل ممانعت   های پشت   پرده،    کم اثر می   مانند و بازار از مزایای رقابت و کاهش 

قیمت محروم می شود.

تکرار سناریوی ۱4۰3 با بازیگران محدود
برخــی از واردکنندگان خودرو در گفت وگو با دنیای اقتصاد تاکید می   کنند که روند 
امسال به   طرز نگران   کننده   ای شبیه دو سال گذشته شده است. در ۱۴۰۳ نیز آیین   نامه   ای 

نســبتا تسهیل   گر تدوین شــد، اما در عمل واردات به چند شرکت محدود شد و اغلب 
شــرکت های کوچک و متوسط به دلیل نبود مجوز، سهمیه ارزی یا پیچیدگی در ثبت 
ســفارش از فرآیند حذف شــدند.هم   اکنون نیز با گذشت حدود ۱۱۶ روز از سال، هنوز 
هیچ خودرویی وارد نشده و حتی فهرست نهایی شرکت های مجاز نیز مشخص نیست. 
این در حالی اســت که بسیاری از کشــورها برای واردات خودروهای کارکرده )که در 
آیین   نامه ۱۴۰۴ مجاز شــناخته شده   اند( نیازی به فرآیندهای پیچیده ندارند و با تایید 

اصالت خودرو، ثبت سفارش و تخصیص ارز، روند واردات را تسریع می   کنند.

تکلیف دست دوم ها چیست؟
پس از ابلاغ آیین   نامه واردات خودرو در ســال ۱۴۰۴ کــه امکان ورود خودروهای 
کارکرده را نیز فراهم کرده، بسیاری از ایرانیان خارج از کشور برای واردات این خودروها 
ابراز علاقه کردند. با این حال، هنوز ســازوکار اجرایی مشــخصی از سوی وزارت صمت 
ارائه نشــده و صرفاً آیین   نامه   ای کلی منتشر شده است. به عنوان نمونه، زمان آغاز ثبت 
ســفارش خودروهای کارکرده همچنان مبهم است و ضوابط گمرکی و استانداردی این 

خودروها نیز روشن نشده است.
در چنین شرایطی واردکنندگان بلاتکلیف مانده   اند و نمی   دانند آیا اصلًا امکان عملیاتی 
شدن این بخش از آیین   نامه وجود دارد یا خیر؟ آنچه مشخص است واردات دست دوم ها 
و یا ورود خودروهای خارج نشین برای نخستین بار قرار است در سال ۱۴۰۴ رخ دهد 
این در شرایطی است که به نظر می رسد واردات این خودروها نیازمند زیرساختی قوی 
اســت حال آنکه تاکنون اقدام عملی از سوی سیاســتگذاران در این زمینه دیده نشده 
است . بدین ترتیب برخی کارشناسان بر این باورند که  مهم ترین عامل ناکارآمدی آیین 
نامه به خصوص در بخش واردات کارکرده ها، عدم هماهنگی میان نهادهای تصمیم گیر 

مانند وزارت صمت، گمرک، بانک مرکزی و سازمان استاندارد است.
به عنوان مثال، هنوز مشخص نیست فرآیند ثبت سفارش خودروهای کارکرده از چه 
تاریخی آغاز می شــود یا ضوابط نهایی گمرکی و اســتانداردی این خودروها چه خواهد 
بود. همچنین نظام رتبه   بندی که قرار اســت از ســوی وزارت صمت اعمال شود، فاقد 

شاخص   های شفاف و قابل اندازه   گیری است.

فراخوان وارداتی وزارت صمت
همانطور که عنوان شد روز گذشته کانال خبری گمرک فراخوانی را به نقل از وزارت 
صمت منتشــر کرد این فراخوان برای متقاضیان حقوقی واردات خودرو ســواری نو و 
کارکرده مطابق با مفاد بند )ر( تبصره )۱( قانون بودجه سال ۱۴۰۴ است . در فراخوان 
مذکور از شــرکت های متقاضی واردات خودرو ســواری دعوت شده است که اولا جهت 
ارزیابی شــاخص   های رقابتی، ضمن تکمیل فایل دفتر صنایع خودرو اسناد مثبته خود 
از جمله آگهی آخرین سرمایه ثبتی شرکت در روزنامه رسمی منتهی به سال ۱۴۰۳ و 
آخرین تغییرات شرکت و سایر مستندات به همراه درخواست رسمی در سربرگ شرکت 
ممهور به مهر به وزارت صمت مراجعه کنند.همچنین متقاضیان محل    تامین ارز جهت 
واردات خودرو سواری در چارچوب بودجه ارزی وزارت صمت )از محل ارز خود، از محل 
صادرات خود و از محل صادرات دیگران و ...( برای ســال ۱۴۰۳ و ســال جاری و نوع 
خودرو و برند و تعداد آن به تفکیک حجم موتور در متن درخواست طی جدول اکسل 
مشخص کنند. در ادامه تاکید شده که ثبت سفارش خودرو از محل تصویب نامه مذکور 
منوط به بررسی رتبه رقابتی شرکت های وارد کننده مجاز خودرو بر اساس شاخص های 
مصــوب کمیته خودرو وزارت صنعت، معدن و تجارت و منوط به اخذ تاییدیه خدمات 
پس از فروش خودرو ســواری مورد نظر از دفتر آماد و خدمات بازرگانی و سازمان ملی 
استاندارد ایران و سازمان حفاظت از محیط زیست خواهد بود. در نهایت نیز تاکید شده 

که تخلیه خودرو بدون ثبت سفارش در گمرکات کشور ممنوع است.

بازیگران محدود واردات خودرو

بســیاری از کارشناسان حوزه سایبری معتقدند ابزارهایی مانند رایانش کوانتومی 
یا الگوریتم های بسیار پیشرفته می تواند نقش مهمی در حملات سایبری پیچیده 

ایفا کند. 
در ســطح جهانی، بانک ها در حال یادگیری و ســرمایه گذاری روی روش های 
جدیدی هستند تا با کمک فناوری سرعت و امنیت خدمات دهی را افزایش دهند. 
همچنین بانک ها در مدیریت بهتر ریسک همزمان با امنیت بیشتر و شفافیت بالاتر 
با یکدیگر در رقابت هســتند. به عقیده کارشناسان حوزه بانکی، حملات سایبری 
که در طول جنگ موجب اختلال فرآیندها در دو بانک بزرگ کشــور شد، گویای 
این موضوع اســت که امنیت در شبکه بانکی صرفا یک موضوع فنی نیست، بلکه 
لازم است موضوع امنیت در شبکه بانکی به عنوان یک اولویت راهبردی، در کنار 

سرعت و کارایی خدمات بانکی در نظر گرفته شود. 
در دنیای امروز زیســت بوم غیرنقدی و دیجیتال، اهمیت سامانه های امنیتی 
قدرتمند و اعتماد بی وقفه به تراکنش ها را بیش از پیش افزایش داده است. گذار 
به بانکداری دیجیتال مزایای قابل توجهی مانند بهره وری بالاتر، سهولت دسترسی 
و کاهش هزینه ها به همراه دارد اما همزمان چالش های امنیتی پیچیده ای ایجاد 
می کند. تحولات اخیر، از جمله توقف روند حذف پول نقد در برخی کشــورهای 
اســکاندیناوی، نشــان می دهد حفظ امنیت و اعتماد در پرداخت های دیجیتال 
چقدر حیاتی و دشــوار شده است. همچنین، با حرکت فرآیندهای پشتیبانی به 
ســمت مدل های تقریبا آنی، لازم است ســازوکارهای کنترلی همزمان متحول 
شــوند تا هر تراکنش با کنترل های تقویتی محافظت شــود و از نفوذ و اختلال 

جلوگیری گردد.

فرصت ها و تهدیدهای هوش مصنوعی
مطالعات بر روندهای صنعت بانک داری در کشــور های مختلف و به خصوص 
پیشــرو نشان می دهد، ظهور هوش مصنوعی مولد )GenAI( فرایندهای بانکی را 
نســبت به قبل پیچیده تر کرده و ریسک های جدیدی را به فضای بانکداری وارد 
کرده است. هوش مصنوعی ضمن فراهم آوردن فرصت های چشمگیر برای افزایش 
بهره وری و ارتقای خدمات، ریســک هایی مانند نقض حریم خصوصی، یکپارچگی 
داده ها و سوءاســتفاده های مخرب را نیز به همراه آورده اســت. به عبارتی دیگر 
هوش مصنوعی نقشــی دوگانه دارد. از طرفی ابزاری قدرتمند برای پیشگیری از 
تقلب است و از سوی دیگر می تواند به عنوان ابزاری بالقوه برای حملات سایبری 
پیچیده تر اســتفاده شــود. از همین رو، بانک ها نیازمند اســتفاده از راهکارهای 
امنیتی مبتنی بر هوش مصنوعی هستند که قادر به تشخیص و واکنش سریع به 

تهدیدهای نوظهور باشند.
مطالعات گارتنر نشان می دهد وجود یک برنامه جامع مدیریت اعتماد، ریسک 
و امنیت هوش مصنوعی )TRiSM( این امکان را فراهم می کند تا حاکمیت داده 
به درســتی تعریف شود. همچنین وجود این برنامه جامع می تواند تضمین کننده 
رعایــت مقررات، عدالت و حفظ حریم خصوصی در ســامانه های هوش مصنوعی 
باشد. به طور کلی در مسیر تحول دیجیتال در صنعت بانکداری، همزمان با نوآوری، 

امنیت و مدیریت ریسک باید در اولویت های اصلی بانک ها قرار داشته باشد.

سیاست های جهانی در حوزه تاب آوری سایبری
در اروپــا، قانون تاب آوری عملیاتی دیجیتال )DORA( بانک ها و موسســات 
مالی را ملزم می کند تا تدابیر امنیتی فناوری اطلاعات خود را تقویت کنند تا در 
مواجهه با اختلالات شــدید، تاب آوری خود را حفظ نمایند. همچنین، در بریتانیا 
مقــررات نوآورانه ای برای حفاظت از مشــتریان در برابر جرایم دیجیتال تصویب 
شده که بانک ها را ملزم به بازپرداخت سریع وجوه تراکنش های غیرمجاز می کند. 
این سیاســت ها نشــان دهنده اهمیت رویکردی جامع و هماهنگ برای مقابله با 
تهدیدات ســایبری در زیســت بوم بانکداری اســت و به حفظ اعتماد مشتریان و 

امنیت مالی کمک می کند.
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بیتکوین»پامپ«شد

   فرحناز نعمتی  -   پادشاه رمزارزها بار دیگر رکورد تاریخی خود را جابه جا کرد و با عبور از مرز ۱۲3هزار دلار، به بالاترین قیمت خود 
دست یافت.

 ماهی گیری طلا از نااطمینانی
در پی تشــدید تنش   های تجــاری بین ایالات 
متحــده، اتحادیه اروپا و مکزیــک، قیمت طلا در 
بازارهای جهانی به بالاترین سطح سه   هفته   ای خود 
رسید. این افزایش عمدتا به دلیل افزایش تقاضا برای 
دارایی   های امن در مواجهه با بی   ثباتی اقتصادی و 
سیاسی ناشی از سیاست های تعرفه   ای جدید ترامپ 
اســت. ترامپ اعلام کرده که از اول اوت، تعرفه ۳۰ 
درصدی بــر واردات از اتحادیه اروپا و مکزیک، دو 
شریک تجاری عمده آمریکا، اعمال خواهد کرد. این 
تهدید، بازارها را نگران کرده و باعث افزایش تقاضا 

برای طلا شده است.
روز گذشته طلا در بازار نقدی به حدود ۳۳۷۵ 
دلار در هر اونس نیز رســید؛ با این حال، در ادامه 
معاملات به سطوح پایین   تر کاهش یافت و در اطراف 
سطح ۳۳۶۰ دلار معامله شد. تحلیل   گران معتقدند 
اگر قیمت طلا بتواند بالای سطح ۳۳۶۰دلار تثبیت 
شــود، احتمال افزایش بیشــتر تا سطح مقاومت 
بعدی، یعنی ۳۴۳۵ دلار، وجود دارد. از سوی دیگر، 
تحلیل   گران تکنیکال نیز معتقدند که شتاب صعودی 

قیمت طلا بار دیگر فعال شده است.   
برخی پیش   بینی می   کنند در صورت حفظ این 
روند، طلا می تواند تا ســطح ۳۴۵۰ دلار نیز صعود 
کنــد. در کنار طلا، بازار نقره نیز شــاهد تحولات 
قابل   توجهی بوده اســت. قیمت نقره طی روزهای 
اخیر توانست در بازار نقدی به بالاترین سطح خود 
از سال ۲۰۱۱ برسد؛ این فلز در روز گذشته با ۱.۱ 
درصد رشــد، به قیمت ۳۸ دلار و ۸۵ سنت رسید. 
قیمت نقره در ســه   ماهه گذشته حدود ۲۱ درصد 
رشــد کرد، در حالی که قیمت طــلا در این دوره 
تنها ۵ درصد افزایش یافته اســت. این بازده بالاتر، 
توجه سرمایه   گذاران را به خود جلب کرده و باعث 
شده تقاضا برای نقره در کشورهایی مانند هند، از 
طلا پیشی بگیرد. سرمایه   گذاران هندی که به   طور 
سنتی طرفدار خرید طلا هستند، اکنون به نقره روی 
آورده   اند. دلیل آن تا حدی به افزایش تقاضای صنعتی 
در حوزه   هایی مانند انرژی خورشیدی و خودروهای 

الکتریکی و بازده سرمایه   گذاری بهتر بازمی   گردد.
واردات نقره در هند در ماه مه نســبت به سال 
گذشته ۴۳۱ درصد رشد داشته و به ۵۴۴ تن رسیده؛ 
در حالی که واردات طلا با افت ۲۵ درصدی به ۳۰.۵ 
تن کاهش یافته اســت. همچنیــن، صندوق های 
ســرمایه   گذاری قابل معامله )ETF( مبتنی بر نقره 
در هند، در سه   ماهه دوم ۲۰۲۵ توانسته   اند بیش از 
۳۹ میلیارد روپیه جذب سرمایه داشته باشند، در 
حالــی که این رقم برای صندوق های طلا کمتر از 
۲۴ میلیارد روپیه بوده است. این نشان می دهد که 
سرمایه   گذاران تمایل بیشتری به نقره پیدا کرده   اند .

 بورس در مسیر بازگشت  
بورس تهران در معاملات روز دوشــنبه با رشد 
نماگرها مواجه شد و بخشی از عقب   نشینی   های اخیر 
را جبران کرد. شــاخص کل با رشد ۰.۹۸درصدی 
همراه شد و به سطح ۲ میلیون و ۷۳۴ هزار واحدی 
رسید. شاخص هم   وزن نیز ۰.۲۳درصد افزایش یافت 
تا به محدوده ۸۳۱ هزار واحدی برسد. اما اگرچه اعداد 
مثبت هستند اما تصویر کلی بازار همچنان با علامت 
سوال همراه است.برای هفدهمین روز متوالی، بازار با 
خروج پول حقیقی مواجه شده و مجموع این خروج 
در بازه یادشــده به بیش از ۴۱ هزار میلیارد تومان 
رسیده اســت. فقط در معاملات روز گذشته، رقم 
خروج پول حقیقی هزار و ۶۲۹ میلیارد تومان بوده 
که رقم قابل   توجهی محسوب می شود و نشان   دهنده 
تداوم بی   اعتمادی بازیگران خرد به چشم   انداز بازار 
اســت. ارزش معاملات خرد بازار در روز گذشته به 
۶ هزار و ۶۹۳ میلیارد تومان رسید که گرچه نسبت 
به میانگین هفته   های گذشته کمی بهبود یافته، اما 
همچنان فاصله زیادی با روزهای پرشور بازار دارد. 
همچنان رد پای تقاضــای پایدار در بازار کمرنگ 
است و هر صعودی با موجی از عرضه همراه می شود.

ارزیابی بازدهی بازارها از ابتدای سال
در نمایی کلان   تر و با گذشــت نزدیک به پنج 
ماه از سال جاری، مقایسه بازدهی بازارهای دارایی 
در پنج ماه نخست ســال ۱۴۰۴ را نشان می دهد 
که بازار سهام، به    رغم همه فراز و فرودها، همچنان 
در جایگاه بهتری نسبت به رقبای سنتی خود قرار 
دارد. شاخص کل بورس از ابتدای سال تنها ۱ درصد 
رشد کرده و شاخص هم   وزن نیز۴.۵ درصد افزایش 
یافته است. شاخص کل فرابورس نیز با ۱.۹درصد 
رشد، عملکردی مشابه بازار بورس داشته است. در 
ســوی دیگر، بازار ارز و طلا با افت   های ســنگینی 
همــراه بوده   انــد. دلار در بازار آزاد بــا ۸.۴درصد 
کاهش، طلای ۱۸ عیار با افت ۱۰.۷درصدی، سکه 
امامی با کاهش ۱۴.۹درصدی و سکه بورسی با افت 
۸.۶درصدی مواجه بوده   اند. نیم   سکه و ربع   سکه نیز 
به ترتیب۲۷.۵ درصد و۲۵.۳  درصد کاهش قیمت 
را تجربه کرده   اند.این آمارها نشــان می دهند که با 
وجود نوسانات در بازار سهام، سرمایه گذاران بورسی 
همچنان نسبت به سایر دارایی   ها وضعیت بهتری 
داشته   اند. با این حال، آنچه نگرانی اصلی فعالان را 
شکل می دهد، نه صرفا بازدهی مطلق، بلکه ناپایداری 
و شکنندگی این بازدهی است. شاخص کل بورس 
در اواخر اردیبهشت به سطح ۳ میلیون و ۲۵۲ هزار 
واحدی نیز رسیده بود که به معنای بازدهی حدود 
۲۰ درصــدی در کمتر از دو ماه بود. اما پس از آن، 
بورس با افت شدید مواجه شد و بخشی از این بازدهی 
را از دست داد؛ تا جایی که در مقاطعی، حتی بازدهی 

بازار از ابتدای سال منفی شد.
رکود پولی و سایه انتظارات سیاسی

شاخص   های بازار سهام در روزهای اخیر، در مسیر 
بازگشت قرار گرفته   اند؛ هرچند این بازگشت فعلا در 

حد چند درصد محدود بوده.

تیغ دولبه
 یورو پرقدرت

 به گزارش فایننشال   تایمز، ارزش یورو در سال ۲۰۲۵ بیش از ۱۳ درصد افزایش یافته که بخشی از آن ناشی از ضعف دلار در دوره ریاست جمهوری ترامپ و بخشی دیگر به دلیل تغییرات 
داخلی در اروپا، مانند افزایش هزینه   های مالی در آلمان و چشم   انداز رشد اقتصادی در منطقه یورو است. با این حال، تقویت یورو پیامدهای منفی نیز دارد. افزایش ارزش یورو باعث می شود 
کالاهای اروپایی در بازارهای جهانی گران   تر شوند و در نتیجه صادرات این منطقه کاهش یابد. این وضعیت باعث کاهش پیش   بینی سود شرکت های بزرگ اروپایی شده و بر ارزش سهام 
آنها تاثیر منفی گذاشته است. به   گفته تحلیل   گران، تقویت یورو در شرایطی که رشد اقتصادی چندان قوی نیست، به   ویژه در نیمه دوم سال به دلیل اثرات تعرفه   ای، ضربه مضاعفی به درآمد 

شرکت ها وارد می   کند. بانک مرکزی اروپا )ECB( نیز نگران تقویت بیش از حد یوروست، چرا که این امر هم صادرات را کاهش می دهد و هم تورم کالاهای وارداتی را پایین نگه می   دارد.
در سوی دیگر، کاهش جایگاه دلار به عنوان ارز غالب جهانی پرسش   هایی بنیادین در مورد آینده نظام پولی بین الملل ایجاد کرده است. اگر دلار جایگاه خود را از دست دهد، چه اتفاقی 

خواهد افتاد؟ دلار نه تنها ارز ذخیره است، بلکه به   طور گسترده در معاملات جهانی، بازارهای مالی و ارزی استفاده می شود.

بورس تهران از ابتدای هفته کار خود را با تغییر فاز شاخص کل آغاز کرد اما تشدید فشار عرضه 
همچنان به یکی از موضوعات اصلی در این بازار مبدل شده است.در حال حاضر فروشندگان 
تا    حدی کنترل اوضاع را در دســت گرفتند، تا جایی که خروج پول هفدهمین روز متوالی را 
تجربه کرد اما در همین میان شاخص کل توانست مجددا کانال ۲میلیون و ۷۰۰ هزار واحدی 

را پس بگیرد و با حفظ این سطح حمایتی به سمت سطوح بالاتر حرکت کند.
بازار سهام در روزهای اخیر شاهد واکنش مثبت به تصمیمات جدید سیاستگذاران و تدابیر 
حمایتی     بود به    نحوی    که با رشد ۳.۶۶درصدی شاخص    کل روبه رو شد این در حالی است که بعد 
از بازگشایی و در دو هفته بازار سهام پس از جنگ ۱۲روزه دماسنج اصلی این بازار در حدود 
۱۲ درصد از ارتفاع خود را از دست داد و شاخص هموزن نیز رکورد ۱۴روز ریزش متوالی را ثبت 

کرد. اتفاق مهمی که در روزهای اخیر رخ داده یک نکته مهم را متذکر می شود. 
یکی از متغیرهای مورد رصد فعالان بازار در سال های اخیر آمار تغییر مالکیت سهام بین 
ســرمایه گذاران حقیقی و حقوقی بوده است. بورس تهران ۱۷روز معاملاتی متوالی است که 

نظاره    گر خروج پول سهامداران خرد است.
بسیاری از کارشناسان مهم ترین عامل اثرگذار بر استراتژی فروش سهامداران را قفل معاملات 
سهام در دو هفته    ای که بازار تعطیل بود می    پندارند. امری که باعث شد تا آرامش بورس پس 
از بازگشایی برهم بخورد و به رغم سبزپوشی شاخص کل، سهامداران راه خروج از بورس را در 
پیش بگیرند. اگرچه تعطیلی بورس به اذعان سیاستگذاران در موقعیت    های حساس استراتژی 
صحیح محسوب می شود اما اکثر کارشناسان بر این باورند که بازگشایی بازار با اعمال محدودیت 

از جمله تغییر در دامنه نوسان عواقب منفی کمتری را رقم می    زد. 
با توجه به اینکه بخش عمده ورود پول از ابتدای سال در زمان اوج شاخص و خوش بینی    های 
شکل گرفته در مساله هسته    ای کشور )از ۲۳فروردین و همزمان با آغاز دور نخست مذاکرات 
غیرمستقیم میان ایران و آمریکا( انجام شده بود؛ بعد از پیشروی ابهامات حاکم بر این موضوع، 

فروش سرمایه گذاران حقیقی عملا سرعت گرفت. 
به نظر می رسد بخش عمده    ای از تازه    واردها به دلیل ترس از بین رفتن اصل سرمایه خود 
تصمیم به فروش سهام و خروج از بازار را گرفتند. بررسی    های تحلیلی نشان می دهد که نسبت 

میزان خروج پول حقیقی از بازار نسبت به نقطه اوج آن و بعد از تعطیلی دو هفته    ای افزایش 
یافته است.

ریشه فروش های جمعی
در بحبوحه جنگ تحمیلی میان ایران و رژیم صهیونیستی، بازار سرمایه به طور کامل بسته 
شد و امکان معامله سهام، حق تقدم و واحد صندوق سهامی سلب شد. همین موضوع کافی 
بود تا بعد از بازگشایی سهامداران برای فروش دچار رفتارهای هیجانی شوند. به عبارتی قفل 
داد وستدهای سهامی این سیگنال را به بورس بازان مخابره کرد که با وجود عدم قطعیت    های 
سیاســی و تداوم بلاتکلیفی    ها، سناریوی تعطیلی بورس در صدر سیاستگذاری    ها قرار دارد. 
ماحصل این اتفاق را در خروج پول مستمر از تالار شیشه    ای مشاهده کردیم. بازار سهام ۱۷روز 
معاملاتی اســت که با خروج پول مستمر حقیقی    ها همراه شده است. اگرچه در این مسیر، 
شاخص    های سهامی از کف ثبت    شده اخیر خود اندکی فاصله گرفته    اند؛ اما همچنان جریان 
عدم تقاضا و خروج پول از بازار قطع نشــده و طی این مدت حدود ۴۱همت پول حقیقی از 

بازار خارج شده است. 
در چنین وضعیتی و با توجه به چشــم انداز مبهم متغیرهای اثرگذار بر وضعیت بازار 
ســهام برخی پیش بینی ها از ادامه این وضعیت حکایت می کند. تداوم خروج پول حقیقی 
از بازار اکنون به یکی از نگرانی های فعالان این بازار تبدیل شــده اســت. از ابتدای هفته 
مبلغی به میزان ۳ هزار و ۲۰۰میلیارد تومان پول حقیقی از گردونه معاملات خارج شــده 
و به نظر می رســد استراتژی احتیاط همچنان در دستور کار معامله    گران قرار دارد. اهالی 
بازار ســرمایه فعلا احتیاط را چاشــنی معاملات کرده    اند تا در صورت بروز و ظهور مجدد 
ریســک    ها، به دارایی خود دسترســی داشته باشند. به هر روی باید منتظر ماند و دید که 
آیا طرح اخیر در بازار که منجر به بیمه سبدهای سهام خرد شد، منجر به کاهش خروج 

پول از بازار خواهد شد یا خیر؟ 
بررسی رفتار سهامداران که متاثر از تردید و هراس نشات گرفته از بازگشت ریسک    هاست، 
نشان می دهد در صورت تداوم حمایت     سازمان بورس از بازار امکان ورود پول وجود دارد. البته 

این امر به سرعت محقق نخواهد شد اما به مرور می تواند اعتماد کمرنگ شده را احیا کند.
کارشناسان بازار سرمایه می    گویند از منظر نموداری شاخص    کل در محدوده حساس تکنیکی 
قرار دارد اما زمینه برای صعود نماگرها فراهم است. بورس تهران در شرایط حساسی قرار دارد. 
یعنی به سرعت می تواند در جهت مثبت تغییر مسیر دهد. نگاهی به وضعیت بازارسهام در 
دوره    های نزولی نشان می دهد در هر صورت بازار به سمت متعادل شدن حرکت خواهد کرد. 
رفتار بورس تهران بعد از سال ۹۹ نیز حاکی از آن است که بازار سهام بعد از توقف    های متاثر از 
ریسک    های سیاسی در نهایت توانسته وارد فاز صعودی شود. حتی در مقاطعی که چشم                                                                    انداز 
تحریم    ها و وضعیت مبهم سیاستگذاری    ها تقویت شده هم در نهایت قیمت سهام در مسیر 

صعودی حرکت کرده است. 
بنابراین اگرچه از طرفی کارشناســان نسبت به تداوم خروج پول هشدار می دهند اما این 
وضعیت نمی تواند برای طولانی مدت ادمه یابد. اما آنچه مهم ارزیابی می شود این است که نحوه 

حمایت    ها از بازار چگونه باید تنظیم شود تا صفوف فروش تقلیل یابند؟ 
درحال حاضر برخی از کارشناسان معتقدند بلاتکلیفی    های کنونی می تواند آغاز یک دوره 
از اقبال به سمت سهام کوچک تر در بورس تهران باشد. چرا که با حمایت دولت و نهادهای 
اقتصادی از صنایع بزرگ، احتمالا نمادهای کوچک در کوتاه مدت از نگاه    ها مغفول خواهند ماند. 
از این رو، پس از بازگشت کامل تعادل به بورس تهران، می توان به کوچ پول    های سرگردان به 
سمت نمادهای کوچک و متوسط بازار امید داشت؛ به شرط آنکه با کاهش قیمت دلار در بازار 
آزاد، اختلاف قیمت اسکناس آمریکایی در بازار توافقی به بازار غیر رسمی نزدیک شود. برخی 
از آمارها حکایت از آن دارد که به طور کلی بورس تهران به سطوح ارزنده قیمتی نزدیک شده، 
اما نمادهای کوچک بازار در هیجانات نزولی، مسیر پرشتاب    تری را دنبال کرده    اند. در صورت 
بازگشت روند بازار، می توان امید داشت نمادهای کوچک تر با جبران عقب ماندگی    های اخیر 

کارنامه بهتری را به بازار ارائه دهند. 
افزون بر این مساله اما شاخص هموزن رکورددار ریزش مستمر ۱۴روزه نیز بوده است. از 
این منظر تحلیلگران معتقدند نمادهای کوچک در چنین شرایطی از پتانسیل رشد بیشتری 

برخوردارند.

دو روی سکه بورس سبز

بیت   کویــن برای نخســتین بار در تاریخ، در هفته   ای که گذشــت با ثبت 
رکوردهای متوالی، کانال ۱۲۰ هزار دلار را پشت سر گذاشت و برای ساعاتی 
از روز به اوج ۱۲۳ هزار   دلار رسید. آمارها نشان می دهد این صعود چشمگیر، 
واکنشی مستقیم به تصمیم کنگره آمریکا برای بررسی و تصویب مجموعه   ای 
از لوایح در جهت قانون   گذاری شــفاف   تر در حــوزه دارایی   های دیجیتال، از 
جمله بیت   کوین، بوده است. علاوه بر این، سیگنال   های مثبت کاهش تورم در 
آمریکا، افت شاخص دلار و افزایش تقاضا در بازارهای مالی، نقش مهمی در 
رشد این دارایی ایفا کرده   اند. البته باید توجه داشت که عوامل دیگری نیز در 
این جهش تاریخی بیت   کوین تاثیرگذار بوده   اند. بر این اساس، ۶عامل کلیدی 
که موجب جهش این دارایی شدند در این گزارش مورد بررسی قرار گرفت.

هفته رمزارزها در آمریکا
ایالات متحده این هفته را با عنوان »هفته رمزارزها« آغاز کرده؛ ابتکاری 
که از ســوی مجلس نمایندگان این کشور معرفی شده و هدف آن، بررسی 
و تصویب مجموعه   ای از قوانین سرنوشت   ســاز در حوزه دارایی   های دیجیتال 
اســت. این اقدام بی   سابقه، در راســتای تلاش برای تبدیل آمریکا به مرکز 
جهانی نوآوری   های مالی و رمزارزها صورت گرفته؛ موضوعی که مدت هاست 
شــرکت های فناوری و ســرمایه   گذاران بزرگ منتظر آن بوده   اند.در همین 
راستا، نمایندگان کنگره بررسی سه لایحه کلیدی را در دستور کار خود قرار 
داده   اند؛ قوانینی که در صورت تصویب، می توانند به یکی از مهم ترین تحولات 

قانون   گذاری در تاریخ بازار کریپتو تبدیل شوند.
در نخســتین گام از تلاش   های قانون   گذاران آمریکایی برای سامان   دهی 
بازار رمزارزها، لایحه Genius در کانون توجه قرار گرفته اســت. این قانون، 
به شــرکت های خصوصی اجازه می دهد تا در چارچوبی مشــخص و تحت 
نظارت، اقدام به صدور استیبل   کوین   هایی کنند که پشتوانه آنها دلار آمریکا 
یا دارایی   هایی مشــابه اســت. این لایحه پیش   تر در سنای ایالات متحده به 
تصویب رســیده و اکنون در مسیر نهایی شــدن در مجلس نمایندگان قرار 
دارد. در صورت تصویب نهایی، کارشناسان انتظار دارند که بازار با موجی از 
اعتماد و سرمایه   گذاری   های تازه روبه رو شود. نکته مهم دیگر اینکه بسیاری 
از استیبل   کوین   ها از اوراق قرضه کوتاه   مدت دولتی آمریکا به عنوان پشتوانه 
اســتفاده می   کنند؛ بنابراین، این قانون می تواند نه   تنها به رشد بازار رمزارزها 

کمک کند، بلکه باعث افزایش تقاضا در بازار بدهی   های دولتی نیز شود.
در کنار این لایحه، قانون شــفافیت بــازار دارایی   های دیجیتال یا همان 
Clarity Act نیز در دستور کار قرار گرفته است؛ قانونی که با هدف پایان   دادن 
به سردرگمی نظارتی بین نهادهای قانون   گذار طراحی شده است. براساس این 
لایحه، رمزارزهایی که ویژگی   های اوراق بهادار دارند، تحت نظارت کمیسیون 
بورس و اوراق بهادار )SEC( قرار می گیرند، در حالی که رمزارزهایی که مانند 
کالاها عمل می   کنند، به   طور رسمی در حوزه نظارتی کمیسیون معاملات آتی 
کالا )CFTC( قرار خواهند گرفت. این تقســیم کار، از نگاه فعالان بازار، یک 
گام اساســی در جهت افزایش شفافیت، کاهش ریسک   های حقوقی و فراهم 
کردن بستر رشد پایدار برای شرکت های فعال در این حوزه به شمار می   رود. 
اما شاید جنجالی   ترین لایحه این هفته، قانون منع صدور ارز دیجیتال بانک 
 Anti-CBDC Surveillance State مرکزی باشد که با عنوان رســمی

Act معرفی شده است.
براســاس این لایحه، فدرال رزرو بانک مرکــزی ایالات متحده از صدور 
هرگونه ارز دیجیتال رســمی منع خواهد شــد. حامیان این طرح معتقدند 
صدور ارز دیجیتال بانک مرکزی می تواند به ابزاری برای نظارت گســترده و 
تضعیف حریم خصوصی مالی شهروندان تبدیل شود. از همین رو، این قانون 
با هدف پاســداری از آزادی   های مالی و جلوگیری از کنترل مستقیم دولت 
بر تراکنش   های دیجیتال مردم تدوین شــده اســت. تحلیل   گران این هفته 
را »Crypto Week« یــا »هفته رمزارزها« نامیده   اند؛ چراکه تصویب این 
لوایــح می تواند نقطه عطفی در تاریخ قانون   گذاری بازار دارایی   های دیجیتال 

در آمریکا باشد.

 دولت ترامپ حامی رمزارزها
روندهای سیاســی در آمریکا این روزها کامــلًا به نفع بازار رمزارزها رقم 
خورده   اند. دولت دونالد ترامپ، با رویکردی آشــکار حامی نوآوری   های مالی، 
قوانین سخت   گیرانه گذشته را تلطیف کرده است. رئیس جدید SEC نه   تنها 
برخی از پرونده   های حقوقــی علیه غول   های رمزارزی را مختومه کرد، بلکه 
پیام روشــنی به بازار فرستاد که آمریکا به   دنبال رهبری در اقتصاد دیجیتال 
است. دســتور اجرایی ترامپ برای ایجاد »ذخیره استراتژیک بیت   کوین« و 
اقدام برخی ایالت   ها برای تشکیل ذخایر ایالتی، نشان دهنده جدی بودن این 

رویکرد اســت. افزون بر آن، تصویب قریب   الوقوع لایحه Genius می تواند چارچوب قانونی لازم برای 
فعالیت استیبل   کوین   ها را فراهم کند و به کلیت بازار رمزارزها مشروعیت ببخشد.

ETF افزایش سرمایه   گذاری در صندوق های 
ورود قانونی ETFهای بیت   کوین از ژانویه ۲۰۲۴ تحولی بزرگ در بازار ایجاد کرد. اکنون سرمایه   گذاران 
خرد و کلان می توانند بدون دغدغه نگهداری مســتقیم بیت   کویــن، از طریق بورس   ها در این دارایی 
دیجیتــال مشــارکت کنند. تنها در تیرمــاه، این صندوق ها بیش از ۵۰ میلیارد دلار جذب ســرمایه 
داشته   اند. کارشناسان معتقدند این صندوق ها در کنار رشد قیمت بیت   کوین، به عنوان موتور دوم بازار 
عمل خواهند کرد. مدیر ارشد سرمایه   گذاری در Bitwise، می گوید:»این حجم تقاضای نهادی برای 
بیت   کوین بی   سابقه است. این جریان ورود سرمایه، یک   بار اتفاق می   افتد و سال   ها طول خواهد کشید 

تا تمام آثار آن نمایان شود.«

 نرخ    بهره در سراشیبی؟
در آستانه انتشار داده های تورمی آمریکا در ۱۵ ژوئیه برخی از تحلیل گران بر این باورند که تورم 
در این کشــور مطابق با انتظارات بار دیگر روند کاهشــی به خود گرفته و سبب می شود تا فدرال رزرو 
نرخ بهره را بیش از پیش کاهش دهد. انتظارات بازار حاکی از آن اســت که فدرال رزرو در نیمه دوم 
سال، نرخ بهره را کاهش خواهد داد. تجربه نشان داده که در دوره   های نرخ پایین، سرمایه   گذاران تمایل 
بیشتری به ورود به بازارهای پرریسک مثل رمزارز دارند. بیت   کوین، به   ویژه با توجه به نقش آن به عنوان 

پوشش تورم، در این شرایط بسیار جذاب   تر می شود.

 دلار ضعیف   تر، بیت   کوین قوی   تر
کاهش ارزش دلار آمریکا هم   راستا با تقویت بیت   کوین عمل کرده است. با تداوم سیاست های تعرفه   ای 
ترامپ و احتمال کاهش بیشتر نرخ بهره، شاخص دلار می تواند افت بیشتری را تجربه کند. در چنین 

شرایطی، بیت   کوین به عنوان یک ذخیره ارزش جایگزین، بیش از پیش مورد توجه قرار می گیرد.

 خزانه   داری   های بیت   کوینی
شرکت هایی که از بیت   کوین به عنوان ابزار ذخیره ارزش در ترازنامه   های مالی   شان استفاده می   کنند، 
تبدیل به بازیگران پرنفوذ بازار شــده   اند.MicroStrategy در صدر این فهرســت قرار دارد و ده   ها 
شــرکت دیگر نیز با الگوبرداری از آن، بخشی از ســرمایه خود را به بیت   کوین اختصاص داده   اند. این 
روند خرید انبوه، نوعی حمایت دایمی از قیمت بیت   کوین ایجاد کرده اســت. شرکت مایکرواستراتژی 
که اخیراً به اســتراتژی تغییر نام داده اســت، با مالکیت حدود ۵۹۷,۳۲۵ بیت کوین به ارزش بیش از 
۴۲,۴ میلیارد دلار همچنان بزرگ ترین شــرکت دارنده بیت کوین در جهان است. این شرکت بیش از 
۹۲ درصد از ترازنامه خود را به بیت کوین اختصاص داده و استراتژی خود را بر پایه اعتماد بلندمدت 
به این دارایی بنا نهاده اســت. علاوه بر آن، در مجموع حدود ۱۳۰ شــرکت در سال ۲۰۲۵ بیت کوین 
را وارد ترازنامه   هــای خود کرده   اند که حدود ۶۹۳هزار واحد بیت کوین، معادل ۳,۳ درصد از عرضه در 

گردش بیت کوین را نگهداری می   کنند. 
صندوق های سرمایه   گذاری و صندوق های قابل معامله نیز موجودی قابل توجهی در اختیار دارند. 
   گری اسکیل همچنان با حدود ۲۹۲هزار بیت کوین در صدر قرار دارد، در حالی که صندوق بلک راک 
در مدت کوتاهی از زمان تاســیس خود در سال ۲۰۲۴ توانســته است تا حدود ۲۷۴هزار بیت کوین 
جذب کند. شــرایطی که نشان می دهد این نهاد   ها نقش مهمی در ورود سرمایه   گذاران سنتی به بازار 

بیت کوین ایفا کرده   اند. 

 بیت کوین تا کجا می تازد؟
قیمت بیت   کوین با عبور از سطح ۱۲۰ هزار دلاری وارد مرحله   ای تازه از رشد شده و اکنون تلاش 
می   کند در یک محدوده قیمتی بالاتر تثبیت شود. بررسی   ها نشان می دهند که اهداف بعدی این رمزارز 
می توانند در حدود ۱۳۶ هزار دلار و در ادامه تا نزدیکی ۱۶۰هزار دلار قرار بگیرند. با وجود رشد قابل 
توجه اخیر، تحلیل   گران احتمال می دهند که بیت   کوین در کوتاه   مدت با اصلاح قیمتی مواجه شــود. 
این اصلاح می تواند باعث بازگشت قیمت به محدوده ۱۰۰تا ۱۱۰ هزار دلار شود. با این حال، شرایط 
فعلی بازار همچنان روندی مثبت را نشان می دهد و چشم انداز بازار همچنان صعودی است .در همین 
راستا، مت هاگان، مدیر ســرمایه   گذاری شرکت Bitwise، گفته است:»من معتقدم بیت   کوین هنوز 
ظرفیت بالایی برای رشــد دارد. احتمال می   دهم که قیمت آن تا پایان ســال به ۲۰۰ هزار دلار برسد. 

سرمایه   گذاران باید خود را برای شنیدن خبر رکوردهای جدید قیمتی آماده کنند.«
همچنین برخی از صاحب نظران معتقدند افزایش اخیر قیمت بیت   کوین تنها ناشی از هیجان بازار 
نیست، بلکه بیانگر بلوغ و رشد این دارایی دیجیتال نیز است. امروزه بسیاری از تحلیل   گران بیت   کوین 
را نه تنها به عنوان ابزاری برای ســفته   بازی، بلکه به عنوان یک ذخیره ارزش کمیاب و پوششــی موثر 
در برابر تورم قلمداد می   کنند. در شرایطی که ارزش دلار آمریکا در حال کاهش است، احتمال می رود 
نرخ   های بهره روند کاهشــی خواهند داشت و قوانین مرتبط با رمزارزها به تدریج شفاف   تر    شوند و در 
نتیجه بیت   کوین به تدریج جایگاه خود را به عنوان یکی از دارایی   های کلیدی در سبد سرمایه   گذاران 

جهانی تثبیت    کند.

سرمایه گذاران در سراسر جهان چشم   انتظار انتشار داده   های تورمی و کارنامه سه 
   ماهه دوم شرکت ها هستند؛ این در حالی است که وال استریت با موجی از ریسک   های 
ژئوپلیتیکی و اقتصادی به اســتقبال هفته   ای سرنوشت   ساز می رود. سقوط شاخص 
معامــلات آتی، زمزمه دوباره آغاز جنگ تعرفــه ای و صعود خیره   کننده بیت   کوین، 

چشم   انداز بازارها را بیش از پیش مبهم کرده است.
وال استریت در انتظار داده ها

صبح دوشنبه، مورخ ۲۳ تیر، معاملات آتی سهام ایالات متحده با کاهش همراه 
شــد. معاملات آتی شــاخص  S&P ۵۰۰ و نزدک ۱۰۰، که هردو وابستگی زیادی 

بــه صنعت فناوری دارند، هر یک با ۰.۵ درصد کاهش مواجه شــدند. معاملات آتی 
داو جونــز نیز بیش از ۲۰۰ واحد، معادل ۰.۵درصد، ســقوط کرد. اگرچه برخی از 
تحلیلگران معتقدند این ســقوط در ادامه روند نزولی روز جمعه بوده اســت؛ با این 
حال نمی توان تعرفه های جدید کاخ ســفید را نادیده گرفت. شیب نزولی بازار پس 
از اعمــال تعرفه   های ۳۰ درصدی بر کالاهــای وارداتی از اتحادیه اروپا و مکزیک از 
اول اوت، شــدت گرفت. این اقدام دونالد ترامپ نه تنها چشم   انداز تجارت جهانی را 
با ابهام بیشــتری مواجه کرد، بلکه نگرانی ها درباره افزایش تورم و فشــار قیمتی در 
ایالات متحده را دوچندان کرد. در این میان اگرچه مقامات اتحادیه اروپا و مکزیک 

تمایل خود را برای ادامه مذاکرات اعلام کردند، اما بازارها نسبت به احتمال کاهش 
تنش   ها همچنان بدبین هستند.

درحال حاضر ســرمایه گذاران به   دنبال نشــانه   هایی از تاثیر تعرفه   ها بر ســطح 
عمومی قیمت ها هســتند. داده های شــاخص قیمت مصرف کننده )CPI( که در 
هفته پیش رو منتشــر خواهد شد، نقش تعیین   کننده   ای در تصمیمات آتی فدرال 
رزرو درباره نرخ بهره خواهد داشت. در این میان، در حالی که بازیگران بازار چشم 
انتظار انتشــار داده های تورمی هستند، تنش ها میان کاخ سفید و فدرال رزرو نیز 

به اوج خود رسیده است.

وال استریت در انتظار داده ها
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کشاورزی 

آژیرخطرتولیدگندم
  بیتا حسن پور   -     آمارها نشان می دهد که برداشت گندم در سال جاری در نتیجه »خشکسالی«، »مشکلات حوزه انرژی« و »کمبود 

برخی از نهاده  ها« کاهش قابل توجهی داشته است.

قشم؛ شهرفرودگاهی 
جدید

معاون فرودگاهی و هوانوردی شرکت توسعه و مدیریت بنادر و فرودگاه منطقه آزاد قشم از برنامه ریزی برای تبدیل فرودگاه بین المللی قشم به یک »شهرفرودگاهی« خبر داد.
غلامرضا کریم آقایی اظهار کرد: این طرح با هدف توسعه زیرساخت های هوانوردی، ارتقای خدمات و جذب سرمایه گذاری طراحی شده است. جزیره قشم به دلیل موقعیت راهبردی در 

گردشگری و فاصله از مراکز اصلی کشور، ظرفیت بالایی برای تبدیل شدن به قطب هوایی دارد. 
وی افزود: طرح شهر فرودگاهی قشم۲۵۰ هکتار از اراضی جزیره را در برمی گیرد و فرصت های متعددی را در زمینه گردشگری، خدمات هواپیمایی، آشیانه تعمیر و نگهداری هواپیما، 

لجستیک هوایی و دیگر صنایع وابسته فراهم می سازد.
با وجود زیرساخت های موجود و برنامه های توسعه ای، چالش هایی مانند شرایط امنیتی و نیاز به جذب سرمایه گذاران خارجی ممکن است روند اجرا را تحت تاثیر قرار دهد. با این حال، 

موفقیت این طرح می تواند قشم را به یکی از مهم ترین مراکز هوانوردی در منطقه تبدیل کند.

 صدور ۶ هزار و ۱۷۹ مجوز جدید کسب 
و کار در لرستان

مدیرکل امور اقتصادی و دارایی لرستان از صدور 
بیش از ۶ هزار مجوز کسب و کار در سه   ماه نخست 
امسال خبر داد و گفت: در این مدت، ۹ هزار و ۱۹ 
درخواست ثبت شد که از این تعداد، ۶ هزار و ۱۷۹ 
مجوز برای متقاضیان صادر شد و شاخص تاخیر در 
پاسخگویی به درخواست   ها نیز به ۲.۳درصد رسید.

علی محمدی افزود: ســال گذشته در مجموع 
۳۵ هزار و ۴۸۸ مجوز در سطح استان لرستان صادر 
شده که معادل ۲.۳درصد از کل مجوزهای صادره 
کشــور بوده است. وی با اشاره به عملکرد سامانه 
ملی مجوزها اظهــار کرد: از زمان راه   اندازی درگاه 
ملی مجوزها تاکنون، ۱۲۴ هزار و ۴۹۰ درخواست 
در این سامانه برای استان لرستان به ثبت رسیده 
و در مجموع ۸۴ هزار و ۶۶۳ مجوز از طریق همین 

درگاه صادر شده است.
محمدی ادامه داد: در سال گذشته، ۴۹ هزار و 
۸۲۶ درخواست مجوز در این سامانه ثبت شد که 
از این تعداد، ۳۵ هــزار و ۴۸۸ مجوز نهایی صادر 
شده است؛ آماری که نشــان از افزایش تدریجی 
اعتماد فعالان اقتصادی به فرآیندهای دیجیتال و 

تسهیل   شده دارد.
صدرنشینی اداره تعاون در صدور مجوزها

مدیرکل امور اقتصادی و دارایی لرستان گفت: 
از میان دستگاه   های اجرایی استان، اداره   کل تعاون، 
کار و رفاه اجتماعی با صدور ۱۴ هزار و ۹۳۷ مجوز 
در سال گذشته در صدر قرار داشته است که این 
نشان   دهنده پویایی این بخش در حمایت از کسب 

و کارهای خرد و متوسط است.
حذف مجوزهای کاغذی 

وی با اشــاره به پیشرفت قابل توجه در حذف 
مجوزهای کاغذی خاطرنشــان کرد: تا پایان سال 
گذشته، ۱۰۲ هزار و ۳۰۴ مجوز کاغذی در استان 
لرستان به شناسه یکتای الکترونیکی تبدیل شده   اند 
که این اقدام، گامی مهم به منظور شفاف   ســازی، 
پیشگیری از جعل و تسهیل نظارت   های حاکمیتی 

تلقی می شود.
چالش   های باقی   مانده در مســیر صدور مجوز 

الکترونیکی
محمدی در ادامه با اشاره به چالش   های موجود 
در سامانه ملی مجوزها تصریح کرد: با وجود نقش 
مثبت این ســامانه در بهبود فضای کسب و کار، 
همچنان مشکلاتی نظیر عدم تعریف برخی عناوین 
مجــوز، اتصال ناقص برخی دســتگاه   ها به درگاه 
ملی، و اختلالات مقطعی در تبادل اطلاعات میان 
ســامانه   های تخصصی و ملی وجود دارد که این 
مســائل نه   تنها بر کیفیت خدمات   دهی اثر منفی 
می   گذارد، بلکه گاهی به تضعیف اعتماد عمومی 
نســبت به فرآیندهای صدور مجوز الکترونیکی 

منجر می شود.
لزوم اصلاح ساختار و رفع نارسایی   ها

وی در پایان تاکید کرد: دولت مردمی با اولویت 
قرار دادن عدالت اقتصادی، رشــد تولید، کاهش 
بوروکراســی و مقابله با امضاهای طلایی، حمایت 
از کارآفرینان را در دستور کار دارد. انتظار می رود 
با رفع ایرادات فنی و نهادی سامانه ملی مجوزها و 
تقویت نظارت هوشمند بر عملکرد دستگاه   ها، مسیر 
سرمایه گذاری و اشتغال به   ویژه در استان   های کمتر 

برخوردار مانند لرستان، هموارتر شود.

 بسته های سرمایه گذاری بخش  معدن
رئیس هیات عامل ســازمان توسعه و نوسازی 
معــادن و صنایع معدنی )ایمیــدرو( گفت: ۲۷۰ 
پروانه اکتشاف در قالب ۳۰ بسته سرمایه گذاری به 
ارزش ۱۸ هزار میلیارد تومان تا پایان سال به بخش 

خصوصی واگذار می شود.
به گزارش »ایرنا«، محمد آقاجانلو در گفت وگویی 
از تدوین دستورالعمل شیوه فعالیت بخش خصوصی 
در فرایند اکتشاف خبر داد و اظهار کرد: بر اساس 
ماده ۴۸ قانون برنامه هفتم پیشرفت، وزارت صمت 
باید به مشــارکت مالــی و فنی بخش خصوصی 
در محدوده های امیدبخش دارای پروانه اکتشاف 

اقدام کند.
او ادامه  داد: در حال حاضر ۲۷۰ پروانه اکتشاف 
در قالب بســته های مختلف ۱۰ تــا ۱۵ پروانه ای 
تهیه شده است که در اختیار بخش های خصوصی 
علاقه مند قرار می گیرد. آقاجانلو با اشاره به جزئیات 
بسته سرمایه گذاری معدنی بخش خصوصی، گفت: 
این بسته روش جدیدی است که در آن سهم دولت 
۴۰ درصد و سهم بخش خصوصی ۶۰ درصد در نظر 
گرفته شده است و احتمال زیان برنده مزایده در 
فضای پرهزینه اکتشافات معدنی را کاهش می دهد.

او عنوان کرد: بر اساس این بسته سرمایه گذاری، 
اکتشافاتی که تا پیش از این توسط دولتی ها انجام 
می شــد اکنون توسط بخش خصوصی و با نقش 
تنظیم گری و نظارت گــری دولت در قالب برنامه 
هفتم پیشرفت صورت می گیرد. رئیس هیات عامل 

گندم به عنوان محصولی محوری و کلیدی کشــاورزی، 
جایــگاه ویژه   ای در تولید و مصرف مواد غذایی در ســطح 
بین المللــی دارد. خودکفایی در تولید گندم یکی از اهداف 
اقتصادی ایران در ســال   های اخیر بوده است. میزان خرید 
تضمینی گندم توســط دولت در ســال گذشته حدود ۱۲ 
میلیون تن گزارش شده است، بااین   وجود پیش   بینی می شود 
که در ســال جاری میزان خرید تضمینی این محصول به 
حدود ۸ میلیون تن کاهش یابد.»خشکسالی«، »محدودیت 
در تامین برق و ســوخت چاه   های آب«، »عدم تامین کود 
مناسب کشاورزی در سایه محدودیت انرژی تحمیل شده به 
صنایع پتروشیمی«، »سرمازدگی محصول« و »قیمت پایین 
خرید تضمینی گندم« از مهم ترین دلایل کاهش تولید این 
محصول مهم در سال جاری هستند. با توجه به ریشه   های 
افت تولید گندم، کاهش سطح خوداتکایی کشور در تولید 
این محصول تا حدود ۳۰ درصد، لطمات جدی را به مساله 

تامین امنیت غذایی کشور تحمیل می   کند.
امنیت غذایی و ارتقای تولید محصولات کشــاورزی در 
برنامه هفتم توسعه مورد توجه ویژه قرار گرفته است. البته 
در حــوزه تامین گندم موضوعاتی به   مراتب جدی   تر مطرح 
اســت چراکه امنیــت غذایی از طریــق واردات نیز تامین 
می شــود. بنابراین خودکفایی در تولید گندم در سال   های 
گذشته مورد توجه سیاستگذار بوده است. در این راستا نیز 
سیاست های مختلفی ازجمله خرید تضمینی گندم با هدف 
حمایت از تولید و جهت   دهی به الگوی کشت کشور اجرایی 
شده است. بااین   وجود، در اغلب سال   های گذشته دولت ها 
برای ایفای تعهدات خود نسبت به کشاورزان با چالش مواجه 
بوده اند . با توجه به خرید تضمینی گندم توسط دولت، بازار 
خریدوفروش این محصول تقریبا انحصاری اســت و سهم 
خرید دولت از گندم تقریبا برابر بیشتر محصول تولید شده 

توسط کشاورز است.

اخبار نامطلوب از تولید
رصد اخبار تولید گندم حکایت از آن دارد که خشکسالی 
در سال جاری در کمین گندمکاری است. میزان تولید این 
محصول اســتراتژیک و غیرقابل جایگزین در سبد غذایی 
کشــور، رو به کاهش است. نگاه کلی به اخبار منتشر شده 

از تولید گندم طی هفته   های آخیر، نگران   کننده است.
»وزیر جهادکشاورزی در اردیبهشت ماه امسال پیش   بینی 
تولید ۲۰ درصدی تولید گندم را مطرح کرد. غلامرضا نوری 
کاهش سطح بارندگی   ها را از دلایل اصلی افت تولید گندم 
عنوان کرد. وی همچنین تاکید کرده: پیش   بینی   ها حاکی 
از آن است که ایران ممکن است ناگزیر به واردات میانگین 

۵ میلیون تن گندم برای تامین نیاز داخلی خود شود.«
درهمین   حــال »پیمان فیروزنیا، مدیر زراعت ســازمان 
جهادکشــاورزی استان اصفهان تاکید کرد: استان اصفهان 
در زمینه تولید گندم در ســطح کشــور جایگاه متوسطی 
دارد و در میانه اســتان ها قرار دارد. براساس برنامه الگوی 
کشــت استان برای سال جاری، سطح زیرکشت گندم آبی 

اســتان حدود ۵۷ هزار هکتار و گندم دیم حدود ۳۰ هزار 
هکتار بوده که در مجموع نزدیک به ۹۰ هزار هکتار گندم 
آبی و دیم کشــت شده اســت. فیروزنیا با اشاره به کاهش 
خرید تضمینی گندم می گوید: سال گذشته ۲۳۲ هزار تن 
گندم به   صورت تضمینی از کشاورزان استان خریداری شد 
که رکوردی در سال   های اخیر بوده، اما سال جاری تاکنون 
تنها حدود ۵۰ هزار تن خرید انجام شده است. البته خرید 
تضمینی تا نیمه شــهریور ادامه دارد و پیش   بینی می شود 
در مجموع حــدود ۱۰۰ هزار تن گندم به   صورت تضمینی 

خریداری شود.« 
همچنین به دلیل خشکســالی شدید و کمبود بارندگی 
موثر، پیش   بینی می شود تولید گندم در استان چهارمحال 
و بختیاری طی سال جاری کاهش قابل توجهی یابد. حسین 
بهرامی سرپرست جهادکشــاورزی چهارمحال و بختیاری 
گفــت: از ۴۰هزار هکتار گنــدم دیم، حدود ۶۰ درصد آن 
به طور کامل از بین رفتــه و مابقی نیز دچار کاهش تولید 

شده است.«
براســاس اخبار باید تاکید کرد که خشکســالی موجب 
کاهش تولید گندم در لرســتان شد. جواد طهماسبی مدیر 
زراعت سازمان جهادکشاورزی لرستان در این رابطه گفت: 
» با توجه به وقوع فراگیر خشکسالی، کاهش بارندگی ها و 
دیم بودن ۷۵ درصد اراضی استان پیش   بینی می شود امسال 

میزان برداشت گندم در استان کاهش یابد.«
در ادامه باید به آمار افت تولید گندم در استان کردستان 
اشــاره کرد.» کاهش ۳۰ درصدی تولید گندم در اســتان 
کردستان در راه است. محمدصالح احمدی معاون تولیدات 
گیاهی سازمان جهادکشاورزی کردستان تاکید کرد که با 
توجه به بررســی   های انجام گرفتــه، میزان خرید گندم از 
کشاورزان این اســتان با کاهش در قیاس با سال گذشته، 

کاهش جدی خواهد یافت.« 
درهمین   حــال باید تاکید کرد که افت تولید در ســایر 
اســتان ها نیز ادامه دارد. در همین راســتا، رئیس سازمان 
جهادکشاورزی استان کهگیلویه و بویراحمد از کاهش ۵۰ 
درصدی تولید گندم در این اســتان به   دلیل کم   بارشــی و 

خشکسالی خبر داد.
گفتنی اســت استان خراسان جنوبی نیز از کم   بارشی و 
افــت تولید گندم بی   نصیب نمانده اســت. در همین رابطه 
سرپرست سازمان جهادکشاورزی خراسان جنوبی از کاهش 
۲۵ تا ۳۰ درصدی تولید گندم در خراسان جنوبی به دلیل 

تغییرات آب و هوایی خبر داد.
در همین   حال باید تاکید کرد که براساس اخبار دورنمای 
روشنی برای تولید گندم در استان گلستان نیز پیش   بینی 
نمی شــود. معاون بهبود تولیدات گیاهی جهادکشــاورزی 
گلستان با اشاره به برنامه   ریزی   های دقیق برای کشت پاییزه 
در استان، از خسارت   های جدی خشکسالی و کم   بارشی به 

مزارع گندم خبر داد.

افت تولید در راه است

علی   قلی ایمانی مدیرعامل بنیاد ملی گندمکاران در گفت وگو با »دنیای اقتصاد« در پاسخ به سوالی مبنی 
بر ارائه آمار دقیق از تولید گندم اظهار کرد: ســطح زیر کشــت گندم در سال جاری معادل سال گذشته و 
برابر ۶ میلیون هکتار برآورد می شــود. دولت تاکنون حدود ۴ میلیون و ۹۰۰ هزار تن گندم از کشــاورزان 
خریداری کرده است. ارزش این خرید تقریبا معادل ۱۰۰ هزار میلیارد تومان برآورد می شود. دولت از این 

رقم ۴۵ هزار و ۳۰۰ میلیارد تومان را پرداخت کرده و باقی آن در قالب مطالبه گندم   کاران مانده است.
ایمانی در پاسخ به سوالی مبنی بر مقایسه تولید گندم در سال جاری و سال گذشته گفت: سال گذشته 
میزان تولید گندم کشــور حدود ۱۴,۵ میلیون تن برآورد شــد. این محصول در سطح حدود ۶,۵ هکتاری 
کاشــت و برداشــت شد. ۱۲,۵ میلیون تن از این گندم توســط دولت خرید تضمینی شد. بخشی از گندم 
توســط کشاورز به عنوان بذر نگه داشته می شــود. وزارت جهادکشاورزی نیز حدود ۵۰۰ هزار تن از گندم 
را به عنوان بذر خریداری می   کند. برخی کشــاورزان حاشیه   نشین در مرزها نیز بخشی از این گندم را برای 
خود مصرفی نگهداری می   کنند. میزان تولید گندم در ســال گذشــته به قدری خوب بود که حتی ذخایر 

استراتژیک ما نیز از شرایط مناسبی برخوردار است. 
وی افزود: کشاورزان از پنجم فروردین ماه اقدام به تحویل گندم به دولت کرده   اند. کشاورزانی که از پنجم 
فروردین تا اول اردیبهشــت گندم را به دولت تحویل داده   اند، ۷۵ درصد مطالبات خود را دریافت کرده   اند. 
کشــاورزانی که از اول اردیبهشــت تا ۲۵ خرداد ماه، گندم تحویل دادند، ۵۰ درصد مطالباتشان را دریافت 
کرده   اند. کشاورزانی هم که پس از ۲۵ خردادماه گندم خود را به دولت تحویل داده   اند، هنوز مبلغی را به   ازای 
آن دریافت نکرده   اند. در حال حاضر نیز برداشــت گندم در مناطق سردســیر همچون همدان، آذربایجان و 
کردستان آغاز شده است. انتظار می   رود برداشت گندم و فروش آن به دولت تا نیمه شهریور ماه ادامه یابد.

مدیرعامل بنیاد ملی گندمکاران مجموع میزان خرید تضمینی گندم توســط دولت را در ســال جاری 
حدود ۸ تا ۸,۵ میلیون تن پیش   بینی کرد و افزود: نیاز کشور به گندم در سال جاری حدود ۱۲ میلیون تن 
برآورد می شــود، بنابراین انتظار می   رود مابقی نیاز کشور به گندم از مسیر واردات تامین شود. خوشبختانه 
بخشی از این نیاز تاکنون وارد شده و مشکلی در تامین گندم موردنیاز کشور در سال جاری پیش نخواهد 
آمد. به   علاوه آنکه کشور برای مدت ۶ ماه ذخیره استراتژیک گندم دارد، یعنی هیچ کمبودی در تامین این 

محصول مهم پیش نخواهد آمد.

ریشه   یابی کاهش تولید
مدیرعامل بنیاد ملی گندمکاران در تشریح دلایل افت تولید گندم در سال جاری گفت: در ابتدای فصل 
در اغلب اســتان های کشــور، خشکسالی داشتیم و گندم سبز نشــد، یا با تاخیر سبز شد. در مرحله داشت 
گندم در بعضی مناطق ســرمازدگی داشــتیم. در همین   حال کشاورزان برای تامین سوخت چاه و همچنین 
برق چاه آب نیز مشــکلاتی داشــتند. همین موضوع نیز کشــاورزان را در تامین آب با مشکلاتی مواجه و 
لطماتی را به تولید گندم وارد کرد. در ادامه عملکرد صنایع پتروشیمی نیز تحت تاثیر محدودیت   های انرژی 
قرار گرفت. این واحدهای صنعتی نتوانســتند کود مورد نیاز برای تولید گندم را در کشور تامین کنند. این 
عوامل مجموعا باعث می شود ما امسال در تولید گندم، خودکفایی را از دست بدهیم. این درحالی   است که 
در سال گذشته هم در تامین گندم موردنیاز برای تولید نان و همچنین صنعت، خودکفا شدیم. اما امسال 

مجددا در صف واردکنندگان گندم قرار گرفتیم.
مدیرعامل بنیاد ملی گندمکاران افزود: نارضایتی کشاورز از قیمت تعیین شده برای خرید تضمینی گندم 
نیز از دیگر دلایلی بود که به افت تولید این محصول منجر شد. در این میان برخی کشاورزان ترجیح دادند 

گندم خود را به واسطه و دلال بفروشند.
ایمانی با اشــاره به موضوع مطالبات کشاورز از دولت گفت: کشاورزی در کشور ما معیشتی و روزگذران 
است. کشــاورز ما اندوخته مالی ندارد. عدم پرداخت به   موقع مطالبات کشاورزان به   خصوص در استان هایی 
که کشت دوم دارند، چالش   های جدی را برای صنعتگران به دنبال خواهد داشت. چراکه این کشاورزان برای 
تامین نهاده   های تولید خود نیازمند تامین نقدینگی هســتند. یا بخشــی از کشاورزان بدهکار بانکی هستند 
و عدم پرداخت به موقع مطالبات دولت، مانع پرداخت به موقع اقســاط تســهیلات پرداختی به کشاورزان 

می شود. دیرکرد در پرداخت اقساط تسهیلات کشاورزان به جریمه منتهی می شود.
این فعال بخش کشــاورزی گفت: براســاس قانون خرید تضمینی چنانچــه دولت در پرداخت مطالبات 
کشــاورزان تاخیر داشته باشــد، باید مطابق نرخ سود روزشماری که بانک مرکزی اعلام می   کند به کشاورز 
جریمه تاخیر را پرداخت کند. اما از ســال ۱۳۶۸ که شــاهد اجرای قانون خرید تضمینی برخی محصولات 
کشــاورزی هستیم، این جریمه دیرکرد به کشاورز پرداخت نشده است. البته کشاورز هم به دنبال دریافت 
جریمه دیرکرد پرداخت نیست، بلکه معتقد است هرچه سریع   تر هزینه خرید محصولات آن پرداخت شود.

ایمانی با تاکید دوباره بر نارضایتی کشاورزان از قیمت تعیین شده برای خرید تضمینی گندم گفت: امید 
می   رود شورای قیمت   گذاری، مجلس شورای اسلامی و همچنین دولت به واقعی   سازی قیمت گندم کمک کند.

مدیرعامل بنیاد ملی گندمکاران افزود: در حال حاضر به دلیل مشــکلات و محدودیت   های زیرســاختی، 
کشاورزان حتی در تامین کود مناسب نیز با چالش و کمبود جدی مواجه هستند. ترکیبی از کود برای ارتقا 
تولید و بهره   وری ســطح زیر کشت ضروری اســت، اما در حال حاضر کود مناسب و متنوع در کشور وجود 

ندارد. این کمبود نیز بر تولید و میزان برداشت محصول تاثیر نامطلوبی دارد.

اقتصاد لرزان کشاورزان
ایمانی در ادامه با اشاره به اهمیت مضاعف بخش کشاورزی در برخی از استان های کشور، گفت: اقتصاد 
بســیاری از استان ها و شــهرهای ما براساس فعالیت در صنعت کشاورزی تعریف شده است. معیشت مردم 
برپایه کشاورزی تامین می شود. چنانچه کشاورزی تضعیف شود، شاهد مهاجرت از روستا به شهرها خواهیم 
بود و به   دنبال آن ناهنجاری در شهرها و حاشیه   های شهرها افزایش خواهد یافت. به   علاوه آنکه بخش بزرگی 
از نیروی کار سرگردان خواهد شد. به بیان دقیق   تر چنین مشکلاتی حتی به تخلیه جمعیت روستاها منجر 
می شــود. کمااینکه در سال   های اخیر شاهد خالی شــدن بسیاری از روستاهای کشور ازسکنه بوده   ایم. این 
مشــکل درحالی است که در کشــور ما روستا محل اصلی تولید محصولات کشاورزی است. تداوم و توسعه 

فعالیت در روستاها به اشتغالزایی، درآمدزایی و تامین نیازهای غذایی مردم منجر می شود.
وی در پاسخ به سوالی مبنی بر پیش   بینی شرایط تولید گندم در سال   های آتی با توجه به مشکلاتی که 
امروز گریبان کشاورزی را گرفته، گفت: تولید و تداوم کشاورزی به مجموعه   ای از الزامات نیاز دارد. چنانچه 
هرکدام از قطعات این پازل معیوب باشد، عملکرد کلی آن تحت تاثیر منفی قرار خواهد گرفت. تمامی الزامات 
یاد شده ازجمله آب، برق، کود، سموم با کیفیت و .... همگی از الزامات اصلی تولید هستند. مدیرعامل بنیاد 

ملی گندم کاران گفت: تامین گندم موردنیاز کشور تاثیر بسزایی بر امنیت غذایی دارد.
در همین   حال از گندم باید به عنوان ابزاری سیاسی نیز در میان کشورهای مختلف نام برد. کمااینکه جنگ 
روســیه و اوکراین به رشــد قابل توجه قیمت گندم در دنیا بدل شد. ایران نیز از این رشد قیمت بی نصیب 
نماند. بنابراین خودکفای یا خوداتکایی در تولید گندم و تامین امنیت غذایی کشور اهمیت ویژه   ای دارد. در 
چنین فضایی با توجه به اهمیت ارتقا بهره   وری تولید گندم انتظار می   رود سیاستگذاران به کمک کشاورزی 

و دولت بیاید تا بهره   وری در این بخش افزایش یابد.

گندم یکی از 
مهم ترین محصولات 

کشاورزی در سبد 
غذایی ایرانیان 

محسوب می شود. 
بنابراین لازم است 

تامین کسری موجود 
در کوتاه  ترین زمان 
در دستور کار قرار 

گیرد.

بــا خروج اتبــاع غیرمجاز از برخی نقاط کشــور همچون اســتان یزد، 
برخی تولیدکنندگان از جمله در گلخانه   ها، دامداری   ها، کوره های ســنتی 
آجرپزی و صنعت ســاختمان   ، به فکر برنامه   ریزی برای چگونگی جایگزینی 
نیروی کار برای ادامه تولید هســتند. اما مسیر پیش رو با وجود مشکلات 
متعدد زمینه   ســاز تغییر ریل تولید از ســنتی بــه مدرن و کاهش هزینه   ها 

و قیمت تمام شــده هم می باشد.
عــده   ای از کارفرمایان یــزدی معتقدند که با بازگشــت اتباع غیرمجاز 
شــرایط به کارگیــری نیروی کار در گلخانه   هــا، دامداری   ها، مرغداری   ها، 
کوره   هــای آجرپزی ســنتی و حتی برخــی فعالیت هــای صنعتی و معدنی 

دســتخوش تغییرات جدی خواهند شد.
دهقان، یک گلخانه   دار یزدی در این باره گفت: در روند خروج مهاجران 
مشــاهده می   کنیم کارگر ایرانی حاضر به کار در گلخانه با وضعیت شرجی 

آن نیســت و همین به مرور موجب کاهش ســطح تولید خواهد شد.
یک فروشنده آجر در انتهای بلوار استقلال هم گفت: اگر کارگران اتباع 
برونــد، به احتمال زیاد کارگری بــرای فعالیت در کوره های آجرپزی های 
ســنتی وجود ندارد با این حال معتقدم در صنعت ســاختمان، می توان با 

ایجاد خط تولید پیشــرفته به آینــده این صنعت امیدوار بود.
محمــدی، این اقدام را زمینه   ســاز افزایش کیفیت آجر، تولید بیشــتر، 
مصرف آب کمتر و آلودگی کمتر دانست و ادامه داد: شرایط تولید مصالح 

ســاختمانی به دلایل مختلف کیفی و مصرف انرژی باید متحول شــود. 
وی در عیــن حــال تاکید کــرد: کارگر ارزان برای تولید آجر دســتی 

نمی شــود. با کیفیت  تولید محصول  موجب 

یک شــهروند که اهل بلوار دهه فجر یزد اســت، گفت: آیا کارفرمایان 
حاضر به پرداخت حقوق کارگر ایرانی متناسب با ترخ تورم، بیمه، پرداخت 
بســته   های تشویقی و امنیت شــغلی به آنها هســتند یا همچنان به دنبال 

ارزان، بدون بیمه و مزایا هســتند؟ گرفتن کارگر 
زارع تاکیــد کرد: بــا پرداخت حقوق و مزایا همراه با بیمه مناســب به 
کارگــر ایرانی، به مرور آینده بهتری برای هــر دو طرف کارفرما و کارگر 

دارد. وجود 
نکتــه دیگــر در خصوص فعالیــت برخی واحدهــای تولیدی به صورت 

ســنتی، وجــود تعداد بالای ایــن مجموعه   هــا و مصرف بــالای انرژی و 
ســوخت در این مجموعه هاســت که مورد اعتراض عده   ای از مردم استان 

هست. هم  یزد 
در این باره مدیرعامل ســابق شــرکت گاز اســتان یزد و مدیر ســابق 
دیســپچینگ ملی گاز ایران گفت: چــرا باید یزد، این تعداد گلخانه، کوره 
آجرپزی ســنتی و مرغداری داشته باشــد و محیط زیست یزد تخریب شده 

و ســلامتی مردم به ویژه ســاکنان این مناطق به خطر بیفتد.
ســعید عاقلی افزود: همیــن صنایع را می توان با ۵۰ درصد مصرف فعلی 

کرد. اداره  آلایندگی  و  آب 
این کارشناس ادامه داد: حال با ایجاد فقط و فقط ۱۰ واحد کوره آجر 
تونلی نســل جدید در محل کوره   های فهــرج، با همان میزان تولید آجر و 
کاهش ۵۰درصدی در مصرف انرژی و آب و اشــتغال ۵۰۰ نیروی تحصیل 
کرده ایرانی مشــکل حل می شــود؛ در ضمن آب مورد نیاز این طرح نیز 
بــا پلمب چاه   هــای منطقه اکرم آباد و اکرمیــه و تخصیص آب خلیج   فارس 
بــه میزان ۲ میلیون مترمکعب تامین می شــود و نمونــه این صرفه   جویی 

در گلخانه   ها به فهرج نیز قابل اجراســت.
از سوی دیگر، هدفگذاری استان یزد بر روی صنایع و تولیدات های تک، 
پاک، هوشــمند و بر پایــه فناوری و تکنولوژی با ارزش افزوده بالاســت 
تــا بتوان از توان نیروهــای متخصص و توانمند بومی بهترین اســتفاده را 
بــرد بنابراین واحدهای تولیدی ســنتی متکی بر توان یدی کارگران اتباع 
بایــد تلاش کنند تا در این چرخه مدرنیته شــدن با تکیــه بر تکنولوژی، 

جا نمانده و تعطیل نشــوند.

وقت مدرن   سازی تولید در یزد
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رالینفتیدرسایهتحریمها
  لیلا  جلیلوند    -بهای شاخص برنت با ادامه روند صعودی خود پس از رشد بیش از دو درصد در هفته گذشته، روز دوشنبه از مرز 

۷۱ دلار در هر بشکه عبور کرد.

ترامپ نه   تنها 
هشدار داده که 

سامانه پاتریوت را 
به اوکراین گسیل 
خواهد کرد، بلکه 
در کنگره آمریکا 
لایحه   ای دوقطبی 

مطرح شده که 
شامل تحریم   های 

شدید اقتصادی 
علیه مسکوست.

انرژی 

  افزایش صادرات نفت ونزوئلا 
شرکت نفت ونزوئلا در سال ۲۰۲۴ با ثبت فروش 
۱۷ میلیارد و ۵۲۰ میلیون دلار، جهش قابل توجهی 
در صادرات نفت خام و سوخت تجربه کرد. به گزارش 
شانا به نقل از رویترز، بر اساس اسناد مالی شرکت نفت 
ونزوئلا )پدوسا(، فروش نفت این شرکت در خارج از 
کشور در سال ۲۰۲۴ به ۱۷ میلیارد و ۵۲۰ میلیون 
دلار رسید؛ رقمی که در پی افزایش صادرات ناشی 
از مجوزهای صادرشده از سوی ایالات متحده برای 
فعالیت شریکان خارجی در ونزوئلا حاصل شده است.

 هیچ آمار مقایسه   ای از سال   های گذشته در دست 
نیســت، زیرا پدوسا از سال ۲۰۱۶ آمار مالی خود را 
منتشر نکرده است. ونزوئلا با در اختیار داشتن برخی 
از بزرگ   ترین ذخایر نفت جهان، همچنان با تولیدی 
کمتر از سطح یک دهه پیش روبه   روست؛ موضوعی 
که ناشی از کمبود سرمایه   گذاری، سوءمدیریت در 
شرکت پدوسا و تحریم   های آمریکا علیه صنعت انرژی 

این کشور از سال ۲۰۱۹ بوده است.
مجوزهای صادرشــده از ســوی ایالات متحده 
به شــرکت بزرگ نفتی آمریکایی شــورون و دیگر 
شرکت   های خارجی فعال در ونزوئلا، از سال ۲۰۲۳ 
امکان بهبود جزئی در تولید و صادرات نفت را فراهم 
کرده   اند. بــا این حال در اواخر ماه مه، واشــنگتن 
ایــن مجوزهــا را برای انتقال نفت خــام ونزوئلا به 

پالایشگاه   های ایالات متحده و اروپا لغو کرد.
بر اساس داده   های مالی پدوسا، صادرات نفت خام 
و سوخت این شرکت در سال گذشته به   طور میانگین 
۸۰۵ هزار و ۵۰۰ بشکه در روز بوده است؛ رقمی که 
نسبت به میانگین حدود ۷۰۰ هزار بشکه در روز در 
سال ۲۰۲۳، بیش از ۱۵ درصد افزایش نشان می   دهد. 
طبق نتایج شرکت پدوسا، تولید نفت ونزوئلا در سال 
۲۰۲۴ به   طور میانگین ۹۵۲ هزار بشکه در روز بوده، 
در حالی    که این رقم در ســال ۲۰۲۳ که از ســوی 
سازمان کشورهای صادرکننده نفت )اوپک( گزارش 

شده، روزانه ۷۸۳ هزار بشکه بوده است.
بر اساس اسناد مالی، تولید نفت خام ونزوئلا در سه    
ماهه نخست سال ۲۰۲۵ بیش از یک میلیون بشکه در 
روز بوده و مقام   های ونزوئلایی اعلام کرده   اند صادرات 
همچنان به   صورت عادی ادامه دارد. طبق داده   های 
حمل   ونقل و اسناد داخلی، در ماه ژوئن صادرات نفت 
خام و سوخت ونزوئلا به   طور میانگین ۸۴۴ هزار بشکه 
در روز بوده و مقصد اصلی این محموله   ها کشور چین 

بوده است.

 ۸4 درصدی مطالبات صنعت برق در 
سه ماه نخست سال وصول شد

معــاون هماهنگی توزیع شــرکت توانیر از 
وصــول ۸۴ درصدی مطالبات صنعت برق طی 

سه ماه نخست امسال خبر داد.
 به نقل از توانیر، محسن ذبیحی با اعلام این 
خبر افزود: این رقم در بخش خانگی ۸۵ درصد، 
در بخش عمومی ۷۷ درصد، در بخش کشاورزی 
۶۲ درصد و در بخــش صنعت ۶۶ درصد بوده 
است.وی با اشاره به چالش های پیش رو، از جمله 
تأخیر در قرائت کنتورها و مشکلات شبکه بانکی 
تأکید کرد: »شــرکتهای توزیع باید با استفاده 
از تمام ابزارهــای قانونی و با رعایت ملاحظات 
اجتماعی، پیگیری وصول مطالبات صنعت برق 

را در اولویت کاری خود قرار دهند.
ذبیحــی همچنین از تشــکیل کمیته ویژه 
وصــول مطالبات خبر داد و گفت: »این کمیته 
با هدف تســریع در وصول مطالبات و بررســی 
مشــکلات شرکت های توزیع تشکیل شده و به 

صورت مستمر فعالیت خواهد کرد.

 رشد ۲ درصدی مصرف برق در بهار 
امسال

معاون هماهنگی توزیع شرکت تولید، انتقال 
وتوزیــع نیروی برق ایــران )توانیر( اعلام کرد: 
مصرف برق در ســه ماه نخســت امسال به ۵۱ 
هزار و ۵۰۰ گیگاوات ساعت رسیده که نسبت 
به مدت مشابه سال گذشته ۲ درصد رشد داشته 
است. محسن ذبیحی با بیان اینکه در مدت یاد 
شــده در بخش خانگی شاهد رشد ۴ درصدی 
مصرف بوده ایــم، در حالی که بخش عمومی با 
کاهش ۶.۹ درصدی مواجه شــده است، ادامه 
داد: این کاهش بیشتر ناشی از تغییر ساعت کار 

ادارات و افزایش دورکاری ها بوده است.
معاون هماهنگی توزیع توانیر خاطرنشــان 
کرد:بخــش کشــاورزی با توجه بــه وضعیت 
بارندگی و شــرایط دمایی کشــور با رشد ۴.۵ 
درصدی و بخش صنعت با کاهش یک درصدی 
مصرف برق روبه رو شده اند.وی با تاکید بر اینکه 
مدیریت مصرف در بخش صنعت نیازمند توجه 
ویژه است، چرا که این بخش سهم قابل توجهی 
از مصرف انرژی را به خود اختصاص داده است؛ 
از صدور پیامک هشدار و اخطار قطع برق برای 
دو گروه از مشترکان پرمصرف از ابتدای خرداد 
امسال خبر داد.معاون هماهنگی توزیع توانیر 
قرائت هر ۱۵ روز یکبار مشــترکان پر مصرف 
همچنین صدور پیامک هشدار برای مشترکان 
بــالای ۲ برابر الگو و اخطار قطــع برق برای 
مشــترکان بالای ۴ برابر الگو را از برنامه های 
بخش توزیع برق کشــور برشمرد که از ابتدای 
خرداد گذشــته به مرحله اجرا در آمده است.

ذبیحی مقابله با برق های غیرمجاز را در دستور 
کار ناظران مناطق دانســت و در عین حال از 
شــرکتهای توزیع نیرو خواست تا با استفاده از 
داده کاوی و به طور هدفمند، نسبت به پیگیری 
برقهای غیرمجاز و دستکاری لوازم اندازه گیری 

اقدام کنند.

این جهش چشمگیر عمدتا تحت تاثیر انتظارات از تحریم   های جدید ایالات متحده علیه روسیه شکل گرفت؛ تحریم   هایی 
که می توانند منابع نفتی مسکو را محدود کرده و عرضه جهانی را تحت فشار قرار دهند. دونالد ترامپ، رئیس   جمهور آمریکا، 
هفته گذشته از برنامه برای ارائه یک »بیانیه مهم« درباره روسیه خبر داد اما جزئیات بیشتری ارائه نکرد. همزمان، او اعلام 
کرد که ســامانه   های دفاع موشــکی پاتریوت را به اوکراین ارسال خواهد کرد؛ اقدامی که بر حساسیت و مخاطره در عرصه 

تحولات ژئوپلیتیک می   افزاید.

موج جدید صعود قیمت ها
تا لحظه تنظیم این خبر و به استناد تارنمای tradingeconomics.com، در معاملات روز دوشنبه ۱۴ ژوئیه، قیمت 
نفت برنت با افزایش ۵۸ سنتی به بالای ۷۱ دلار رسید، از طرفی نفت خام غرب تگزاس اینترمدیت )WTI( نیز با ۵۹ سنت 
افزایش حدود ۶۹ دلار در بشکه فروخته شد. تحلیلگران بانک UBS نظیر جووانی ستاونوو معتقدند که افزایش واردات نفت 
چین و انتظارات ناشی از تحریم   های تازه    آمریکا و تاثیر آن  برکاهش عرضه، از عوامل اصلی حمایت   کننده قیمت ها هستند.

ترامپ نه   تنها هشدار داده که سامانه پاتریوت را به اوکراین گسیل خواهد کرد، بلکه در کنگره آمریکا لایحه   ای دوقطبی 
مطرح شده که شامل تحریم   های شدید اقتصادی علیه مسکوست. این لایحه محدودیت های گسترده   ای برای صادرات نفت 

و دسترسی به بازار مالی روسیه در نظر گرفته که سبب واکنش جدی در بازار انرژی خواهد شد.

مکانیزم شناور
منابع آگاه در اتحادیه اروپا اعلام کرده   اند که ســفرای کشــورهای عضو، در آستانه نهایی   سازی بسته تحریمی جدیدی 
موسوم به »بسته هجدهم« قرار دارند؛ بسته   ای که بحث   برانگیزترین محور آن، بازطراحی سازوکار تعیین سقف قیمت نفت 
صادراتی روسیه است. بر اساس اطلاعات منتشرشده، این بسته با هدف افزایش اثربخشی فشار اقتصادی بر مسکو و تطبیق 
بیشتر سیاست   ها با نوسانات بازار جهانی، به دنبال آن است که سقف قیمتی فعلی — که به   صورت عددی ثابت تعریف شده 

بود  حذف و جای آن را مدلی شناور و منعطف بر پایه میانگین قیمت جهانی نفت روسیه بگیرد.
در جلســات فشــرده   ای که روز یکشنبه میان نمایندگان کشــورهای عضو برگزار شد، بیشتر مفاد پیشنهادی این بسته 
مورد توافق قرار گرفت. تنها برخی جزئیات فنی و اجرایی باقی مانده   اند که قرار اســت در نشســت پیش   روی وزرای خارجه 

اتحادیه اروپا به   طور رسمی به تصویب برسد. 
بر اساس طرح جدید، بازنگری در سقف قیمتی دیگر به   صورت گاه   به   گاه و غیرشفاف نخواهد بود، بلکه با تناوبی مشخص  
هر شــش ماه یک   بار  و متناســب با میانگین قیمت جهانی نفت روســیه صورت خواهد گرفت. این سازوکار باعث می شود 

سیاست سقف قیمت از حالت ایستا خارج شود و بتواند در برابر تحولات بازار جهانی، ابزار تحریمی موثرتری باقی بماند.

تکمیلی  رشــته   های  تولیــد  ظرفیت 
چاه   های نفت و گاز در خشــکی و دریا با 
تمرکز بر توسعه فناوری   های بومی و ایرانی 
در کشور افزایش یافت؛ اقدامی راهبردی که 
با تقویت توان داخلی، مسیر خودکفایی در 
تجهیزات حیاتی صنعت انرژی و صادرات 

این محصولات را هموار می   کند.
 به گزارش شــانا، رشته   های تکمیلی 
چاه   های نفت و گاز یکی از مراحل حیاتی 
در فرآیند حفاری و تولید از چاه   های نفت 
و گاز به   شــمار می   آیند. این مرحله شامل 
طراحی و نصب تجهیزات و سیستم   هایی 

است که امکان استخراج بهینه، ایمن و اقتصادی سیالات مخزن را فراهم می   کنند.
انتخاب نوع رشته تکمیلی به عوامل متعددی نظیر فشار و دمای مخزن، نوع سیال تولیدی، موقعیت چاه )در خشکی یا دریا(، 
و شــرایط زمین   شناســی منطقه بستگی دارد. همچنین رشته   های تکمیلی می   توانند شامل لوله مغزی ، شیرهای کنترل جریان، 

تجهیزات شن   گیر و سایر اجزای مرتبط باشند که هرکدام نقشی حیاتی در عملکرد و ایمنی چاه دارند.
در چاه   های دریایی به   دلیل شرایط خاص محیطی و محدودیت   های دسترسی، طراحی رشته   های تکمیلی از حساسیت بیشتری 
برخوردار اســت. سیستم   های پیشرفته   تری مانند شیرهای زیرآبی  یا رشــته   های هوشمند در این چاه   ها به   کار گرفته می   شود تا 
کنترل از راه دور و پایش دقیق عملکرد چاه ممکن شود. در مقابل در چاه   های خشکی به   دلیل سهولت دسترسی و پایین   تر بودن 
هزینه   ها، امکان اســتفاده از روش   های کلاســیک   تر وجود دارد. در هر دو حالت، هدف اصلی از اجرای رشته   های تکمیلی، فراهم 
آوردن مســیری ایمن و مؤثر برای تولید از چاه، کنترل جریان، جلوگیری از ورود شــن یا آب نامطلوب و آماده   ســازی چاه برای 

بهره   برداری بلندمدت است.

ایران بر اساس  قیمت نفت ســبک 
اعلام شرکت ملی نفت ایران در ژوئیه 
۲۰۲۵ برای مشتریان آسیایی، نزدیک 
به ۱.۵ دلار بالاتر از قیمت پایه )قیمت 
نفت خام عمان/ دوبی( عرضه می   شود.
ژوئیه  ایران در  نفت  قیمت فروش 

 بــه گزارش شــانا، قیمــت فروش 
انواع نفت خام ایــران برای ماه ژوئیه 
سال ۲۰۲۵ از سوی شرکت ملی نفت 
ایران اعلام شد. بر اساس این گزارش، 
بهای هر بشــکه نفت خام سبک ایران 

در بازارهای شــمال غرب اروپا و آفریقای جنوبی، در هفتمین ماه میلادی با افزایشــی قابل   توجه نســبت به ماه گذشــته، 
۲ دلار و ۲۰ ســنت بالاتر از قیمت نفت برنت دریای شــمال تعیین شــده اســت، همچنین »نفت خام ســنگین« و »نفت 

فروزان« در این بازارها طی این ماه به   ترتیب ۴۰ و ۵۰ ســنت بالاتر از شــاخص برنت عرضه می   شوند.
این در حالی اســت که در ماه   های گذشــته قیمت انــواع نفت خام ایران در این بازارها اندکــی پایین   تر از قیمت نفت 
برنت قیمت   گذاری شــده بود. در بازار مدیترانه نیز نفت ســبک ایران حدود ۲ دلار بالاتر از شــاخص برنت عرضه می   شود؛ 

نفت فروزان، هم   قیمت با نفت برنت و نفت ســنگین ایران، ۱۵ ســنت پایین   تر از این شــاخص قیمت   گذاری شده است.
در بازار آســیا که قیمت پایه آن بر اســاس میانگین قیمت نفت خام عمان/ دوبی تعیین می   شــود، نفت ســبک ایران با 
اندکی کاهش نســبت به ماه گذشــته میلادی، یک دلار و ۵۵ سنت بالاتر از قیمت پایه به فروش می   رسد. نفت فروزان نیز 
در این منطقه ۵ ســنت بیشــتر از قیمت پایه قیمت   گذاری شده اســت، در حالی که نفت سنگین ایران ۲۰ سنت پایین   تر 

از نرخ پایه به بازار عرضه می   شــود.

افزایش تولید رشته   های تکمیلی چاه های نفت  قیمت فروش نفت ایران در ژوئیه

همزمان، در تدوین این بســته تلاش شده تا نگرانی برخی کشورهای عضو  نظیر اسلواکی و مجارستان  
که همچنان وابســتگی بالایی به انرژی وارداتی از روسیه دارند، مورد توجه قرار گیرد. بنابراین، در بخشی 
از مکانیزم جدید، ســهمیه   هایی موقتی یا استثنائاتی مشروط برای برخی کشورها پیش بینی شده تا مسیر 
گذار آنها به ســمت منابع جایگزین تســهیل گردد. از منظر اجرایی، این سقف قیمتی شناور با ضریبی از 

تخفیف نسبت به متوسط قیمت جهانی نفت روسیه تنظیم خواهد شد. 
برآوردهای اولیه نشــان می دهد که این کاهــش قیمت در حدود ۱۵ درصد خواهد بود؛ به   عنوان نمونه، 
اگر قیمت متوســط نفت صادراتی روسیه ۶۰ دلار در هر بشکه باشد، سقف مجاز فروش توسط کشورهای 
واردکننده که خواهان بهره   مندی از خدمات بیمه و کشتیرانی اروپا هستند، حدود ۵۱ دلار تعیین خواهد 
شد. هدف از این فرمول، محروم   سازی تدریجی روسیه از درآمدهای اضافی نفتی در دوران قیمت های بالا 

و محدود کردن توان مالی این کشور برای تداوم جنگ در اوکراین است.
با اجرایی   شدن این سازوکار جدید، نه   تنها انعطاف   پذیری اروپا در مواجهه با تحولات بازار افزایش خواهد 
یافت، بلکه از منظر حقوقی نیز دســت اتحادیه اروپا برای تحریم شــرکت ها و کشورهایی که این سقف را 
نقض می کنند، بازتر خواهد بود. از این رو، بســته هجدهم می تواند آغازگر فاز جدیدی از فشــار اقتصادی 
هدفمند علیه کرملین باشــد؛ فازی که این   بار نه با تحریم کامل، بلکه با هوشمندســازی ابزارهای فشار و 

تطبیق آنها با منطق اقتصادی بازار طراحی شده است.
گزارش گمرک چین در روز دوشــنبه نشــان داد که واردات نفت خام این کشور در ماه ژوئن با ۷ درصد 
رشد نسبت به سال گذشته، به حدود ۱۲ میلیون بشکه در روز رسیده که بالاترین میزان از ماه اوت ۲۰۲۳ 
است. با اینکه ظرفیت ذخیره   سازی نفت در بنادر چین تقریبا پر شده، تحلیل   گران J.P. Morgan هشدار 
داده   اند که این ذخایر دیر یا زود به بازار جهانی بازمی   گردند و ممکن است باعث کاهش قیمت نفت شوند.

چالش   های پیش   روی بازار نفت
بــازار جهانی نفت، در یکی از پیچیده   ترین مقاطــع تاریخی خود قرار دارد؛ دورانی که در آن، بازیگران 
بزرگ با ابزارهایی چون تحریم، تعرفه، سیاســت   های ذخیره   ســازی، و مکانیزم   های قیمت   گذاری در حال 
بازتعریف قواعد بازی هســتند. در این میان، چهار متغیراساســی در شکل   دهی به آینده این بازار بیش از 
دیگــر عوامل نقش   آفرینی می کنند؛ عواملی که هر کدام دارای پیچیدگی   های ژئوپلیتیک، اقتصادی و فنی 

خاص خود هستند.
۱. ابزار فشار یا نقطه شکست: در حالی که بسته هجدهم تحریمی اتحادیه اروپا علیه روسیه در آستانه 
تصویب قرار دارد، لایحه   ای مشــابه در کنگره آمریکا نیز در حال پیشــرفت اســت؛ لایحه   ای که در صورت 
تبدیل شــدن به قانون، فشارهای چندلایه   ای بر صادرات انرژی روسیه وارد خواهد کرد. با این حال، سوال 
کلیدی این است که آیا ایالات متحده می تواند به   تنهایی بار این فشار را بر دوش بکشد یا اروپا نیز باید به 

شکل مستقل و قاطع   تر وارد عمل شود؟
از ســوی دیگر، اختلاف   نظرهای درونی در اتحادیه اروپا — به   ویژه از ســوی کشــورهایی مانند اسلواکی 
یا مجارســتان که همچنان به گاز روســیه متکی   اند — اجرای هماهنگ این بســته   ها را با دشواری مواجه 
کرده است. اگر فشارها ناکافی یا نامنسجم باشد، روسیه ممکن است با استفاده از شبکه   های غیررسمی و 

تخفیف   های جانبی به فروش نفت خود ادامه دهد، بدون آنکه تحت فشار واقعی قرار گیرد.
۲. تعرفه   هــای ترامپ : در کنار تحریم   ها، یکی از چالش   های پنهان اما تاثیرگذار، سیاســت   های تجاری 
دولت ترامپ اســت. وضع تعرفه ۳۰ درصدی بر کالاهای وارداتی از اتحادیه اروپا و مکزیک، نشــانه   ای از 
بازگشــت به دوران جنگ   های تعرفه   ای است؛ سیاست   هایی که تجربه گذشته نشان داده می توانند سرعت 

رشد اقتصاد جهانی را کاهش دهند.
در چنین شــرایطی، کاهش رشد اقتصادی مستقیما به کاهش تقاضا برای نفت منجر می شود. صنایع، 
حمل   ونقل، و فعالیت   های تولیدی با کاهش حجم فعالیت   ها، مصرف انرژی کمتری خواهند داشت؛ موضوعی 
که می تواند افزایش قیمت نفت ناشی از محدودیت عرضه را تا حدودی خنثی کرده و تعادل بازار را بر هم بزند.

۳. بازار ذخیره   ســازی چین: چین، به   عنوان بزرگ ترین واردکننده نفت جهان، طی ماه   های اخیر حجم 
واردات خود را به   طور قابل   توجهی افزایش داده و بر اســاس داده   های گمرکی، در ماه ژوئن واردات روزانه 
نفت خام خود را به ۱۲ میلیون بشــکه رســانده است؛ رقمی که از ماه اوت ۲۰۲۳ بی   سابقه بوده است. اما 

این افزایش واردات، لزوما به معنای افزایش مصرف داخلی نیست.
با پر شــدن ظرفیت انبارهای اســتراتژیک نفتی چین انتظار می رود بخش قابل توجهی از این ذخایر در 
ماه   های آینده وارد بازار شود، آن   هم در نقاطی که نقش مهمی در تعیین قیمت جهانی نفت دارند. چنین 

وضعیتی می تواند فشار نزولی بر قیمت ها وارد کند و مسیر افزایش تدریجی بهای نفت را مختل نماید.
۴. نوســانات قیمت نفت : در فضای بی   ثبات کنونی، اقدام اتحادیه اروپا برای تغییر ســقف قیمت نفت 
روســیه از عددی ثابت به ســازوکاری شــناور و بازنگری   پذیر، گامی در جهت انطباق سیاست تحریمی با 
واقعیت   های بازار جهانی است. این انعطاف   پذیری می تواند از یک   سو قابلیت تحریم   پذیری را افزایش دهد و 
از سوی دیگر، با کاهش شوک   های ناگهانی به بازارهای بیمه و کشتیرانی، ثبات نسبی را در سیستم تجارت 
جهانی نفت حفظ کند. با این حال، همین نوسانات اگر با تصمیم گیری   های هماهنگ همراه نباشد، می تواند 

موجب تردید در میان بازیگران بازار شود و به افزایش ریسک معاملات منجر گردد.
در مجموع، بازار نفت در یک چهارراه تصمیم گیری اســت؛ مسیری که در آن، هم   زمان باید میان فشار 
بر روســیه، حفظ ثبات اقتصادی، پاسخ به تقاضای بازار آسیا، و هماهنگی درون   سازمانی در اروپا و آمریکا 
تعــادل برقرار کرد. آینده قیمت نفت نه فقط به جنگ اوکراین، بلکه به معادله   ای چندبعدی از سیاســت، 

اقتصاد و راهبردهای تجاری جهانی وابسته شده است.

در حالی که کسب  و کارهای آنلاین پس از جنگ ۱۲ روزه بین رژیم صهیونیستی 
و ایران و قطع اینترنت با بحران های اقتصادی متعددی دست و پنجه نرم می کنند، 
دولت از ارائه تسهیلات و بسته های حمایتی کسب وکارهای آسیب دیده خبر داده است.

در این بین با وجود اینکه این بسته ها و تسهیلات راهکاری برای جبران بخشی 
از خسارت ها معرفی می شــوند، بسیاری از فعالان حوزه اقتصاد دیجیتال نسبت به 
ناکارآمدی و ناکافی بودن آنها با توجه به تجربه سال های گذشته هشدار می دهند. به 
گفته این فعالان منابع مالی در نظر گرفته  شده برای این امر در حال حاضر محدود 

است و از سوی دیگر نحوه تخصیص آن نیز چندان شفاف نیست.
این در حالی است که حجم خسارت های وارد شده به بسیاری از کسب  و کارها 
به مراتب فراتر از ســقف این تسهیلات ارزیابی شده اند. علاوه بر این، آنها نسبت به 
اتکای صرف به تســهیلات نقدی نیز انتقاد دارنــد و می گویند این روش نمی تواند 

راهگشای مشکلات فعلی باشد.

ضرورت حمایت دولت
در حالــی که اکنون اقتصاد دیجیتال با تاثیــر از جنگ و قطع اینترنت بیش از 
پیش در معرض آســیب قرار گرفته، دولت طی روزهای گذشــته از ارائه تسهیلات 
حمایتی برای کسب و کارهای آنلاین خبر داده است؛ تسهیلاتی که به گفته برخی 
رسانه های دولتی قرار است بخشی از زیان  وارد شده به این بخش را جبران کند. در 
این باره باید یادآور شد که کسب  و کارهای آنلاین یکی از قربانی های اصلی جنگ 
۱۲ روزه بین ایران و اسرائیل بودند؛ کسب و کارهای کوچک و بزرگی که علاوه بر 

تبعات ســنگین اقتصادی ناشی از جنگ، مجبور بودند در آن روزها با قطع اینترنت 
به عنوان شریان حیاتی خود دست و پنجه نرم کنند.

تــا کنــون گزارش های مختلفی از ضرر مالی قطــع اینترنت در دوران جنگ به 
اقتصاد دیجیتال منتشــر شده است. در این راستا، طی روزهای گذشته مشاور وزیر 
ارتباطات از کاهش ۷۰ تا ۸۰ درصدی درآمد کسب  و کارها در این مدت گفته بود 
و همچنین گزارش هایــی نیز در خصوص کاهش ۲۰ درصدی تراکنش های آنلاین 
بــا تــداوم اختلال ها بعد از جنگ وجود دارد؛ رقمی کــه حتی در دوران جنگ هم 

۵۰ درصد بود.
از ســوی دیگر، نیز انجمن صنفی کســب    و کارهای اینترنتی در نامه ای به وزیر 
ارتباطات میزان زیان کسب  و کارها از قطع اینترنت در زمان جنگ را ۱.۵ میلیون 
دلار به ازای هر یک ساعت قطعی اعلام کرده است. در این نامه ذکر شده است که 
بیش از ۴۰۰ هزار کسب    و کار کوچک و متوسط در شرایط جنگی در معرض تعطیلی 
قرار گرفته   اند. همچنین نامه انجمن تجارت الکترونیک به وزیر ارتباطات نیز حاکی 
از آن است که انسداد دامنه تبلیغاتی گوگل ادز باعث کاهش محسوس فروش، افت 
بازدید و دشواری در فرایندهای جذب مشتری شده است و در روزهایی که نیاز به 
پایداری اقتصادی بیش از هر زمان دیگری احساس می شود، ضربه   ای جدی به بدنه 

فعال و مولد این بخش وارد کرده است.
در این شرایط به نظر می رسد که تقاضا برای انتقال سرورها و زیرساخت ها به 
داخل کشور افزایش یافته است و بنابراین این ماجراها علاوه بر آسیب های اقتصادی 
یک پیامد زیرساختی مهم نیز به همراه داشته است. گزارش برخی رسانه ها حاکی 

از آن اســت که در زمان جنگ و پس از جنگ، کســب  و کارهای آنلاین در ایران 
با تغییرات قابل  توجهی در اســتراتژی های زیرساختی خود مواجه شده اند. در این 
مدت بســیاری از کســب  و کارهایی که پیش تر از زیرساخت های خارج از کشور 
استفاده می کردند، به دلیل شرایط اخیر و مشکلات مقطعی دسترسی به اینترنت، 
تصمیم به انتقال ســرورهای خود به داخل ایــران گرفته اند که این تصمیم بدون 

چالش هم نبوده است.
یک کارشناس در این باره بیان کرده است: »مساله انتقال زیرساخت های دیجیتال 
به داخل کشور می تواند به دلایل متعددی از جمله تمایل کاربران به کاهش ریسک ، 
افزایش پایداری خدمــات در برابر قطعی های احتمالی اینترنت بین الملل و کاهش 
هزینه های ارزی باشــد. افزایش درخواست انتقال نشان دهنده  آن است که اولویت 
کنونی کســب  و کارها، پایداری و مدیریت ریســک اســت که بتواند تاب آوری آنها 
را افزایش دهد و در صورت مواجهه با شــرایط مشــابه احتمالی، خطر قطع مجدد 

دسترسی هایشان را کاهش دهند.«
در این بین با وجود اینکه هنوز آماری رسمی  از میزان خسارت کسب  و کارهای 
اقتصاد دیجیتال کشــور در دوران جنگ وجود نــدارد، وزارت ارتباطات و فناوری 
اطلاعات سقفی ۱۰ هزار میلیارد ریال برای کمک به شرکت های فعال در این حوزه 
در نظر گرفته اســت. میثم عابدی، معاون فناوری، نوآوری و امور بین الملل وزارت 
ارتباطــات و فناوری اطلاعات، در خصوص جزئیات این تســهیلات در گفت وگو با 
رسانه ها اعلام کرده است: »حداکثر میزان کمک در نظر گرفته شده برای هر کسب  

و کار تا سقف ۱۰ میلیارد تومان است.

تسهیلات دولتی، زیان  اقتصاد دیجیتال از جنگ را جبران می کند؟



www.marzeghtesad.ir

۶
سه شنبـــه 24تیر    ماه 1404  شمــاره 718 

ایران زمین 

تابآوریمعدنکاری
  عرشیا حسن پور  -بخش معدن در جریان جنگ ۱۲روزه، با استراتژی کارآمد توانست با کمترین مشکلات این دوره را پشت سر بگذارد. با این حال، معدن و صنایع معدنی در 

مسیر توسعه، چالش هایی را پیش رو دارد.

نروژ، دروازه طلایی 
خودروهای چینی

در نشست »بررسی موانع صادرات زنجیره محصولات معدنی« که در سالن همایش های 
گروه رســانه ای »دنیای اقتصاد« برگزار شــد، چالش های این بخش با حضور رئیس هیات 
عامل ایمیدرو مورد بررسی قرار گرفت. صاحب نظران حاضر در نشست »سیاست های ارزی 
ناکارآمد« را به عنوان مانع اصلی حضور موثرتر ایران در زنجیره ارزش جهانی معرفی کردند.

روز یکشنبه در یک نشست تخصصی، با حضور مدیران ارشد بخش معدن و صنایع معدنی 
و سیاستگذاران این حوزه به بررسی مشکلات حاکم بر حوزه معدن و صنایع معدنی در دوره 
جنگ و پســاجنگ پرداخت. در این نشســت تخصصی که با حضور محمد آقاجانلو، رئیس 
هیات عامل ایمیدرو، سیدمصطفی فیض اردکانی، مدیرعامل شرکت ملی مس ایران و ایمان 
عتیقی، مدیرعامل شرکت معدنی و صنعتی گل گهر برگزار شد، راهکارهایی برای عبور معادن 
و صنایع معدنی از مشکلات کنونی ارائه شد. اصلاح نرخ ارز، رفع گلوگاه های صادراتی، تسهیل 
قوانین گمرکی و بازنگری در سیاست های کلان اقتصادی و تجاری از مهم ترین راهکارهای 

مطرح شده در جهت توسعه صادرات محصولات معدنی در این نشست تخصصی بودند.

مکانیزم تهاتر
محمد آقاجانلو، رئیس هیات عامل ایمیدرو، در ابتدای این نشست با اشاره به اینکه بخش 
معدن و صنایع معدنی کشور از پتانسیل بسیار بالایی برای توسعه برخوردار است، گفت: وجود 
منابع غنی معدنی و انرژی و همچنین ســرمایه انســانی که سال ها برای آموزش آن تلاش 
شده، مهم ترین ظرفیت های حوزه معدن و صنایع وابسته به آن است. این ظرفیت ها موجب 
شده اند که بخش معدن کشور و صنایع وابسته به آن در دوران جنگ ۱۲روزه، فعالیت خود 
را بدون مشکل ادامه دهد. با این وجود، در حال حاضر انتظار می رود بوروکراسی دولتی کمتر 
و تصمیمات با چالاکی بیشتری اتخاذ شود. ارزآوری با تکیه بر ظرفیت های بخش معدن و 
صنایع معدنی نیز اهمیت ویژه ای دارد. بنابراین سیاستگذاران باید درخصوص سیاست های 
صادراتــی در حلقه های مختلف زنجیره تولید محصولات صنایع معدنی تصمیم بگیرند که 
در کدام بخش زنجیره ارزش بیشترین صادرات داشته باشیم و آیا انرژی کافی برای صنایع 
داریم یا خیر. همچنین باید به سمت صادرات کالاهای با ارزش افزوده بالاتر برویم تا ارزش 

انرژی کاهش نیابد. 
او در ادامه افزود: درحال حاضر وزیر صمت پیگیر تســهیل صادرات است تا ارز بیشتری 
تامین شود. مکانیزم هایی مانند مجوزهای ویژه یا تهاتر می تواند به بهبود عملکرد صادراتی 
و تامین نیازهای کشور کمک کند. هرچند جنگ ۱۲ روزه هنوز تمام نشده و آثار آن قابل 
مشــاهده است، اما پتانسیل های کشور بالا است و به دلیل ظرفیت قابل توجه همسایگی با 
چندین کشور و در اختیار داشتن مرزهای آبی، امکان صادرات خوبی داریم. توسعه صادرات 
به شرطی که دولت در تامین انرژی و تسهیل صادرات، چابک تر عمل کند، محقق خواهد شد.

آقاجانلو درباره مشکلات بنگاه های معدنی و صنعتی در جنگ ۱۲روزه و راهکارهای این 
بخش برای تاب آوری گفت: در این دوره تقاضا برای محصولات بخش معدن و صنایع معدنی 
افت کرد و مشــکل ارزی نیز داشــتیم. با این وجود، راه حل برای پایداری بیشتر در مواقع 
بحران صادرات بیشتر است. صادرات می تواند راه حل مناسبی جهت ارزآوری و رفع مشکل 
تقاضا باشد، اما تعرفه ها، عوارض و برخی قوانین محدودکننده مانع صادرات پایدار هستند. 
همچنیــن مناطق ویژه و آزاد هم از چابکی لازم برخوردار نیســتند. بخش معدن و صنایع 

معدنی سال گذشته حدود ۱۴ میلیارد دلار ارزآوری داشتند که رقم قابل توجهی است، اما 
با توجه به موقعیت مکانی ایران و پتانســیل تولیدی موجود در کشــور می توان این رقم را 
۳۰ تا ۴۰ درصد افزایش داد. این یعنی صادرات بیشــتر، ارزآوری بالاتر، کاهش قیمت ها و 

افزایش تاب آوری کشور.

مدیریت تولید طی جنگ ۱۲ روزه
ســیدمصطفی فیض اردکانی، مدیرعامل شرکت ملی مس ایران، در ادامه این نشست با 
اشاره به چالش های این صنعت در مدت زمان جنگ میان ایران و رژیم صهیونسیتی گفت: 
بنگاه اقتصادی مانند موجود زنده عمل می کند و رویکردهای خاص خود را در شرایط مختلف 
دارد. در دوران جنگ علاوه بر رفتارهای اقتصادی، باید رفتارهای سیاســی و اجتماعی نیز 
در نظر گرفته می شد تا تبعات اجتماعی جنگ کمتر شود. اگر جنگ اتفاق نمی افتاد، برنامه 
صادراتی متفاوتی داشــتیم، اما اولویت ما حفظ پایداری تولید در زنجیره بود. توقف تولید 
قطعا تبعات فراوانی داشــت، بنابراین ضرورت دارد سیاستگذاران نیز رویکرد خود را تغییر 

دهند تا بتوانیم مشکلات احتمالی را جبران کنیم.
وی افزود: مدیریت منابع انسانی در دوران جنگ اهمیت زیادی داشت، زیرا نیروهای انسانی 
بخشی از جامعه هستند که در بحران ها دچار آسیب روانی شدند و باید مراقب آنها بود. در 
نهایت با انسجام داخلی توانستیم این دوران را بدون بحران جدی پشت سر بگذاریم، اما برای 
آینده نیز باید ســناریوهایی درنظر گرفت تا تاب آوری بنگاه کاهش نیابد و تولید و صادرات 
دچار مشکل نشود. فیض اردکانی درباره آثار احتمالی جنگ بر تولید و سودآوری شرکت ملی 
مس گفت: در برنامه تولید شرکت هیچ تغییری ایجاد نشد. تنها برای مدت کوتاهی به دلیل 
ریسک بالای مخازن سطح تولید کاتد را کاهش دادیم. اما در تولید مس محتوا و کنسانتره 
تغییری مشاهده نشد. بنابراین در سود و زیان شرکت نیز تغییر قابل افشایی وجود نداشت.

رکوردشکنی در سایه جنگ ۱۲ روزه
در ادامه این نشســت ایمان عتیقی، مدیرعامل شرکت معدنی و صنعتی گل گهر درباره 
اتفاقــات غیرمنتظره در بازه زمانی ۱۲ روزه جنــگ تحمیلی اظهار کرد: جنگ از دو منظر 
ملی و تاثیری که بر عملکرد بنگاه ها دارد، قابل توجه اســت. شــرکت گل گهر در این دوران 
تمام تلاش خود را به کار گرفت تا روحیه کارکنان و خانواده های آنها را حفظ کند. کارکنان 
مجموعه معدنی و صنعتی گل گهر کیلومترها دور از شهر فعالیت می کنند و این جدایی در 
دوره ای که شاهد تنش های جنگی بودیم، برای آنها و خانواده ها دشوار بود. به همین دلیل 
مدیــران به جای پرداختن به اخبار منفی، بر وظایف و فعالیت های کارکنان تمرکز کردند و 
خودشان نیز در کنار کارگران حضور داشتند تا روحیه مجموعه حفظ شود. نکته جالب آن 
بود که در همین دوره، شــرکت گل گهر توانست ســه رکورد کیفی و چهار رکورد کمی را 
کســب کند که افتخار بزرگی برای این شــرکت است. این رکوردها حاصل تلاش کارگران 
بــود که وظیفه خود را به خوبی انجام دادند. همچنین در این دوران، برخی کارکنان به ویژه 
در بخش درمانگاه ، آتش نشــانی، نگهبانی و خطوط تولید، به جای ۸ ساعت، ۱۲ ساعت کار 
کردند و با وجود نگرانی ها و روحیه نامناسب، خسته نشدند. در حال حاضر از سیاستگذاران 
انتظار می رود به گونه ای تصمیم بگیرند که بتوان برای آینده این افراد که در روزهای دشوار 

فایننشال تایمز، در گزارشی به تغییر ناگهانی شرایط در صنعت نیکل پرداخته است. 
مساله ایی که موجب شده است تا آن فلزی که در حال رونق بخشی به اقتصاد اندونزی 
بود، ناگهان به کلاف سردرگمی برای اقتصاد این کشور تبدیل شود. گزارش فایننشال 
تایمز هشدار می دهد که پروژه عظیم اندونزی برای تبدیل شدن به ابرقدرت جهانی در 

صنعت نیکل، در آستانه شکست قرار دارد.
با وجود آنکه این کشور توانست از طریق ممنوعیت صادرات و جذب سرمایه گذاری، 
ظرف یک دهه ســهم خود از بازار جهانی نیکل پالایش شده را از ۶ درصد به حدود ۶۶ 
درصد برساند؛ اما، حالا با سقوط قیمت جهانی نیکل، افزایش هزینه های داخلی تولید و 
کمبود عرضه سنگ نیکل در داخل، پالایشگاه های این کشور را به کاهش تولید، تعطیلی 
خطوط و اخراج کارگران واداشته است. در واقع، اندونزی به دام تناقض درون زای موفقیت 
افتاده: همان توسعه طلبی که مزیت رقابتی ایجاد کرد، حالا دچار کژکارکردی شده است.

دولت اندونزی با تمرکز بر ممنوعیت صادرات مواد خام، سعی کرد سیاستی توسعه گرا 
را پیاده کند. اما، بازار نیکل تابع دینامیک های جهانی تقاضا و قیمت اســت. ورود انبوه 
ســرمایه گذاران به فرآوری منجر به افزایش رقابت درون ملی، رشــد هزینه ها و کاهش 
ســود شده است. این همان چیزی است که جیم لنون از مک کواری آن را “بیش ازحد 
گسترش یافتن “ اندونزی می نامد. به عبارت دیگر، اندونزی در طراحی بهینه ظرفیت و 

سیاست های نهادی خود به خطای تخصیص دچار شده است.
اگر روند کنونی ادامه یابد، می توان انتظار داشت که صنعت نیکل اندونزی وارد یک 
مرحله تسویه بازار شود. پالایشگاه های کوچک و کم بازده تعطیل خواهند شد، پروژه های 
نیمه کاره متوقف می شــوند و برخی شــرکت ها به واردات سنگ نیکل از فیلیپین روی 
خواهندآورد. فشار ناشی از کاهش قیمت جهانی، افزایش رقابت داخلی، نوسان تقاضای 
جهانی بــرای باتری های نیکلی و جایگزینی آنها با باتری های ارزان تر، همگی می تواند 
موجب شــود که یک سیاســت صنعتی که زمانی موفق به نظر می رسید، به شکست 

اقتصادی بیانجامد. 

چرا ورق برگشت؟

سرمایه گذاری بزرگ اندونزی روی نیکل احتمال دارد که با شکست مواجه شود؛ زیرا، 
ســقوط شدید قیمت ها و کمبود عرضه سنگ معدن، پالایشگاه ها را مجبور کرده است 
تا تولید خود را کاهش دهند و کارگران را اخراج کنند. این کشور که دارای بزرگ ترین 
ذخایر نیکل در جهان اســت، برای پاسخ گویی به افزایش شدید تقاضا برای این فلز که 
نقش حیاتی در تولید فولاد ضدزنگ و باتری خودروهای برقی دارد، سرمایه گذاری کلانی 
انجام داد؛ اما، افزایش عرضه ای که به دنبال این سرمایه گذاری به وجود آمد، باعث شد 
تا قیمت نیکل در بورس فلزات لندن به پایین ترین ســطح در پنج سال گذشته برسد. 
موضوعی که نه تنها به رقبای جهانی آسیب زده است؛ بلکه، در ماه های اخیر خود اندونزی 

را نیز تحت فشار قرار داده است.
نیکل یکی از محرک های اصلی اقتصاد اندونزی است و نقش کلیدی در برنامه های 
رئیس جمهور پرابوو سوبیانتو برای افزایش رشد اقتصادی ایفا می کند. جاکارتا اعلام کرده 
که نیکل حدود ۱۰ درصد از صادرات ســالانه این کشــور را تشکیل می دهد که معادل 
بیش از ۳۰ میلیارد دلار است و این صنعت ده ها هزار نفر را به کار گرفته است. در همین 
راستا، جیم لنون، تحلیل گر موسسه مک کواری، بیان می کند که “کاری که اندونزی انجام 
داده این است که بیش  از حد گسترش یافته است. “ او تخمین زد اندونزی علاوه بر ۲.۲ 
میلیون تن نیکلی که سال گذشته تولید کرده است، ۱.۵ میلیون تن دیگر نیز در خطوط 
تولید خود دارد. بر اساس گزارش فایننشال تایمز، اندونزی به سرعت توانست موقعیت 
مســلطی در بازار فرآوری نیکل به دست آورد و اکنون در حدود دوسوم عرضه جهانی 
نیکل پالایش شده را در اختیار دارد؛ این در حالی است که ده سال پیش، این سهم تنها 
۶ درصد بود. این رشد به طور عمده به دلیل اقدام رئیس جمهور پیشین، جوکو ویدودو، 
در ممنوع کردن صادرات ســنگ نیکل در ســال ۲۰۲۰ بود که باعث شد شرکت ها به 

تاسیس کارخانه های فرآوری در داخل کشور روی بیاورند.
امــا اکنون اندونزی نمی تواند همگام با تقاضای فزاینده پالایشــگاه های جدید برای 
سنگ نیکل پیش برود. در حالی که تولید کل نیکل پالایش شده اندونزی همچنان در 
حال افزایش است و انتظار می رود جاکارتا تا پایان این دهه، سه چهارم عرضه جهانی را 
کنترل کند؛ اما، برخی از تولیدکنندگان، پالایشگاه ها را تعطیل کرده یا تولید را کاهش 

داده اند. مطابق گزارش فایننشال تایمز، یکی از مقامات دولتی در همین راستا ادعا کرده 
است که “عرضه ما از معادن اکنون نسبت به تقاضای پالایشگاه ها و کارخانه های فرآوری 
بسیار ناتوان شده است. “ او همچنین هشدار داد شرکت های بیشتری در خطر کاهش 
تولید یا تعطیلی کامل هستند و بیان کرد که “در نهایت، پالایشگاه ها با نوعی انتخاب 

طبیعی مواجه خواهند شد. “

ماحصل عدم توازن نامبارک
به دنبال این مساله، تولید نیکل برای بازار فولاد ضدزنگ تحت تاثیر قرار گرفته است. 
بخش عمده ای از نیکل پالایش شــده برای تولید فولاد ضدزنگ به کار می رود و برخی 
از بزرگ ترین تولیدکنندگان فولاد جهان، از جمله گروه تسینگ شان چین، در ماه های 
اخیر تولید خود را کاهش داده اند. این گزارش از فایننشال تامیز ادعا می کند که به گفته 
منابع آگاه، تسینگ شــان دیگر با تمام ظرفیت تولید خود در پارک صنعتی مورووالی 
اندونزی، بزرگ ترین مرکز نیکل جهان در جزیره سولاوسی، فعالیت نمی کند. همچنین، 
آنها گفتند که شــرکت های آلیاژ نیکل هوادی و وانشیانگ نیکل اندونزی نیز برخی از 

خطوط تولید را تعطیل کرده اند. 
به گفته انجمن معدن کاران نیکل اندونزی )APNI(، این کشــور ۴۹ پالایشگاه نوع 
RKEF )کوره الکتریکی دوار( دارد که سنگ نیکل را به ماده خام فولاد تبدیل می کنند 
و پنج تاسیسات HPAL )فرآوری اسیدی با فشار بالا( که سنگ نیکل کم عیار را به نیکل 
قابل استفاده در باتری تبدیل می کنند. طبق اعلام این انجمن، ۳۵ پالایشگاه RKEF و 
۳ تاسیســات HPAL دیگر در حال ساخت هستند و مجوز احداث ۵۵ پالایشگاه دیگر 

نیز صادر شده است.
حال در این میان، مطابق این گزارش، رقابت برای تامین سنگ معدن باعث افزایش 
قیمت داخلی نیکل خام در اندونزی شده، که در نتیجه هزینه های تولید بالا رفته و حاشیه 
سود پالایشگاه ها کاهش یافته است. همچنین دولت اندونزی به تازگی نرخ حق امتیاز 
تولید فلزات را نیز افزایش داده تا درآمد بیشتری کسب کند که این مساله فشار بیشتری 

بر تولیدکنندگان وارد کرده است.

  خودرو و قطعه؛ صدرنشین افت تولید

گزارش پژوهشکده پولی و بانکی از عملکرد 
شــرکت های بورسی نشان می دهد که صنعت 
خودرو و قطعه بیشترین افت تولید را بین همه 

صنایع بورسی به نام خود ثبت کرده است.
بازوی پژوهشــی بانک مرکزی در گزارش 
خود از شــرکت های بورسی تاکید کرده است 
که »بیشــترین کاهش تولید مربوط به صنعت 
خودرو و قطعات بوده که شاخص تولید آن در 
خرداد بیش از ۲۶.۸ درصد نزول داشته است. 
دو شرکت خودروساز که در خرداد سال گذشته 
بیش از ۸۶ هزار دســتگاه خــودرو تولیدکرده 
بودند، در خرداد امســال تنها حدود ۵۰ هزار 
دستگاه تولید داشته اند.« گزارشی هم که پیش 
از این ســازمان بورس در سامانه کدال منتشر 
کرده بود نیز تاییدکننده گزارش پژوهشــکده 
پولــی و بانکی در مورد افت شــدید تولید در 
صنعت خودرو است. آمار نشان می داد که سه 
خودروســاز بزرگ کشــور در ماه گذشته افت 
۳۸ درصــدی تولید را ثبــت کرده اند. اما حالا 
بازوی پژوهشی بانک مرکزی علاوه بر صنعت 
خودرو به قطعه سازی نیز اشاره کرده و این دو 
را صدرنشین افت تولید بین همه شرکت های 

بورسی دانسته است. 
عدم اصــلاح قیمــت خــودرو را می توان 
مهم ترین علــت افت تولید دانســت. آخرین 
قیمت گــذاری خودرو مربوط بــه ۲۸ آبان ماه 
سال گذشته اســت، از ابتدای سال جاری هم 
خودروســازان انتظار اعمــال اصلاح قیمت را 
داشــتند اما فصل بهار در شــرایطی به پایان 
رسید که هنوز تکلیف قیمت های جدید خودرو 

مشخص نبود.
قطعی های مکرر برق و رشــد نرخ دلار در 
خردادمــاه را نیز می تــوان از دیگر عوامل افت 
تولید خودرو در نظر گرفت. قطعی برق در بهار 
امســال موجب شد که روند تولید به طور مکرر 
متوقف شود و نهایتا تاثیر خود را روی آمار سه 
ماهه تولید خودرو بگذارد. از طرف دیگر با حذف 
ارز نیمایی و شناورسازی ارز تجاری، نوسانات 
نرخ ارز می تواند هزینه های تولید خودروسازان 

را افزایش دهد. 
اما نااطمینانی های سیاسی اقتصادی نیز از 
عوامل تاثیر گذاری بر صنعت خودرو و قطعات 
بوده اند. اواخر همین ماه بود که جنگ ۱۲ روزه 
نیز کلید خورد اما در طی این ماه نیز ریسک های 
سیاسی و اقتصادی در سطح بالایی قرار داشتند. 
در بازه ای از این جنگ نیز خودروسازان به طور 
کلی تولید خــود را متوقف کردند. برای مثال 
ایران خودرو تعطیلات تابســتانی خود را به ۲۹ 
خرداد تا ۵ تیر انتقال داد. تعطیلی ۷ روزه قطعا 
می تواند آمار تولید تیر را حتی پایین تر از آمار 
خــرداد قرار دهد. علاوه بر این نااطمینانی های 
سیاسی و اقتصادی هنوز هم ادامه دارند و این 
موضوع نیز می تواند در تولید تیرماه موثر باشد. 
البته باید توجه داشــت که این دســت از 
ریســک ها و نااطمینانی ها کل صنایع را تحت 
تاثیر قرار می دهد، تا آنجا که گزارش پژوهشکده 
پولــی و بانکی تاکید می کند که رشــد تولید 
شــرکت های بزرگ در خردادمــاه منفی بوده 
اســت. اما صنعت خودرو و قطعه بیشتر تحت 
تاثیر قرار گرفته اســت کــه علت آن می تواند 
عوامل مختص این صنعت مانند قیمت گذاری 
دســتوری، کمبود مواد اولیه، کمبود نقدینگی 
و... باشد. بنابراین فشار چندجانبه ای بر صنعت 
خودرو و قطعه ســازی به طور همزمان از ناحیه 
سیاســتگذاری های ناکارآمد، نوسانات محیط 
کلان اقتصادی و اختلالات زیرســاختی وارد 
می شــود. این فشارها به شــکل زنجیره ای، از 
تامین مواد اولیه گرفته تا فرآیند تولید و نهایتا 
عرضــه به بازار، عملکرد ایــن صنعت را دچار 

اختلال کرده اند.

  نشست مشترک نماینده گنبدکاووس 
و رئیس دانشگاه علوم پزشکی گلستان با 
محوریت ارتقای زیرساخت های بهداشتی 

 و درمانی  
مومنی گلستان :به گزارش #وبدا_گلستان؛در 
نشستی با هدف بررسی و رفع چالش های حوزه 
بهداشــت و درمان شهرســتان گنبدکاووس، 
 مهندس عبدالحکیم آق ارکاکلی، نماینده مردم 
شریف این شهرستان در مجلس شورای اسلامی، 
با دکتر محسن ابراهیمی، رئیس دانشگاه  علوم 
پزشکی گلستان و جمعی از مشاورین، معاونین 

و مدیران این دانشگاه دیدار و گفتگو کرد. 
رئیس دانشــگاه علوم پزشــکی گلســتان 
همچنین بر اهمیت تــداوم همکاری و تعامل 
ســازنده میان مجموعه دانشــگاه، نمایندگان 
مجلس و  ســایر مسئولین شهرســتانی برای 
شناسایی دقیق نیازها و تسریع در روند اجرای 

پروژه های بهداشتی و درمانی تأکید ورزید. 

در شرایطی که کشورهای غربی با وضع تعرفه   های سنگین بر واردات خودروهای برقی چینی سعی در محافظت از صنایع خود دارند، نروژ با سیاست تعرفه صفر، به دروازه طلایی 
برندهای چینی برای ورود به بازار اروپا تبدیل شده است.

از ژانویه ۲۰۲۰ و هم   زمان با تحویل نخستین دستگاه خودروی برقی MG در خاک نروژ، برندهای چینی با اتکا به قیمت   گذاری رقابتی و فناوری روزآمد، موفق به کسب سهمی 
حدود ۱۰ درصدی از بازار خودروی این کشور شده   اند.

به گزارش رویترز، داده   های رســمی فدراســیون جاده   ای نروژ )OFV( نشــان می دهد که برندهایی چون BYD، XPeng و MG در ماه گذشته در میان ۲۰ برند پرفروش بازار 
خودروی نروژ قرار داشته   اند.

در حالی که اتحادیه اروپا و ایالات متحده در حال افزایش تعرفه بر خودروهای برقی وارداتی از چین هستند، نروژ )که عضو اتحادیه اروپا نیست( اعلام کرده که چنین تعرفه   ای 
را نه مرتبط می   داند و نه مفید. این کشور شمال اروپا که به عنوان پیشروترین کشور جهان در پذیرش خودروهای برقی شناخته می شود، در نیمه نخست سال ۲۰۲۵ حدود ۹۴ 

درصد از فروش خودروهای خود را به مدل   های برقی اختصاص داده است.
کریستینا بو، دبیرکل انجمن خودروهای برقی نروژ )NEVA( با اشاره به اینکه اکنون بیش از ۲۰ مدل از خودروهای برقی چینی در بازار نروژ حضور دارند.

افول زودهنگام جاه طلبی؟ 

جنگی پای تولید ایستادند، بمانیم. 

سیاستگذاری برای حفظ بازار 
در ادامه رئیس هیات عامل ایمیدرو درباره ارائه راهکارهای سیاستگذاران  برای 
عبور از بحران هایی از جنس جنگ توضیح داد: در این دوران، ســتاد تنظیم کالا 
از بخش های فعال وزارت صمت بود. این وزارتخانه تلاش کرد تا کالاهای عمومی 
بدون مشــکل تامین و بحران جدی ایجاد نشود. هرچند در حوزه هایی، به دلیل 
کمبود برق و گاز مشــکلاتی پیش آمد اما وضعیت دشوارتر از قبل جنگ نبود و 
تامین انرژی انجام شــد. در حال حاضر کاهش تقاضا در کنار چالش انرژی باعث 
شــده برخی بخش های معدنی و صنایع معدنی با تورم یا با کمبود مواجه شوند. 
با توجه به تامین بازار داخلی، استفاده از ظرفیت و فرصت صادرات به طور روزانه 
و هفتگی در وزارتخانه رصد می شــود. ایمیدرو نیز در این ســتاد حضور دارد. در 
حوزه صنعت سیمان و تولید ورق تصمیمات خوبی گرفته شد تا نگرانی تقاضا در 

بازار کاهش یابد و تولیدکنندگان و مصرف کنندگان واقعی دچار مشکل نشوند.
وی با اشاره به مشکلات ارزی صنایع افزود: هر وقت فاصله بین نرخ ارز وارداتی 
و آزاد زیاد شــود، صادرات آسیب می بیند. این آسیب برای شرکت های بزرگ که 
ملزم به بازگشــت ارز خود هستند، جدی تر اســت. برای افزایش عرضه ارز، لازم 
اســت فاصله میان قیمت ارز در بازار آزاد و بازار رســمی به حداقل برسد. کاهش 
فاصله قیمت میان نرخ های ارز از نگرانی بنگاه ها درخصوص کاهش ســودآوری و 
مشکلات مالی می کاهد. مکانیزم تهاتر و بهبود فضای صادراتی می تواند کمک کند 
تا عرضه و تقاضای ارز متعادل شــود و بنگاه ها هزینه کمتری در فروش داخلی و 

صادراتی داشته باشند.

متغیرهای مزاحم تولید 
در بخش دیگری از این نشست تخصصی، فیض اردکانی به متغیرهای آزاردهنده 
برای بنگاه ها درجنگ ۱۲روزه اشاره و اظهار کرد: برای بهبود فضای کسب وکار باید 
همه حوزه ها در سطح سیاستگذاری با هم هماهنگ شوند و تنظیمات آن تغییر کند. 
اگر از بنگاه ها انتظار تطبیق دارید اما در سایر حوزه ها تغییری ایجاد نشود، فرآیند 
با چالش مواجه می شود. به عنوان مثال، در حوزه نرخ گذاری، بورس کالا، ترخیص 
کالا و ثبت سفارش ها، اگر سیاستگذاری به صورت منظومه ای و هماهنگ نباشد، 
اختلالات ادامه خواهد داشت و تمام فشار بر دوش بنگاه های تولیدی و اقتصادی 
خواهد بود. مدیرعامل شرکت ملی مس ایران درباره راهکارهای رفع این مشکلات 
گفت: در حوزه های مختلف، موانع موجود را هم مکتوب و هم به صورت شفاهی به 
مسوولان اعلام کرده ایم اما بوروکراسی طولانی است و رسیدن به تصمیم گیری و 

ارزیابی آثار آن زمان بر بوده و کار را دشوار کرده است.

کیفیت سیاستگذاری معدنی 
مدیرعامل شرکت معدنی و صنعتی گل گهر در این نشست تخصصی با اشاره 
بــه کیفیت تصمیم ها و سیاســتگذاری ها در دوران جنگ گفت: طی هفته اخیر، 
ترخیص کالا و ثبت ســفارش آسان تر شــد. اما در بورس کالا بخشنامه ای بدون 
همه جانبه نگری تصویب شد و لطمه جدی را به عملکرد برخی حلقه های معدنی 
تحمیــل کرد. هرچند بورس کالا به صنایــع کمک می کند، اما انتظار می رود در 
روند صدور بخشنامه ها تمامی ابعاد عرضه و تقاضا دیده شود. عتیقی ادامه داد: در 
حال حاضر، عرضه محصولات معدنی و فولادی به مراتب بالاتر از نیاز بازار داخلی 
است. در شــرایطی که تقاضا برای محصولات ما در بازار داخلی به شدت محدود 
شــده، متقاضیان خرید بین المللی وجود دارند. اما موانع داخلی و به خصوص نرخ 
ارز مانع اصلی در این بخش اســت. چنانچه نرخ ارز اصلاح شــود انگیزه صادرات 
افزایش می یابد. همچنین در حوزه حمل ونقل دریایی نیز مشکلات جدی در این 

بخش به چشم می خورد که رفع آن ضروری است. 

لزوم کاهش بوروکراسی    
آقاجانلو در پاسخ به سوالی مبنی بر اینکه »چه عواملی منجر به فعالیت قابل 
قبول صنایع معدنی در جنگ شــدند؟« پاســخ داد: حضور مستمر وزیر صمت و 
مدیران ارشد این وزارتخانه و همچنین حضور مدیران عامل بنگاه ها، احساس امنیت 
را میان کارکنان تقویت و اشتیاق به تولید را بالا برد. همچنین مصوبه هیات دولت 
در زمینه گمرک، ثبت سفارش و مالیات باعث شد ۲۵ درصد کالاهای راکد گمرکی 
ترخیص شود. به بیان دقیق تر بوروکراسی حاکم بر فرآیند ترخیص کالا از گمرکات 
تسهیل شد. برنامه هفتم توسعه نیز تکالیف متعددی برای وزارت صمت مشخص 
کرده است. در حال حاضر اولویت بندی پروژه ها متناسب با سناریوهای مختلف در 

حال جمع بندی است تا الزامات اجرایی فراهم شود.
مدیرعامل شــرکت ملی مس ایران گفت: در دنیای کنونی بنگاه های تولیدی 
و کســب وکارها، با بازار هوشمند و پیچیده ای مواجه هستند. در چنین شرایطی 
از صنایع انتظار می رود سبد تولید، فروش و صادرات خود را دقیق تنظیم کنند. 
ارزیابی ها باید واقع بینانه باشد و تصمیمات براساس صلاح شرکت اتخاذ شود. اگر 
فروش داخلی با حداقل سود ممکن نباشد، باید مشتری دیگری پیدا شود تا تعهدات 
بنگاه به ســهامداران محقق شود. در پایان از عتیقی، مدیرعامل شرکت معدنی و 
صنعتی گل گهر تاکید کرد: بعد از جنگ توسعه بنگاه های بزرگ با موانع بسیاری 
مواجه است. خرد کردن سود بنگاه ها به تیکه های کوچک منجر به ایجاد توسعه 
نمی شــود. اگر بنگاه ها بخشی از سود خود را به سرمایه گذاری اختصاص دهند و 
کمتر مورد رصد قرار بگیرند مشکلاتی از دوش دولت برداشته می شود. اجرای این 

سیاست درنهایت به نفع اقتصاد کشور خواهد بود.
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۷
فانوسجادویشیرهایلندن

  عرفان حمیدی  -  در شرایطی که اوضاع داوری در فوتبال ایران با قانون عجیب منع داوری برای داوران 45سال به بالا در شرایطی بحرانی 
قرار گرفته و وضعیت آموزش ها برای فصل پیش رو چندان مشخص نیست.

   دست خالی زارع برای فصل جدید
 فصل جدید برای باشــگاه ملوان در شرایطی 
کاملاً متفاوت نسبت به فصل گذشته آغاز می شود. 
این تیم که سال گذشته توانسته بود عملکرد قابل 
توجهی در لیگ برتر از خود نشان دهد و راهی فینال 
حذفی شــود، حالا با چالشی بزرگ روبه رو است؛ 
جدایی چند بازیکن کلیدی که می تواند ساختار تیم 
را دستخوش تغییرات کند. جدایی قطعی بازیکنان 
باتجربه ای همچون حبیب فرعباسی، سامان فلاح، 
امید نورافکن، محمد عمری، سامان تورانیان، قائم 
اســلامی خواه و رضا غندی پور، به علاوه احتمال 
جدایی رضا جعفری و چند بازیکن دیگر، شکل و 
ترکیب تیم ملوان را به کلی تغییر خواهد داد. این 
موضوع نگرانی هایی را برای هواداران و کادر فنی به 
وجود آورده است، چرا که بدون جذب جایگزین های 
مناسب، احتمالاً تیم وارد دوران آزمون و خطا خواهد 
شد. شهر انزلی چشم انتظار تحرکات باشگاه در نقل 
و انتقالات است و امید می رود با شروع تمرینات، 
باشگاه ملوان مذاکرات جدی تری با بازیکنان جدید 
انجام دهد تا تیم بتواند با ترکیبی متوازن تر و آماده تر 
وارد فصل جدید شود. این اتفاق برای طرفداران و 
کادر فنی ملوان حیاتی است، زیرا موفقیت در فصل 
جدید نیازمند توازن بین تجربه و جوانی اســت و 
بدون جذب بازیکنان کلیدی، مســیر دشواری در 

انتظار تیم خواهد بود.

 ســرمربی برزیلی مدنظر استقلال به 
عنوان سرمربی جدید ویتوریا انتخاب شد.

 ویتوریا پس از جدایی تیاگو کارپینی، رسماً فابیو 
کاریله را به عنوان سرمربی جدید خود معرفی کرد.

کاریله مربی باتجربه ۵۱ ســاله، قرار است روز 
پنجشــنبه به سالوادور برســد و اولین بازی خود 
را روز شنبه مقابل اینترناسیونال در سیزدهمین 
هفته از مســابقات لیگ برزیل روی نیمکت تیم 

جدیدش تجربه کند. 
کاریله با ســابقه مربیگری در باشگاه هایی در 
برزیل، ژاپن و عربستان، تجربه زیادی دارد. رزومه 
چشمگیر او شامل رساندن کورینتیانس به عنوان 
قهرمانی برزیل در ســال ۲۰۱۷ و کسب قهرمانی 

سری B با سانتوس در سال ۲۰۲۴ است. 
استقلال تهران پیش از عقد قرارداد با ساپسنتو 
قصد داشت با کاریله برای حضور در ایران توافق کند.

 بازیکن ســابق استقلال در لیگ یک 
سرمربی شد

کیانوش رحمتی، بازیکن سابق استقلال هدایت 
تیم شهرداری نوشهر در لیگ آزادگان را بر عهده 

گرفت.
 کیانوش رحمتی، پیشکسوت فوتبال و بازیکن 
سابق اســتقلال به عنوان ســرمربی جدید تیم 

شهرداری نوشهر انتخاب شد.
رحمتی در ســال های گذشــته در کادرفنی 
تیم های مختلفی حضور داشته و سابقه مربیگری در 
نساجی مازندران، سایپا و استقلال را در کارنامه دارد.

شهرداری نوشهر فصل گذشته با هدایت رضا 
ربیعی با ۴۶ امتیاز در جایگاه هشتم جدول لیگ 

آزادگان قرار گرفت.

 سادیو مانه در النصر ماندنی شد
باشگاه النصر قصد فروش سادیو مانه را ندارد و 
این مهاجم سنگالی فصل بعد هم با پیراهن النصر 

به میدان خواهد رفت.
 سادیو مانه در تابستان سال ۲۰۲۳ با جدایی از 

بایرن مونیخ پیراهن النصر عربستان را برتن کند.
مانه در فصل نخست حضورش در النصر نمایش 
ناامید کننده ای داشت به طوریکه تا آستانه جدایی 

از تیم و حضور در لیگ ترکیه پیش رفت.
اما این مهاجم سنگالی در فصل دوم حضور در 
النصر عملکرد بسیار خوبی داشت و بهترین بازیکن 

تیم بعد از کریستیانو رونالدو بود.
گمانه زنی ها درباره جدایی مانه از النصر زیاد 
بود اما رسانه های عربستانی تاکید کردند که باشگاه 

النصر این بازیکن را نخواهد فروخت.
طبق اعلام سایت اسپورت عربستان سادیو مانه 
یک ســال دیگر با النصر قرارداد دارد و به همین 
خاطر باشگاه قصد فروش این بازیکن را ندارد و  او 

به حضورش در النصر  ادامه خواهد داد.
باشــگاه النصر با ژرژ ژسوس برای جایگزینی 
پیولی به توافق نهایی رسیده است و قرار است که 
این سرمربی پرتغالی هدایت النصر را برعهده بگیرد.

 مذاکره باشگاه استقلال با دروازه بان 
خارجی؛ جدایی حسینی قطعی شده است؟

باشگاه استقلال در حال مذاکره با یک دروازه 
خارجی برای حضور در این تیم است.

با وجود این که باشگاه استقلال با امید فرعباسی 
دروازه بان فصل گذشته ملوان قرارداد امضا و از وی 
رونمایی کرد، اما مذاکره با یک دروازه بان خارجی 

دیگر در دستور کار مدیران این باشگاه قرار دارد.
بــا تایید ســخنگوی باشــگاه اســتقلال نام 
 یــک دروازه بان خارجی در فهرســت ســاپینتو 
قرار دارد و مســئولان باشــگاه در حال مذاکره با 

وی هستند.
این در حالی است که به گفته سخنگوی باشگاه 
مذاکرات با سیدحسین حسینی کاپیتان آبی پوشان 
مثبت نبوده و طرفین به توافق نرسیده اند. با این 
شرایط باید دید حسینی از استقلال جدا خواهد 
شد یا مثل فصول گذشته این کش و قوس برای 
بالا بردن قیمت قرارداد است و او همچنان در این 

تیم خواهد ماند.

رد شکایت بازیکن 
برزیلی از فولاد

در حالی که یک سال از اولین شکایت باشگاه پرسپولیس از علیرضا بیرانوند و 
باشــگاه تراکتور به خاطر فسخ غیرقانونی قرارداد این بازیکن با پرسپولیس و البته 
اغوای او توســط باشــگاه تراکتور می گذرد و همچنان رأی نهایی کمیته استیناف 
در این پرونده اعلام نشده، شایعات مبنی بر توافق مدیران دو باشگاه برای خاتمه 

دادن به این پرونده رسمیت یافته است.
 دیروز بعد از برگزاری جلســه هفتگی هیأت مدیره باشــگاه پرسپولیس رسانه 
رســمی این باشگاه از محتوای این جلســه خبر داد و نوشت: مدیرعامل باشگاه، 
گزارشی از دیدار با مهدی تاج رئیس فدراسیون فوتبال و محمدرضا زنوزی مالک 
باشــگاه تراکتورسازی ارائه کرد. هیأت مدیره ضمن تشکر از مدیرعامل و به جهت 
حمایت همه جانبه از منافع و حقوق باشگاه، به رضا درویش اختیار داد تا در راستای 
منافع باشگاه بزرگ پرسپولیس، جهت جذب بازیکنان مورد نیاز از باشگاه تراکتور 
وارد مذاکره شــده و نتیجه آن را حداکثر ظرف یک هفته جهت تصویب در هیأت 
مدیره اعلام نماید. در غیر این صورت، رســیدگی به پرونده، همچون گذشــته با 
جدیت تمام از طریق مراجع داخلی و در صورت لزوم مراجع خارجی پیگیری شود.

با این اعلام رسمی مشخص شد پرسپولیس و تراکتور رسماً وارد معامله شده اند 
تــا پرونده بیرانوند با جذب بازیکنان مورد نیاز از لیســت قهرمان فصل قبل لیگ 

برتر بسته شود.
۱۲ تیرماه رضا درویش و محمدرضا زنوزی مالک تراکتور جلسه ای برگزار کردند 
که بعد از این جلسه شایعاتی درباره توافق طرفین پیرامون بستن پرونده بیرانوند 
شنیده شد اما هیچ کدام از طرفین این مسأله را تأیید نکردند. حتی دیروز مصطفی 
لشگری سخنگوی باشگاه پرسپولیس تأکید کرد: امروز )دوشنبه(هیأت مدیره جلسه 
داشت و تأکید شد که باشگاه در زمینه این پرونده نهایت پیگیری شود. ما منتظر 
هستیم تا فدراسیون رأی را اعلام کند اما تأکید هیأت مدیره و هواداران این است 

که از منافع پرسپولیس دفاع کنیم.
این صحبت های لشگری در حالی مطرح شد که دقایقی بعد رسانه رسمی باشگاه 

پرســپولیس رسماً اعلام کرد این باشگاه می خواهد از تراکتور بازیکن بگیرد و اگر 
این اتفاق بیفتد شکایت از بیرانوند پیگیری نخواهد شد.

قبل تــر مهدی تاج هم در لابه لای صحبت های خــود خبر توافق تراکتور و 
پرســپولیس در این خصوص را به گونه ای اعلام کرده بود که حالا مشــخص 
شــد درست بوده است. در واقع با توجه به حضور بیرانوند در تیم ملی و اینکه 
قلعه نویی تأکید کرده او را می خواهد، فدراسیون فوتبال هم مثل باشگاه تراکتور 
از محروم نشــدن بیرانوند بشــدت اســتقبال می کند و ظاهراً همه خوشحال و 

هستند! راضی 

ترابی و دانیال هدف پرسپولیس؟
در شرایطی که هیأت مدیره یک هفته به درویش وقت داده تا از تراکتور بازیکنان 
مد نظر کار فنی را جذب کند خیلی زود نام مهدی ترابی و دانیال اسماعیلی فر به 
عنوان اهداف سرخ ها مطرح شده است. پرسپولیس بعد از ناکامی در جذب فلورن 
هادرجونای ســراغ گزینه ازبکی به نام خوجه اکبر علیجونوف رفت که ظاهراً این 
بازیکن هم می خواهد در پاختاکور بماند. از طرفی بعد از انتقال صادق محرمی به 

تراکتور حالا باشــگاه تبریزی چهار مدافع راست سابق سرخ ها را در اختیار دارد؛ 
از مهدی شیری و دانیال اسماعیلی فر گرفته تا فرشاد فرجی و صادق محرمی که 

اخیراً به تراکتور پیوستند.
در ایــن میان اینکه پرســپولیس برای جذب دانبال اســماعیلی فر با توجه به 
کمبودش در پست دفاع راست اقدام کند طبیعی و منطقی است کما اینکه با ترافیک 
ایجاد شده در دفاع راست تیم تراکتور شاید دانیال هم از این پیشنهاد استقبال کند.

از ســوی دیگر انگشت گذاشــتن روی مهدی ترابی کمی عجیب  و غیرمنطقی  
است. هر چند ترابی یکی از بهترین و باکیفیت ترین بازیکنان لیگ برتر به حساب 
می آید و پرســپولیس از غیبت او لطمه دیــد اما همین حالا درباره تعدد وینگر و 
هافبک تهاجمی در فهرســت پرســپولیس دعواســت و اصلًا یکی از دلایل قهر و 

استعفای حمید استیلی همین بود.
در واقع بهتر اســت پرسپولیس برای پست های مورد نیازش مثل دفاع میانی و 
هافبک دفاعی تلاش کند که البته در این دو پست بازیکنی که در فهرست تراکتور 
باشد و به کار هاشمیان بیاید یا دیده نمی شود یا بعید است از این تیم جدا شود.

گندوز بزودی فسخ می کند
با نهایی شدن انتقال پیام نیازمند به باشگاه پرسپولیس، حالا وضعیت دروازه بان 
الجزایری ســرخ ها، الکســیس گندوز، وارد مرحله تازه ای شده است. طبق اخبار 
دریافتی از منابع نزدیک به باشگاه، روند جدایی گندوز از پرسپولیس آغاز شده و 

این بازیکن به زودی قرارداد خود را فسخ خواهد کرد.
 گنــدوز که فصل گذشــته با عملکردی نســبتاً قابل قبــول در ترکیب اصلی 
پرســپولیس ظاهر شد و در بســیاری از دیدارها وظیفه حراست از دروازه تیم را 
برعهده داشت، حالا با ورود دروازه بان ملی پوش ایران به ترکیب، عملًا جایگاه خود 
را از دست داده است. هرچند عملکرد او فنی و حرفه ای بود، اما با توجه به شرایط 

جدید، ادامه همکاری از سوی باشگاه توجیه پذیر نیست.

ستاره بگیر، رضایت بده

جفرســون باهیا بازیکن برزیلی دو فصل قبل باشــگاه فولاد که در تابستان سال گذشته با مراجعه به ایران قرارداد خود را به طور توافقی با مدیرعامل وقت باشگاه فسخ کرده 
بود، از طریق برونو راموس وکیل قدیمی فیفا که مقیم میامی امریکاســت طی ۶۵صفحه شــکایت به فیفا ادعا کرد باشــگاه فولاد برای فسخ قرارداد وی را تحت فشار قرار داده 
که تمام مبلغ قرارداد را به وی ندهد و در نتیجه اســتحقاق دریافت کل مبلغ قرارداد فصل خود را دارد. از نکات عجیب در این موضوع، این اســت که شــیمبا بازیکن فصل قبل 
فولاد و هموطن جفرســون که هم اکنون در برزیل حضور دارد، شــهادتنامه ای را به نفع جفرسون و به ضرر فولاد به وکیل داده بود که بر ادعای باهیا، اعتباربخشی کند. باشگاه 
فولاد به دلیل مطرح شــدن این موضوع، در مقام دفاع با افشــای ۱۷۹پیامک واتســاپی بازیکن و کارگزاران قبلی اش به مدیرعامل وقت و بارگزاری ســه فقره شهادتنامه و یک 
مورد عقد قرارداد ناموفق از همین بازیکن در اندونزی و انعقاد قرارداد بعدی جفرســون با باشــگاه عراقی که بلافاصله بعد از ترک ایران اتفاق افتاده بود و همچنین ارائه شــواهد 
مالی از دریافتی های بازیکن، ثابت کرد هرآنچه به توافق رسیده، بدون فشار و با رضایت طرفین تنظیم شده بود و تمام اظهارات این بازیکن و شاهد وی )لوسیانو پریرا( دروغ 

و بی اساس و خارج از حقیقت است.

چارلز دیکنز نویسنده بزرگ انگلیسی، شهر لندن را مانند یک »فانوس 
جادو« توصیف کرده بود که شما همواره می توانید در آن از اتفاقات بزرگ 
و عجیب در سرتاسر شهر غافلگیر شوید؛ فانوس جادو، وسیله ای کلاسیک 
در قــرن هفدهم بود که مانند یک پروژکتور، تصاویر و نقاشــی ها را روی 
پــرده نمایــش می داد و مردم قرن هفدهمی را با این سیســتم پیشــرو، 

مسحور خود می کرد.
قرن آنها از زمانی که فانوس جادو مردم دنیا را مسحور می کرد گذشته 
اما حالا و در قرن ۲۱، زمان به نمایش گذاشــته شدن جادوی غیرمنتظره 
یک باشــگاه فوتبال فرا رســیده؛ آن هم یک باشگاه لندنی، درست مانند 
همان توصیف چارلز دیکنز! چه کسی فکرش را می کرد که در حضور رئال 
مادریــد فوق العاده مورینیو و بارســلونای بی رحم گواردیولا یا حتی بایرن 
مونیخ پرســتاره هاینکس، چلسی بحران زده با سرمربی بی تجربه خود در 
لیگ قهرمانان ۲۰۱۲ به قهرمانی برســد؟ یا زمان اخراج فرانک لمپارد در 
میانه فصل ۲۰۲۰/۲۰۲۱، چه کســی تصــور می کرد در پایان فصل، جام 
قهرمانی لیگ قهرمانان اروپا را کاپیتان چلســی بالای ســر ببرد؟ با وجود 
همــه تردیدها و انتقادات، آبی هــای لندن به رقم زدن لحظات جادویی و 

غافلگیرکننده در زمانی که هیچ کس تصورش را نمی کند عادت کرده اند و 
حالا، چلسی را باید قهرمان اولین دوره جام جهانی باشگاه ها با حضور ۳۲ 
تیم بدانیم؛ باز هم، در شرایطی که هیچ کس روی آنها حساب باز نمی کرد!

با توجه به عملکرد فوق العاده پاری ســن ژرمن در بازی های قبلی با تنها 
یــک گل خورده و عملکرد درخشــان مقابل غول هایی چون اتلتیکو، رئال 
و بایــرن، همه روی قهرمان اروپا به عنوان پیروز قطعی رقابت نهایی جام 
جهانی باشــگاه ها حساب باز کرده بودند اما چلسی نه تنها در نتیجه، بلکه 
در تمام ابعاد بازی بجز مالکیت توپ دست بالاتر را نسبت به پاری سن ژرمن 
داشــت. اســتفاده همزمان از چهار هافبک میانی یعنی جیمز، کایســدو، 
فرناندز و پالمر در زمان مالکیت توپ پاریس، تصمیم جادویی مارسکا بود 
که مثلث قدرتمند خط هافبک پاری ســن ژرمن را به خوبی از جریان بازی 
خــارج کرد. در کنار این تصمیم درســت، هماهنگی بالا در دفاع تیمی و 
عملکرد فوق العاده مسلط در زمان مالکیت توپ با استفاده بهینه از توپ های 
بلند، نقاط ضعف پاری ســن ژرمن در فاز دفاعی را برای اولین بار در طول 
ماه های اخیر آشــکار کرد. تا پیش از دیدار فینال، چلسی کم ترین میزان 
استفاده از توپ های بلند در بازی سازی بین تیم های جام جهانی باشگاه ها 

را داشت اما مارسکا در این بازی نشان داد که شاید برخلاف استادش پپ گواردیولا، می تواند در 
بازی های بزرگ انعطاف پذیر عمل کند و بر اساس نحوه بازی تیم حریف، با تاکتیک های متفاوت 
تیمش را به قهرمانی برساند. استفاده از کول پالمر در پست وینگر راست به جای بازی ساز برای 
استفاده از فضای پشت سر نونو مندش و توانمندسازی این ملی پوش انگلیسی از طریق پاس های 
بلند، دیگر ایده نو مارســکا برای رقم زدن نمایشــی فوق العاده در نیوجرسی بود که خط دفاعی 
پاری ســن ژرمن را شوکه کرد. این در حالی است که نباید از تأثیر محرومیت ویلیان پاچو مدافع 
ثابت پاری ســن ژرمن و عملکرد ضعیف لوکاس برالدو جانشــین وی در این مسابقه چشم پوشی 
کــرد. البته ژائو پدرو هم به عنوان خرید تــازه تیم، به خوبی از نقش تازه خود به عنوان مهاجم 
نوک تیم آگاه شده و با سه گل زده در مراحل نیمه نهایی و فینال این رقابت ها، خریدی رویایی 

برای چلسی بوده است.
حالا و پس از یک فصل موفق با کســب دو جام بین المللی و حضور در لیگ قهرمانان اروپا، 
مارســکا و شاگردانش خود را برای ســه هفته استراحت آماده می کنند و لیگ برتر انگلیس، ۳۵ 
روز پس از فینال جام جهانی باشگاه ها آغاز خواهد شد؛ آن هم برای باشگاهی که با ۱۱۴ میلیون 
دلار درآمد از جام جهانی باشگاه ها کسب کرده و تاکنون، پنجره نقل و انتقالاتی موفقی را پشت 
ســر گذاشته اســت. سه سال پس از پایان دوران شــکوهمند رومن آبراموویچ در چلسی و آغاز 
مالکیت تاد بولی، چلســی سرانجام به شرایطی مناسب در زمین فوتبال رسیده و هواداران، حالا 
توقع حضور قدرتمند آنها در لیگ برتر را دارند. با این حال بر کسی پوشیده نیست که قهرمانی 
در لیــگ برتر انگلیس، می تواند از کســب جام در هر رقابتی در جهــان از جمله لیگ قهرمانان 

اروپا و جام جهانی باشگاه ها دشوارتر باشد.
 شــاید حضور در این جام و خســتگی ناشــی از برگزاری ۷ بازی در پایان یک فصل پرفشار، 
روی عملکرد چلســی نسخه مارسکا در فصل پیش رو اثرگذار باشد اما حالا، هواداران چلسی به 
هیــچ چیز جز فانوس جادویی خود در آمریکا فکر نمی کنند. جادویی که مقابل رویای هفت گانه 
لوییز انریکه و پاری ســن ژرمن ایستاد و نشــان داد که بهترین تیم این روزهای فوتبال اروپا، به 

هیچ عنوان شکست ناپذیر  نیست.

 

فاتح اسکوترسوار جام جهانی باشگاه ها ظهر درخشان کول پالمر
وقتی کول پالمر ۲۳ ســاله در اطــراف میدان تایمز نیویورک با یک اســکوتر معمولی دیده 
می شــد، کمتر کسی از مردم نه چندان فوتبال دوســت آمریکا او را شناخت اما ۴۸ ساعت بعد، 
ملی پوش انگلیسی در فینال جام جهانی باشگاه ها کاری کرد که جهان از کیفیت او حیرت کند. 
پالمر از آن دست بازیکنانی  است که چندان حرف زدن بلد نیست و ترجیح می دهد حرف های 
خــود را در زمین بازی و با درخشــش بزند و معمولاً، ایــن کار را در بهترین زمان ممکن انجام 
می دهد؛ از گلزنی در فینال یورو برای تیم ملی کشــورش گرفته تا دو پاس گل در فینال لیگ 
کنفرانس مقابل رئال بتیس. پیش از مســابقات، فیفا پالمر را بازیکنی توصیف کرده بود که »به 

شــکلی ترسناک خوب است« و او این موضوع را به خوبی در دیدار نهایی اثبات کرد. 
پالمر که معمولاً به دیدنش در پست ۱۰ عادت داریم، به عنوان وینگر راست در جدال نهایی 
مقابل پاری ســن ژرمن نقش مؤثری در پازل تاکتیکی انزو مارســکا ایفــا کرد و با دو گل و یک 
پاس گل، به شایســتگی جایزه بهترین بازیکن زمیــن و بهترین بازیکن اولین دوره جام جهانی 
باشگاه ها را از آن خود کرد. او بیش از هر کسی در جریان بازی از طریق حمل توپ برای تیمش 

خطر ایجاد کرد و با شــش حضور در حملات، مؤثرترین بازیکن تهاجمی فینال نیوجرسی بود.
 پس از یک نیم فصل ناموفق با ۱۸ بازی بدون گل، حالا پالمر به شرایط آرمانی خود بازگشته 
و همــه انتظــار دارند تا او، انتخــاب اول توماس توخل برای حضــور در ترکیب اصلی تیم ملی 
انگلیس باشــد. اگر پالمر فرم فوق العاده تابســتان خود را در لیگ پیش رو نیز ادامه دهد، باید 
شاهد درخشش دوباره او در آمریکا برای تابستان ۲۰۲۶، این بار با پیراهن انگلیسی ها نیز باشیم.

به نظر می رســد با وجود علاقه باشگاه 
پرسپولیس به بازگشت احمد نوراللهی به 
فوتبال ایران، این بازیکن در آستانه انتقال 
به باشگاه الاتحاد کلبا قرار گرفته و با این 
باشــگاه اماراتی به توافق رســیده است . 
نوراللهی که ســابقه بــازی برای تیم های 
شــباب الاهلی و الوحده در کشور امارات 
را دارد، حالا در آســتانه انتقال به الاتحاد 
کلبــا قرار گرفته و در صورت توافق نهایی 
با این باشــگاه، چهارمین ایرانی این تیم 
پس از ســامان قدوس، مهــدی قایدی و 
شهریار مغانلو خواهد بود. روزنامه الخلیج 

در گزارشی رسمی اعلام کرد، باشگاه کلبا با نوراللهی به توافق نهایی دست یافته است و این هافبک ملی پوش، فصل آینده پیراهن 
ببرهای اماراتی را بر تن خواهد کرد. این ادعا در شرایطی مطرح شده که پرسپولیس با سرمربی جدید خود، وحید هاشمیان، حساب 
ویژه ای روی بازگشت نوراللهی باز کرده بود و حتی بخشی از بودجه آزاد شده به دلیل لغو قرارداد با بازیکنان خارجی مدنظر، برای 
این انتقال کنار گذاشــته شــده بود. با این حال، علاقه نوراللهی به ادامه حضور در فوتبال امارات و دریافت پیشنهاد قابل توجه از 
الاتحاد کلبا، مانع بزرگی بر سر راه بازگشت او به ایران شد. طبق اعلام روزنامه الخلیج، او جایگزین »دانیل بسا« خواهد شد که از 
فهرست تیم کنار گذاشته شده است. با انتقال نوراللهی، او یکی از چهار ایرانی حاضر در کلبا خواهد بود؛ جایی که سامان قدوس، 
شهریار مغانلو و شاید مهدی قایدی نیز حضور دارند. البته قایدی هنوز به صورت رسمی به کلبا نپیوسته و یک سال دیگر با شباب 
الاهلی قرارداد دارد. با این حال، دو فصل اخیر را به صورت قرضی در کلبا بازی کرده و حالا مدیران باشگاه در تلاشند تا قرارداد 
او را دائمی کنند. در صورت رسمی شدن این انتقال، ترکیب ایرانی کلبا بیش از هر زمان دیگری قدرتمند و پررنگ خواهد شد. 
باشــگاه کلبا به منظور تقویت ترکیب خود برای فصل آینده لیگ امارات، اردوی پیش فصل خود را در اســلوونی برپا کرده است و 
قصد دارد با جذب بازیکنان ایرانی، به هدف خود دســت یابد. اردو که تا پایان ماه جاری میلادی ادامه خواهد داشــت، فرصتی را 

برای کادرفنی فراهم می کند تا عملکرد بازیکنان جدید را مورد بررسی قرار دهد.

در حالــی که با وجــود حضور مهدی 
طارمی در لیست فروش باشگاه اینتر این 
بازیکن علاقه بــه ادامه فعالیت در فوتبال 
ایتالیا و اثبات خود در ترکیب اینتر داشت، به 
نظر می رسد که ملی پوش فوتبال کشورمان 
در نهایت با باشگاه خود به توافق رسیده و 
قرار شده بزودی از جمع بازیکنان اینتر جدا 
شود. پیش از این طارمی که همچنان پس 
از تجاوز رژیم صهیونیستی به خاک ایران 
در زادگاهش بوشهر به سر می برد، به مدیر 
برنامه ها و اطرافیــان خود اعلام کرده بود 
که قصدی برای مذاکره با دیگر باشــگاه ها 
و فسخ قرارداد با اینتر ندارد و با دنبال کردن تمرینات انفرادی خود در ایران، تمام تمرکز خود را روی بازگشت به تمرینات نراتزوری 
قرار داده است تا بتواند شایستگی های خود را به سرمربی جدید باشگاه، کریستین کیوو اثبات کند. با این حال گزارش روز دوشنبه 
نشریه معتبر گاتزتا دلو اسپورت که نزدیک به باشگاه اینتر محسوب می شود، نشان می دهد که طارمی سرانجام با اصرار مدیران اینتر 
راضی به جدایی شــده و باید منتظر ورق خوردن برگی دیگر در کارنامه اروپایی این ســتاره بوشــهری فوتبال کشور باشیم. با توجه 
به تغییرات خط حمله نراتزوری با آمدن فرانچسکو پیو اسپوزیتو و آنژ یوان بونی، طارمی موافقت خود با جدایی را اعلام کرده زیرا 
می داند در صورت ماندن، نقشش از فصل قبل هم کم رنگ تر خواهد شد. طارمی و مدیران اینتر در روزهای اخیر گفت وگویی با هم 
داشته اند. این گفت وگو به صورت رودررو نبوده، اما مهم این است که مهدی و باشگاه بدون نیاز به بحث های زیاد به تفاهم رسیده اند. 
در حال حاضر، ســه گزینه جدی پیش روی طارمی قرار دارد: فولام، بشــیکتاش و یا حضور در لیگ قطر؛ هرچند او ترجیح می دهد 
در اروپا بماند. در صورت رسیدن پیشنهاد، این بازیکن ۳۲ ساله مانعی ایجاد نخواهد کرد و آن را بررسی می کند. این موضوع از نگاه 
اینتر به منزله چراغ سبزی است برای جذب آخرین قطعه پازل فاز هجومی تیم تحت هدایت کریستین کیوو؛ یک هافبک تهاجمی 
که سرمربی رومانیایی به منظور رقابت برای قهرمانی در نظر دارد. فروش مهدی به معنای کسب سود برای اینتر خواهد بود چرا که 

او یک سال پیش به صورت رایگان از پورتو جذب شد.

نوراللهی با کلبا تمام کرد طارمی در مسیر آندو و اشکان
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   مرتضی اکبری    -یکی از مهم ترین چالش   هایی که شهروندان به   ویژه سازندگان با آن مواجه هستند، »نبود اطلاعات شهری کلیدی« در سامانه   های شهرداری 
است که در اکثر مواقع منجر به سردرگمی افراد و در نتیجه مواجه شدن با تبعات  سوئی است.

تجربیات جهانی 
در این زمینه نشان 

می دهد، شفافیت 
در حکومت   های 

محلی به   طور 
موثری می تواند 

با استفاده از 
فناوری   های نوین، 
ایجاد سامانه   های 

اطلاعاتی یکپارچه 
و مقررات دقیق و 
شفاف بهبود یابد.

معجزهشفافیتدرشهرداری

صاحب امتیاز: موسسه مطبوعاتی دانش پیام بامداد نوین
مدیر مسئول: ابوالفضل حمیدی 

چاپ: جام جم
آدرس: تهران، بلوار مرزداران، خیابان البرز ، البرزیکم، پلاک ۶

تلفن:  ۰۲۱-4۹۱۰5۰۰۰           
گستره توزیع : سراسری     
 شرکت توزیع : نشر گستر 

   دلار ۸۸.3۰۰     یورو   ۱۰3.۱۶۰    پوند ۱۲۰.۶5۰     درهم  ۲4.۱۰۰      لیر ۲.۱5۰     سکه ۷۹.۱۰۰.۰۰۰      سکه بهار آزادی۷۲.۱۰۰.۰۰۰      نیم سکه 4۲.۹۰۰.۰۰۰   ربع سکه ۲5.3۰۰.۰۰۰   سکه  گرمی۱4.3۰۰.۰۰۰  طلای ۱۸ عیار  ۷.۰۲۰.۰۰۰   طلای ۲4 عیار۹.4۲۰.۰۰۰ 

آثار غیرکمدی  بر  ســرمایه گذاری    
غیر منطقی است

»اسب حیوان نجیبی اســت« به کارگردانی 
و نویســندگی عبدالرضا کاهانی در سال ۱۳۸۹ 
برای پخش با مشــکلاتی مواجه شد. اکنون پس 
از ۱۵سال تهیه کننده فیلم درباره این مشکلات 

سخن گفته است.
ســلیمان علی   محمد در گفت   وگــو با »ایرنا« 
توضیــح داد: من برای اکران این فیلم بســیار با 
مشکل روبه رو شدم. نیروی انتظامی قبل از دیدن 
فیلم با آن مخالفت کردند و »اسب حیوان نجیبی 

است« توقیف شد.
ایــن تهیه   کننده درباره دلیل توقیف »اســب 
حیــوان نجیبی اســت«، گفت: تصــور نیروی 
انتظامــی این بود کــه ما »مارمولــکِ« نیروی 
انتظامی را ساختیم. وقتی فیلم را دیدند متوجه 
شدند کاراکتر اصلی که رضا عطاران نقش آن را 
ایفا می   کرد، پلیس نیست، بلکه کلاه   بردار است. 
گفتند مشــکلی نداریم و فیلم پس از ۱ یا ۲ ماه 
رفع توقیف شــد؛ پس از آن ما را به ارشاد ارجاع 
دادند. علی محمد با اشاره به اینکه ارشاد فیلم را 
سیاه   نمایی می   دانست، توضیح داد: »وزارت ارشاد 
تاکید داشت که حتما دو سکانس آخر فیلم حذف 
شود؛ دقیقا همان بخش   هایی از قصه که مخاطب 
متوجه می شود کاراکتر اصلی مامور نیست و در 

آخر هم به زندان می رود.
من ۶ تا ۷ماه به ارشــاد رفت و آمد داشتم تا 
رضایت بدهند. در نهایت هم ســکانس ها حذف 
نشــد؛ با این شــرط که فیلم در خارج از کشور 
اکران نشود. تعهد شــفاهی گرفتند که فیلم در 
هیچ جشنواره خارجی شرکت نکند؛ چراکه عقیده 

داشتند فیلم درگیر سیاه   نمایی است.«
این تهیه   کننده همچنیــن درباره دلیل افول 
فیلم   هــای اجتماعی در ســال های اخیر گفت: 
»فیلم   های کمدی، تمام   شــدنی نیستند. ممکن 
اســت فیلم اجتماعی اکران شود و فیلم کمدی 
روی پرده نباشد اما به هر حال دو هفته بعد یک 
فیلم قدرتمند کمدی می   آید و مخاطب غیرکمدی 

را سرشکن می کند.«
علی محمد ضمن اشاره به هزینه   های روزافزون 
تولید اظهار کرد: »سرمایه گذاری روی فیلم   های 
غیرکمدی دیگر منطق ندارد. یک فیلم غیرکمدی 
بین ۱۵ تا ۲۰میلیارد تومان هزینه تولید دارد، پس 
باید بالای ۵۰میلیارد تومان بفروشد تا هزینه خود 
را تامین کند. چنــد فیلم غیرکمدی این میزان 
می   فروشد؟ مگر اینکه ارگان   ها روی این گونه از 

فیلم   ها سرمایه گذاری کنند.«
تهیه   کننــده »زعفرانیه ۱۴تیر« که هم   اکنون 
این فیلم نیز با تاخیر در نوبت اکران است، افزود: 
این طور نیست که بگوییم اگر فیلمی که ۷ سال 
پیش ساخته شده در حال حاضر ۱۰میلیارد تومان 
بفروشد، ما سود می   کنیم. هزینه ها و ارزش پول 
تغییر کرده است. انتظار برگشت سرمایه را ندارم؛ 
چون فیلم هر چه هم بفروشــد، سرمایه اولیه    آن 

برنمی   گردد.
وی بــا تاکید بر اینکه بودجــه فیلم   هایش را 
خودش تامین می کند، ادامــه داد: یک درصد از 
بودجه من به جایی متکی نیســت. تیم بازیگران 
ما کم پرســوناژ بودنــد و نیاز نبــود در بودجه 

صرفه   جویی کنیم.
این تهیه   کننده درباره واکنش یکی از بازیگران 
بــه دلیل حذف تصویرش از روی پوســتر فیلم، 
توضیح داد: خواسته شــده بود که تصویر خانم 
هنگامه قاضیانی روی پوســتر نباشد اما ممکن 
است در پوستر جدید، عکس ایشان را روی جلد 

داشته باشیم.

 حضور سارا بهرامی در سریال »کوری«
سارا بهرامی دارای سیمرغ بلورین و سه نامزدی 
بهترین بازیگر در جشــنواره فیلم فجر قرار است 
نقشــی متفاوت را در »کــوری« ایفا کند. پیش 
از این مریــلا زارعی و امیر جعفــری به عنوان 
دیگر بازیگران نقش های اصلی سریال »کوری« 
معرفی شــده بودنــد. »کوری« بــه کارگردانی 
ســجاد پهلوان زاده، تهیه کنندگی کاظم دانشی 
و نویســندگی امیر ابیلی برای پخش از فیلم نت 
در حال فیلمبرداری است. بزودی دیگر بازیگران 
این سریال که ســوژه ای اجتماعی دارد، معرفی 
می شوند. در خلاصه داســتان این سریال آمده 

است: »و عدالت برای همه...!«

 جایزه جشنواره عکاسی فلوریدا  برای 
»نماز عید فطر« 

جوایز سالانه بین المللی موزه هنرهای عکاسی 
فلوریدا در آمریکا برندگان خود را در بخش   های 

مختلف اعلام کرد.
در این رویداد سالانه عکاسی، مجید حجتی با 
عکس »نماز عید فطر« برنده بهترین عکس بخش 
رقابتی و رتبه اول بخش »مردم/ پرتره« شــد و 
عکــس دیگری از وی با عنوان »جریان زندگی« 
نیز رتبه اول بخش »مکان   ها/ چشــم   انداز« را به 

خود اختصاص داد.
این جایزه ســالانه، یکی از رویدادهای معتبر 
رقابت   های عکاسی در آمریکا به شمار می رود که 
تمرکز آن بر نوآوری بصری، تکنیک   های معاصر 

و روایت   های فرهنگی است.
موزه هنرهای عکاسی فلوریدا، یکی از ۱۰ موزه 
تخصصی عکاسی در ایالات متحده آمریکاست که 
تمرکز آن به   طــور کامل بر ترویج و نمایش هنر 

عکاسی در ابعاد گوناگون است.

یکی از مهم ترین چالش   هایی که شهروندان به   ویژه سازندگان با آن مواجه هستند، 
»نبود اطلاعات شهری کلیدی« در سامانه   های شهرداری است که در اکثر مواقع 
منجر به سردرگمی افراد و در نتیجه مواجه شدن با تبعات  سوئی است که شهروندان 
به   دلیل اطلاعات ناکافی از قوانین با آن مواجه می شوند. بررسی   های »دنیای   اقتصاد« 
نشان می دهد، شهرداری   ها در سامانه شفافیت، کمیسیون ماده ۵ و همچنین سامانه 
شهرداری، اطلاعات مربوط به مجوزهای تراکم، تغییرکاربری و بخشنامه   ها را منتشر 
نمی   کنند. این در حالی است که انتشار عمومی اطلاعات از سوی شهرداری به   ویژه 
»تغییر کاربری و امتیازهای ساختمانی«، می تواند تاثیر مستقیمی بر کیفیت زندگی 
شهروندان ایجاد کند. در واقع، شفافیت در سامانه   های شهرداری باعث دسترسی 
ذی نفعان به اطلاعات حیاتی شده و به افشای سوءاستفاده در فرآیند صدور مجوز 

ساختمانی و امتیازها کمک خواهد کرد.
مرکز پژوهش های مجلس، در گزارشی با عنوان »شفافیت در شهرداری ها و 
حکومت   های محلی«: تجربیات جهانی و آموزه   هایی برای ایران« به نقش و اهمیت 
از تجربه موفق  این زمینه  وجود شفافیت در شهرداری ها پرداخته است که در 
کشورهای مختلف جهان استفاده کرده است تا آثار مثبت آن را بر کیفیت زندگی 

شهروندان بررسی کند.
»شفافیت« به عنوان یکی از اصول بنیادین حکمرانی خوب، بهبود کارآمدی 
نهادهای دولتی، ارتقای پاسخگویی و افزایش اعتماد عمومی به   شمار می   روند که در 
این راستا، »شهرداری   ها و حکومت   های محلی« به   طور مستقیم با نیازها و خواست    های 
شهروندان ارتباط دارند. »شفافیت« به عنوان اصل محوری حکمرانی شناخته شده و 
بنا به تعریف برنامه توسعه ملل متحد، »شفافیت یعنی به اشتراک   گذاری اطلاعات و 
عمل کردن به شیوه باز«. علاوه بر این شفافیت به ذی نفعان اجازه می دهد اطلاعات 
حیاتی برای افشای سوءاستفاده   ها و دفاع از منافع خود را جمع آوری کنند. سیستم 
شفاف دارای رویه   های شفاف برای تصمیم گیری عمومی و کانال   های باز برای ارتباط 

میان ذی نفعان و مقامات رسمی است و طیف وسیعی از اطلاعات را در دسترس 
همگان قرار می دهد.

شفافیت در نظام شهری منجر به »مشارکت مدنی و فعال شهروندان« در زندگی 
عمومی می شود که این کمکی به مصلحت عمومی است و البته میزان و کیفیت 
مشارکت مدنی را »سطح اعتماد در حاکمیت محلی و نهادهای عمومی« تعیین 
می   کند، زیرا کمبود اعتماد می تواند به عدم مشارکت شهروندان و بی انگیزگی جوامع 
محلی و حتی بخش خصوصی در انجام وظایفی مانند ارائه خدمات عمومی یا حتی 
فرآیندهای دموکراتیک محلی مانند انتخابات شورای شهر منجر شود. در واقع، اعتماد 

به   طور مستقیم با شفافیت ارتباط دارد.
»شفافیت« در همه سطوح حکومتی و به   ویژه در سطح محلی، نقش اساسی 
در ارتقای کارآمدی، پاسخگویی و جلب اعتماد عمومی ایفا می   کند. شهرداری ها و 
حکومت   های محلی به   دلیل نزدیکی به مردم و مسوولیت پذیری مستقیم در قبال 
خدمات عمومی، نیاز دارند فرآیندهای خود را با شفافیت بیشتر و به   طور موثر به اجرا 
درآورند. شفافیت در این نهادها موجب تسهیل دسترسی شهروندان به اطلاعات، 

نظارت عمومی بر عملکرد مسوولان و کاهش فساد می شود.
تجربیات جهانی در این زمینه نشان می دهد، شفافیت در حکومت   های محلی به   طور 
موثری می تواند با استفاده از فناوری   های نوین، ایجاد سامانه   های اطلاعاتی یکپارچه 
و مقررات دقیق و شفاف بهبود یابد. کشورهای پیشرفته، همچون دانمارک و سوئد، 
با ایجاد پلتفرم   های آنلاین شفاف و دسترسی آسان به اطلاعات شهری، به عنوان 
الگوهای موفق در عرصه شفافیت در شهرداری ها شناخته می شوند. این کشورها نه 
تنها فرآیندهای مالی خود را شفاف کرده اند، بلکه با ایجاد سیستم   های نظارتی مستقل 
و مشارکت فعال شهروندان در تصمیم گیری   ها، به تقویت اعتماد عمومی و کاهش 
فساد پرداخته   اند. در ایران نیز با وجود تلاش   های مختلف برای ارتقای شفافیت در 
سطح شهرداری   ها همچنان چالش   هایی چون ضعف در زیرساخت   های فنی، قوانین 

مبهم و شکاف   های موجود در فرآیندهای اجرایی وجود دارد.
این در حالی است که قوانین بسیاری در رابطه با شفافیت طی سالیان طولانی به تصویب رسیده، 
اما همچنان ضعف در سامانه   های شفافیت شهرداری   ها به وضوح قابل مشاهده است. یکی از مهم ترین 
قوانین ملی در حوزه شفافیت و مبارزه با فساد، »قانون ارتقای سلامت نظام اداری و مقابله با فساد« 
است. در ماده ۲ این قانون، دامنه شمول دستگاه   های اجرایی، شامل نهادهای عمومی و غیردولتی 
صراحتا بیان شده و براساس آن همه دستگاه   های مشمول را مکلف به انتشار عمومی برخی آیتم   های 
سازمانی و تدوین برنامه های مبارزه با فساد کرده است. مطابق با این قانون، دستگاه   های اجرایی 
مکلف هستند، همه قوانین و مقررات اعم از مصوبات، دستورالعمل   ها، بخشنامه   ها، رویه   ها، تصمیمات 
مرتبط با حقوق شهروندی، مراحل مختلف اخذ مجوزها، موافقت   های اصولی، مفاصاحساب   ها و 
تسهیلات اعطایی، نقشه   های تفصیلی شهرها و جداول میزان تراکم ، سطح اشغال در پروانه   های 
ساختمانی و محاسبات مربوط به مالیات   ها و عوارض، متن قراردادهای مربوط به معاملات متوسط 
و بالاتر و اسناد و ضمائم آنها و تدوین سیاست ها و راهکارهای شفاف   سازی اطلاعات و استقرار و 

تقویت نظام   های اطلاعاتی را به انتشار عمومی برسانند.
نظیر  مشکلاتی  با  شهرداری   ها  ایران،  در  به   ویژه  توسعه،  درحال  کشورهای  از  بسیاری  در 
دیوان   سالاری پیچیده، ضعف زیرساخت   های فنی، ابهام   های قانونی، مقاومت سازمانی در برابر 
تغییرات و فقدان دستورالعمل   های اجرایی برای قوانین مرتبط با شفافیت مواجه   اند. این چالش   ها نه 
تنها به کاهش شفافیت در فرآیندهای اجرایی و تصمیم گیری منجر می شوند، بلکه بروز بی   اعتمادی 
عمومی و ناکارآمدی در ارائه خدمات به شهروندان را نیز به دنبال دارد. از مهم ترین چالش   هایی 
که دیوان   سالاری به وجود آورده، »شکاف بین قوانین و رویه   ها یا غلبه امر غیررسمی« است که با 
طولانی کردن فرآیندها و همچنین به   دلیل تغییرات سیستمی از شکل سنتی به سمت شیوه   های 
الکترونیکی و البته مقاومت بدنه سازمانی در برابر تغییر رویه   ها منجر به کاهش اختیارات و قدرت 
اجرایی مدیران میانی می شود. این در حالی است که نداشتن زیرساخت فنی مطلوب منجر به فقدان 
یکپارچگی میان سامانه   های اطلاعاتی و نبود الزام سیستمی برای ثبت اطلاعات در سامانه   ها می شود . 

راه   حل     بهبود شفافیت در شهرداری   ها
مرکز پژوهش های مجلس در راستای حل چالش   های پیش روی سامانه شفافیت برای شهرداری   ها 
و دیگر نهادهای دولتی، اول از همه داشتن شناسنامه خدمات در شهرداری   ها و استانداری   ها را 
توصیه می   کند، این اقدام با الکترونیکی کردن فرآیندها و رصدپذیری آنها می تواند به اصلاح رویه   ها 

و کاهش شکاف بین قوانین و رویه   ها کمک کند.
دومین راه   حل در بالابردن سطح کیفیت داده   ها است. باوجود توسعه سامانه   های پیشرفته برای 
ثبت داده ها، استفاده گسترده و موثر از این سامانه   ها در سازمان ها نیازمند اطمینان از کیفیت 
داده   ها است. در واقع زمانی ارتقای کیفیت اتفاق می   افتد که داده ها کاربردی و مرتبط باشند. این 
امر با همکاری سازمان شهرداری   ها و دهیاری   ها و وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات با پیاده   سازی 

فرآیند استخراج سند حکمرانی داده   ها امکان پذیر می شود.
سومین راه   حلی که می تواند بهبود شفافیت در شهرداری   ها را به همراه داشته باشد، به   روزرسانی 
قوانین شهرداری   ها، آیین نامه مالی و آیین   نامه معاملات شهرداری   ها است که بتواند تعریف دقیق   تری 
از حریم شخصی و شفافیت ارائه کند. این به   روزرسانی باید همراه با تدوین دستورالعمل های اجرایی 

برای قوانین مرتبط باشد. 

 الگوی جهانی شفافیت شهرداری   ها
موضوع شفافیت در سطح حکومت   های محلی و به   دنبال آن ارزیابی شفافیت، یک روند نسبتا 
جدید در سراسر جهان است و اوکراین با مطالعه ای به نام »حکومت محلی باز« یکی از نخستین 
گام   ها را در زمینه شفافیت در شهرداری   ها برداشت. سازمان شفافیت بین المللی اسلواکی نیز اخیرا 
رتبه   بندی جدیدی از شفافیت شهرداری   ها را منتشر کرده  که نشان دهنده این موضوع است، سطح 
شفافیت در مقایسه با سال ۲۰۱۰ به   طور متوسط از ۴۰ به ۵۷درصد افزایش یافته است. یکی از 
مهم ترین آثار این اقدام را می توان در برنامه   های انتخاباتی شهرداری   ها مشاهده کرد، به نحوی که 
در سال ۲۰۱۷، شفافیت شهرداری   ها به موضوع اصلی رقابت های انتخاباتی برای نامزدهای ریاست 

منطقه تبدیل شده است.
در اسپانیا، شاخص شفافیت شهرداری ها سالانه منتشر می شود، به طوری   که سطح شفافیت ۱۱۰ 
شهرداری بزرگ را در این کشور اندازه   گیری می   کند. با گذشت زمان، این شاخص اعتبار بالایی 

کسب کرده و به یک منبع برای ارجاع و استناد تبدیل شده است.
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مراسم 
بزرگداشت 

شهدای نیروی 
سپاه پاسداران

  

آیین گرامیداشت 
شهدای اقتدار پلیس 

در جنگ ۱۲ روزه

در بحبوحه تورم 
بالا و وضعیت 

نامشخص 
درآمدهای نفتی، 

برخی  ارزها که 
در »تبادلات و 

معاملات جهانی« 
رایج هستند 

بیشترین کاهش 
ارزش را از ابتدای 

سال ۲۰۲5 تاکنون 
در میان ارزهای 

جهان تجربه 
کرده اند که این 

امر به کاهش قابل 
توجه درآمدهای 

صادراتی این 
کشورها نیز منجر 

می شود.

 
اینفوگرافیک 

مصطفی زمانی بازیگر ســینما سال گذشته بعد 
ازدریافت جایزه بهترین بازیگری جشنواره فیلم فجر 
می گفت اگر حسن پورشیرازی بود قطعا این   جایزه به 

من نمی   رسید.
اشــاره او مربوط می شــد به هنرنمایــی بازیگر 
پیشکسوت در فیلم »پیر پسر« ساخته اکتای براهنی 
که سال ۱۴۰۰ ساخته شد اما تا سال ۱۴۰۳ در دریافت 
مجوز اکران ناموفق بود. این اثر سرانجام سال گذشته 
در بخش جنبی جشنواره و خارج از بخش مسابقه در 

یک سکانس برای اهالی رسانه به نمایش در آمد و با 
موج عجیبی از تحسین و شگفتی همراه شد. تقرییا 
تمام کسانی که در آن نیمه شب فیلم را در برج میلاد 
دیده بودند نقل می کردند از تماشایش لذت برده اند و 
حتی زمان طولانی سه ساعته هم از جذابیت هایش 

کم نکرده است. 

سهم بزرگ »پیرپسر« از بازار 
سینما

صداوسیما بعد از جنگ ۱۲روزه با انتقادات صریح و شدیدی روبه رو شده و در روزهای 
اخیر اظهارات برخی مهمانان تلویزیون نیز بر شدت موضع گیری ها اضافه کرده است.

از سویی دیگر عدم موفقیت این سازمان در تولید محتوای سرگرمی در سال های اخیر 
همواره مورد بحث بوده است.با این حال به نظر می رسد مجموع این واکنش ها سبب شده 
تا مدیران این رسانه به فکر راه چاره ای باشند و از این رو تلاش می کنند برخی چهره های 

مشهور را دوباره به تلویزیون برگردانند. 
سه سال پیش مهران مدیری اعلام کرد که دیگر با تلویزیون همکاری نمی کند. او 
با انتشار یک فیلم ویدئویی با تاکید بر اینکه صداوسیما حق ادامه پخش »دورهمی« 
را ندارد گفت به عنوان سازنده، طراح، مجری و کارگردان این برنامه اعلام می کنم که 
نمی خواهم حتی یک فریم از تصویر من به هیچ بهانه   ای در هیچ شبکه   ای پخش شود. 

فعلا این تنها کاری است که از دستم بر می   آید. 
همان موقع اخباری از کنار گذاشته شدن احتمالی مجریان سرشناس تلویزیون یعنی 

مهران مدیری، رضا رشیدپور، احسان علیخانی و سروش صحت شنیده می شد که بعدها 
همین اتفاق افتاد و برنامه هایشان تعطیل شد.دیروز اما خبر رسید مهران مدیری با ساخت 
یک سریال جدید قرار است به صدا و سیما برگردد.گویا تصویربرداری این سریال با عنوان 
»شیش ماهه« به   تازگی در لوکیشنی واقع در خیابان فرشته تهران کلید خورده و جواد 
رضویان، علیرضا خمسه، سحر زکریا، حسن معجونی، نیما شعبان   نژاد، ناهید مسلمی و... 
نیز بازیگرانش هستند. البته پیش تر محسن برمهانی، معاون سیما، در اردیبهشت ماه از 
تدارک برای ساخت آثاری جدید با حضور هنرمندانی چون ایرج طهماسب و مهران مدیری 
خبر داده و گفته بود ما هیچ گاه مذاکره با هیچ هنرمندی را منتفی نمی   دانیم و مهران 
مدیری هم در حال نگارش فیلمنامه   ای    هستند که در تدارک برای آغاز تولیدش هستیم 
و امیدواریم که به    زودی تولید آن شروع بشود و در فرصت مناسبی هم روی آنتن برود. 
در روزهای گذشته رضا رشیدپور هم اعلام کرد با وجود تمایل تلویزیون برای بازگشت 
او، خودش به دلایلی این پیشنهاد را نپذیرفته است. حالا محسن برمهانی معاون سیما 

صحت این موضوع را تایید کرد و توضیح داد آنچه که از دوستان شبکه سه شنیدم این 
بود که گفت وگو شده بود برای برنامه   ای و او تمایل داشته است برنامه دیگری را اجرا 

کند و پیشنهاد شبکه را نپذیرفته است.
معاون سیما افزود: راه   اندازی یک عنوان جدید، به ویژه در شرایط جنگی، پیچیدگی   های 
زیادی دارد. این   طور نیست که بگوییم به طور مثال فرزاد حسنی پیشنهادی داده است 

و سازمان یا رسانه ملی نپذیرفته است. 
جالب است بدانید که در این مورد خاص، او حتی در استودیو نشست تا یک برنامه 
زنده داشته باشد اما ارتباطی که باید برقرار می   شد به لحاظ فنی برقرار نشد و قسمت 
بعدی به روز آتش   بس خورد و عملا برنامه شکل نگرفت. این موضوعات آنقدر حواشی و 
پیچیدگی دارند که نمی توان به سادگی قضاوت کرد که عده   ای به رسانه ملی پیشنهاد 
داده   اند اما این سازمان نپذیرفته است. اتفاقا موارد زیادی وجود دارد که رسانه ملی به 

خیلی   ها پیشنهاد داده و آنها نپذیرفته   اند.

تاکتیکهایتلویزیونبعدازجنگ


